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Uvodnik

Ju r i/  Paljk

Pred svetovnim  
dnevom  družine

Gospodarska, pravzaprav finančna kriza, ki je 
zajela Evropsko unijo, je pokazala izjemno 
kratkovidnost finančnikov, ki so z namišlje

nim  denarjem igrali monopoli, denar zapravili in 
za povrnitev dolgov sedaj zahtevajo, da jim mi, 
davkoplačevalci, damo nazaj stvaren denar. Zelo 
grobo povedano, a ta trditev drži, kot drži tudi tr
ditev, da ne morejo tisti, ki so finančni trg zavozi
li, danes sami tega popra vi ti, kar je jasno vsem, le 
finančnikom ne. Ce se Slovenija ne smeje, za Ita
lijo smemo reči, da ne joče, a vesela tudi ni. Se
danja vlada ostarelega Maria Montija, ki je vse 
življenje delal z bankami in po bankah in v raznih 
finančnih institucijah, dodslej ni naredila nič za 
malega človeka, razen tega, da ga je krvavo ob
davčila in pri tem skrbno pazila, da se ne bi dotak
nila bogatih in pa še bolj ostarele italijanske poli
tike. Bogati v Italiji z vsemi finančnimi odtegljaji, 
ki jih je uvedel M onti s svojimi "imenitnimi pro
fesorji", niso utrpeli najmanjše škode, kot je tudi 
vsem na očeh, da Italijo vodi dobesedno prestara 
ter preživeta politika, kot so tudi na vodilnih po
ložajih v javni upravi stari, preživeti ljudje, "najm
lajši uspešni menedžerji" imajo namreč v italijan
ski javni upravi najmanj sedemdeset let! In kakš
no vizijo za prihodnost naj torej imajo ljudje, ki 
bi morali biti upokojeni, nedejavni že vrsto let? 
Kaj lahko ta stara upraviteljska in ta prestara poli
tična elita naredi za prihodnost? Samo to, kar poč
ne skrbno in dan za dnem: to, da nam  stalno pri
poveduje, da se pokojnin za nazaj ne bo dotaknil 
nihče, za naprej pa se bo rezalo povsod. Sami uga
nite zakaj! Ti ostareli ter zastareli vodje in upravi
telji skrbijo samo zase in  za sebi podobne, niti 
enega samega ukrepa niso sprejeli za mlade, za 
mlade družine, za potrebne! Sindikalni voditelj, 
ki je nedavno duhovito dejal, da ni bilo potrebno 
poklicati na čelo italijanske vlade Montija, da bi 
še bolj obdavčili srednji sloj in uboge Italijane, saj 
bi znal to narediti in bencin podražiti tudi njegov 
stari stric, je imel prav. In zadnje dni je postala ta 
"tehnična vlada" čista karikatura same sebe, ko 
nenehno italijanskim državljanom grozi z Grčijo. 
"Če ne boste pridni, bo tako, kot je z Grčijo"! ne
nehno ponavljajo ti samozvani strokovnjaki, ki 
niso vzeli sami sebi, politikom in bogatašem ene
ga samega evra, ki niso niti pomislili, da bi zniža
li stotisoče neupravičeno visokih pokojnin, ki dan 
za dnem dobesedno sesuvajo italijanski pokojnin
ski sistem. Zraven dodajmo še oderuške banke, 
med njimi tudi hranilnice, ki prošenj za posojila 
m ladih družin, ki nim ajo stalne službe, ne 
jemljejo niti v poštev, za račune pa naravnost ne
sramno zahtevajo veliko denarja, za prekoračitev 
porabe denarja na osebnem računu pa naravno
st tatinske obresti in slika je skoraj popolna. Nave
dimo še dejstvo, da sedaj "tehnična Montijeva vla
da" izračunava, koliko naj bodo visoki letni davki 
na osebna stanovanja, hiše, ki so v Italiji edine 
trdne naložbe, po načelu: "Vzemi vedno samo ti
stim, ki se ne morejo izogniti plačevanju davkov"! 
Ti pa so zaposleni, srednji sloj. Tipičen primer te
ga je bencin, ki "je obdavčen za vse enako", a se 
ve, da ni za vse po isti ceni, saj je za reveža dražji 
kot za bogatega. Ta lažna "enakost" je poguba za 
srednji sloj, ki je hrbtenica vsake demokracije. 
Od 30. maja do 3. junija bo letos v Milanu 7. sve
tovno srečanje družin, ki bo potekalo pod naslo
vom Družina: delo in praznik. Vrh srečanja bo 
maša, ki jo bo daroval papež Benedikt XVI. pred 
družinami od vsepovsod. Na tem srečanju m o
rajo priti do izraza socialni, družbeni, problemi 
gospodarske krize in odločne zahteve po njihovih 
rešitvah, sicer srečanje nim a smisla. Že res, da "pa
peža danes nihče ne posluša", kot se rado pove, a 
več kot m ilijon zbranih, kolikor jih v M ilanu 
pričakuje kardinal Angelo Scola, lahko glasno od 
sedanjih oblastnikov zahteva korenite družbene 
spremembe v prid družinam, v prid vsem druži
nam, ne samo bogatim!

ESI Odprtje razstave Razprta obzorja -  Umetnost 20. stoletja med Italijo in Slovenijo

Pomemben, a predvsem umetniški dogodek

Ob odprtju razstave Razprta obzorja -  Umet
n ost 20. stoletja m ed  Italijo in  Slovenijo v 
petek, 20. aprila, v preurejenih prostorih 
nekdanje tržaške ribarnice, ki je deležna častnega 

pokroviteljstva predsednikov slovenske in  italijanske 
države, Danila Turka in  Giorgia Napolitana, ter 
pokroviteljstva občin Trst in Ljubljana, je m ar
sikateri Slovenec zaželel, da bi se izrednost enk
ratnega dogodka prevesila v prakso.
Postavitev v Salonu čudes ponuja nam reč na 
ogled najpomem bnejše primerke umetnosti, ki 
so jo v prejšnjem stoletju snovali slovenski um et
niki našega obmejnega prostora. Ker pa se vsaka 
zadeva v Trstu tolmači (ali upam o -  se je tolmači
la) s predznakom take ali drugačne 'politične spo
ročilnosti', gre nedvom no tudi ta dogodek pred
staviti na poseben način: najbrž kot znak boljših 
časov za našo narodno skupnost v Italiji, ki lahko 
končno doživlja okolje, v katerem je živela in  še 
danes živi, na enakopraven način.
Ta pogled pa je v svoji osnovi nehvaležen, če se z 
zagatnega družbenopolitičnega področja podam o v 
'republiko um etnosti': um etnost najbrž vselej 
združuje to, kar so zgodovinski, družbeni, politični 
ali kakršni koli drugi premiki nekoč ločevali.
V Salon čudes se mora zato obiskovalec (ne glede na 
svoje etnično izhodišče) odpraviti z neobrem enje
n im  srcem in v njem  črpati le to, kar lahko opleme
niti njegovo dušo.
To početje bo lahko glede na vsebino same postavit
ve, ki šteje kopico dragocenih biserov.
Izbrana dela s svojo ustvarjalnostjo izražajo izjemno 
umetniško vitalnost slovenskih umetnikov, ki so z 
geografskega vidika omejeni na pokrajine Trst, Go
rica in  Videm, so pa bili zelo aktivni in  odprti za 
m ednarodne kulturne vplive.
Razstava, ki jo prirejajo Finačna družba KB 1909, 
banka Monte dei Paschi di Siena in  kulturno od- 
borništvo tržaške občine, ponuja najprej vpogled v 
dela umetnikov, ki so se rodili v zadnjih desetletjih 
19. stoletja, so pa ustvarjali predvsem v prvi polovi
ci 20. stoletja. Manj dovzetni za novosti postimpre- 
sionističnih gibanj so še naprej ustvarjali v duhu ro
mantičnega realizma 19. stoletja in  m odernega im 

presionizma. V to skupino sta kustosa razstave Joško 
Vetrih in  Franco Vecchiet (v umetniškem svetu sta 
bili prisotni tudi Maria Massu Dan in  Donatella Ca- 
presi) vstavila portretista Avgusta Bucika, akvarelista 
Cvetka Ščuko in  Avgusto Šantel m l, samouka in  av-

Boris Peric nagovarja občinstvo v Salonu čudes (foto IG)

torja vedut Silvestra Godino ter marinista Alberta 
Sirka. Sledijo dela umetnikov, rojenih na prelomu 
stoletja, ki so se izoblikovali v času med vojnama po 
vplivom številnih evropskih um etniških gibanj in 
so ustvarjali predvsem v prvih desetletjih po drugi 
svetovni vojni: to so Veno Pilon, Luigi Spazzapan, 
Ivan Čargo, Avgust Černigoj, Tone Kralj, Riko De
benjak, Milko Bambič, Lojze Spacal, Anton Zoran 
Mušič. Obiskovalec bo srečal tudi slikarje, ki so naj
brž manj znani, a zato nič manj pom em bni (Jože 
Cesar, Rudolf Saksida, Bogdan Grom, Robert Hla- 
vaty, Avrelij Lukežič, Anton Mihelič). Pogled zamej
ske um etnosti se je končal z ustvarjalnim  delom  
mlajših slikarjev, ki so se izoblikovali v duhu um et
niških gibanj druge polovice 20. stoletja: od teh so 
se nekateri že um aknili z umetniškega prizorišča, 
večina pa je še danes zelo aktivna. Mednje sodijo 
Silvester Komel, Paolo Petricig, Demetrij Cej, An
drej Kosič, Deziderij Švara, Robert Faganel, Klavdij 
Palčič, Vladimir Klanjšček, Franko Vecchiet, Boris 
Zulian, Edi Žerjal, Franko Volk, Robert Kozman, 
Hijacint Jussa, Alfred De Locatelli, Patrizia Devide' 
in  Jasna Merku'. Za lažje razumevanje zanimive, a

zahtevne razstave so jo prireditelji zasnovali čim bolj 
kronološko in  jo razdelili po avtorjih, žanru, slogu 
ali likovni tehniki. Razstavo nam reč sestavljajo raz
delki, ki so nam enjeni vedutam in portretom, akva
relu in  monotipu, tej ali oni umetniški skupini. Po

stavitev, ki jo je Franco 
Vecchiet na dan odprtja 
označil za dokaj tradicio
nalno, "skorajda muzeal- 
no", skratka priča o izredni 
dokum entarni vrednosti 
in  sporočilnosti, bogastvu 
in  raznolikosti umetniške 
in  kulturne dediščine ob
močja na meji m ed latin
skim in  slovanskim sve
tom , ki se je na akadem 
skem nivoju in  v sve
tovljanskem duhu obliko
val v slovitih šolah po 
Evropi (M iinchnu, Wei- 

marju, Pragi, Parizu, Firencah, Milanu, Zagrebu, na 
Dunaju). Postavitev v prostorih nekdanje ribarnice 
lahko imamo za prvo kolektivno tovrstno razstavo 
v zadnjih petih desetletjih, se pravi po zgodovinski 
in  temeljiti dejavnosti tržaške galerije Scorpion v 
50. letih. Prikazani um etniki so nam reč tudi na 
m ednarodnem  prizorišču sloveli kot posamezniki, 
neke skupne galerijske režije pa niso bili nikoli de
ležni.
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Sporočilo uredništva
Zaradi praznika dela, 1. maja, bomo 
prihodnjo številko našega tednika po
slali v tisk v ponedeljek, 30. aprila, ob 
14. uri. Cenjene sodelavke in sodelavce 
zato naprošamo, naj pošljejo svoje pri
spevke pravočasno, se pravi do petka, 
27. aprila.
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Zasedal je Deželni svet Slovenske skupnosti

Volitve, odnosi z avtonomističnimi 
gibanji, pravna obramba pravic

Prof. Robert Louvin na predstavitvi priziva Slovenske skupnosti

Z močnimi argumenti za 
zaščito goriških Slovencev

Široka paleta vsestranskega 
političnega delovanja je oz
načila zasedanje Deželnega 

sveta Slovenske skupnosti, zbirne 
stranke Slovencev v Italiji. Zase
danje je potekalo v petek, 20. 
aprila, v dvorani Kulturnega do
ma Igo G ruden v Nabrežini. 
Deželna predsednica Fulvia Pre- 
m olin in  deželni tajnik Damijan 
Terpin sta v uvodnih  poročilih 
podala kar nekaj izhodiščnih 
točk, pri katerih se je razvila ži
vahna in  vsebinska razprava. 
Predsednica Premolinova je na 
začetku poudarila pom em bno 
vlogo, ki jo ima Deželni svet SSk, 
in  to še posebno, ko gre za ključ
ne dogodke v življenju stranke, 
kot so to letošnje upravne volitve 
v občinah Devin-Nabrežina, Kr- 
m in in Gorica. Obenem je poda
la oceno o razvoju dogodkov, ki

znaku lipove vejice. V Gorici so 
pogoji drugačni, saj večinski vo
lilni sistem postavlja težke pogoje 
za manjšinske liste. SSk je tako v 
tem  primeru izbrala nastop na li
sti Demokratske stranke s štirimi 
kandidati. Vsi imajo realne mož
nosti za izvolitev v goriški občin
ski svet. Pri tem  ostaja SSk samo
stojna stranka, ki avtonom no iz
vaja lastno politiko v korist slo
venske narodne skupnosti. V na
daljevanju je tajnik Terpin izrazil 
zadovoljstvo ob poteku priziva na 
Deželno upravno sodišče proti 
ukinitvi goriških rajonskih sve
tov. Sodelovanje s prof. Robertom 
Louvinom je do sedaj dalo pozi
tivne sadove, saj je v goriški jav
nosti m očno poudarjeno 
vprašanje spoštovanja predstav
ništva manjšine v izvoljenih or
ganih, kot so to npr. rajonski sve-

so se zvrstili po posegu deželne 
civilne zaščite v dolini Glinščice. 
Ob upoštevanju škode, ki je na
stala zaradi korenitega posega in 
je ne gre prikrivati, bi bili na m e
stu bolj preudarni protesti in 
večja pozornost pri ugotavljanju 
odgovornosti.
Deželni tajnik Terpin se je v 
svojem poročilu dotaknil dveh 
tem, upravnih volitev in  priziva 
na Deželno upravno sodišče pro
ti ukinitvi goriških rajonskih sve
tov. SSk se je aktivno vključila v 
volilno dogajanje v vseh treh 
občinah. Glede na krajevne raz
mere in  pogoje se SSk predstavlja 
na različne načine. V Devinu-Na- 
brežini ima SSk samostojno listo 
in  si prizadeva za zmago župan
skega kandidata Vladimirja Kuka
nje in  za čim večje število glasov

Fulvia Prem olin in Dam ijan Terpin

ti. Pri tem  pa je še enkrat prišla do 
izraza solidarnost m ed m anjšin
skimi strankami, ki je že v pretek
losti obrodila pozitivne sadove.
V nadaljevanju zasedanja se je ok
rog teh vprašanj razvila razprava, 
v katero so se vključili številni čla
ni. Večina je izrazila Premolinovi 
solidarnost ob dogajanju v zvezi z

dolino Glinščice. Drago Štoka je 
izpostavil priprave na srečanje 
vladnega omizja. Županski kan
didat Vladimir Kukanj a je pozdra
vil prisotne, se zahvalil za podpo
ro in  pozval k skupnemu delu, da 
se slovenščina spet vrne na obči
no Devin-Nabrežina. Julijan Čav- 
dek je orisal volilno kampanjo v 
Gorici in  Krminu ter poročal o 
poteku rednega letnega občnega 
zbora European Free Alliance, na 
katerem je bil govor o pripravah 
na evropske volitve leta 2014. Igor 
Gabrovec je poudaril pom en pod
pisa "Sporazuma za prihodnost", 
skupaj s strankami PATT, SVP, UV, 
UAL, pri katerem je bila sklenjena 
medsebojna pom oč pri obrambi 
avtonomije v teh hudih  kriznih 
časih. Peter Močnik se je zaustavil 
ob vložitvi osnutka državnega 
zakona za slovensko šolstvo, ki ga 
je SSk izvedla s pom očjo parla
mentarcev SVP. D okum ent pred
stavlja pom em bno dopolnilo 
zakonskemu predlogu, ki ga je 
vložila senatorka Tamara Blažina. 
Člane sveta je tudi seznanil z no 
vim  sodnim  prizivom  proti 
združevanju slovenskih šol na 
Tržaškem. Maurizio Vidali je po
ročal o delovanju v tržaškem Pok
rajinskem svetu in  o kulturni po
budi, pri kateri so sodelovale slo
venske šole. Pri tem  je podčrtal, 
da je bila ta ena redkih, če ne ce
lo prva slovenska kulturna prire

ditev v prostorih 
Pokrajinskega sveta. 
Predstavnik mladih 
Matija M ozenič se 
je dotaknil proble
m a slovenskega šol
stva in  pri tem  ome
nil nedavno objav
ljeno raziskavo Slo- 
rija. Obsodil je zlo
nam erna nam igo
vanja, da je SSk pro
ti vpisovanju ita
lijanskih otrok v 
slovenske šole. SSk 
je preko svojih pred
stavnikov jasno po
vedala, da je treba 

vključiti v programe italijanskih 
šol poučevanje slovenskega je
zika, kar je popolnom a druga st
var.
Sejo Deželnega sveta SSk je nato 
sklenila predsednica Fulvia Pre
m olin in  člane seznanila, da bo 
naslednje srečanje v drugi polo
vici leta.

D E V I N - N A B R E Z I N A | Peticija občanov

Zvočno onesnaževanje 
avtoceste

S pošt. župan Občine Devin- 
Nabrežina in spošt. predsed
nik Dežele FJk 

Zadeva: zvočno onesnaževanje, ki 
ga povzroča avtocestni promet v 
občini Devin-Nabrežina 
Kdor potuje po  tržaškem odseku 
avtoceste A4, lahko opazi, da so 
bile v  bližini naselij marsikje brez 
kakega razpoznavnega reda p o 
stavljene zvočne pregrade, saj 
ostajajo nerazumljivo odkrita ob
močja pri Devinu, m estoma pri 
Sesljanu, Štivanu in večji del tudi 
pri Nabrežini, pa čeprav je tudi tu 
hrup neprestan. Naj poudarimo, 
da je v  neposredni bližini avtoce
ste v  omenjenih krajih nekaj sto
tin privatnih stanovanj.
Tako uprave Občine Devin-Na
brežina, ki so si sledile v  zadnjem

desetletju, kakor tudi prizadeti ob
čani so velikokrat opozorili druž
bo Autovie Venete, naj reši to sk
rajno neprijetno situacijo. Nepo
sredno je bila poklicana tudi De
žela Furlanija Julijska krajina, a vse 
se je končalo z neštetim i obljuba
mi, ki niso bile nikdar uresničene. 
Ker se stvari še vedno niso spre
menile, podpisani prebivalci De
vina, Sesljana, Štivana, Nabrežine 
in tudi drugih zainteresiranih ob
m očij pozivam o devinsko-na- 
brežinskega župana in predsed
nika Dežele, da spodbudita Druž
bo Autovie Venete in Cestno pod
jetje ANAS, naj do prvih mesecev 
leta 2013 končno postavita zvoč
ne pregrade na robova avtoceste 
povsod tam, kjer je njena trasa 
speljana m im o  naših vasi, ne da

Kocka je pad la . S tranka 
Slovenska sk u p n o st je 
napovedovala, da bo  v 

p r im e ru  kriv ičnega razp leta  
g lede k ra jev n ih  sk u p n o sti v 
G orici u b ra la  p o t priziva n a  
D eželno u p ravno  sodišče. Ker 
je občinski svet 12. m arca zavr
n il vse predloge glede nove raz
m ejitve ra jonsk ih  svetov, so - 
kot zn an o  - p ripadn ik i sloven
ske naro d n e  skupnosti M arilka 
Koršič, W alter Bandelj, Božidar 
Tabaj in  Lovrenc Persoglia 
ter deželn i ta jn ik  stranke 
D am ijan  Terpin  6. aprila 
p ri D eželnem  u p rav n e m  
sodišču v Trstu notificira- 
li priziv p ro ti občin i G ori
ca in  Deželi Furlaniji Julij
ski krajini. V teh  d n eh  bi 
m orali že b iti zn an i p rv i 
u č in k i od ločitve , ki je v 
zad n jih  te d n ih  m o č n o  
razbu rila  d u h o v e  še 
p redvsem  zaradi b ližn jih  
u p rav n ih  volitev.
Prejšnji petek, 20. aprila, 
so v Gorici o prizivu spre
govorili in  sedanje pereče 
stan je p o k o m e n tira li 
d eže ln i ta jn ik  SSk D a
m ijan  T erp in , d eže ln i 
svetn ik  Igor G abrovec, p o k 
rajinsk i ta jn ik  stranke Ju lijan  
Čavdek in  - kot ug ledn i gost - 
odvetn ik  in  akadem ski p ro fe
sor, izvedenec v m anjšinskem  
pravu , n ek d a n ji g u v ern e r in  
tren u tn o  deželni svetnik D oli
n e  Aosta Robert Louvin, ki je 
od loč ilno  prispeval p ri sestavi 
d o k u m e n ta . S rečanje je p o 
tekalo n a  sedežu dežele FJK v 
ul. Roma, saj sm o tu  dom a vsi 
o bčan i Gorice in  dežele, je p o 
vedal Gabrovec, ki je na kratko 
o risa l p o t do  sedanjega tre 
n u tk a  n a  deže ln i in  občinsk i 
ravni. Zapletu b i se lahko izo
gnili, o h ran ili b i lahko  vsaj še
st rajonov; "za to  je b ilo  dovolj 
časa, a očitno  n i b ilo  ne po litič
n e  volje n e  pogum a, da b i se 
zadeva rešila". Stvar je resna in  
zadeva vso Gorico, je poudaril 
odv. T erpin. Povedal je, da je 
o bč insk i o d b o rn ik  in  p o d ž u 
p an  Fabio G entile s p red logom  
o š tirih  ra jo n ih  o č itn o  želel

razvodeniti p riso tnost sloven
ske m anjšine tako, da bi pretež
no  slovenske krajevne skupno
sti vključil v večje, italijanske. S 
tem  b i veliko škodo u trp e li tu 
di rajoni, ki so po svoji tradiciji 
p re težno  furlanski. Tako bi b i
lo  seveda skoraj n em ogoče  
udejan ja ti pravice, ki jih  daje 
zakonodaja  za zaščito  n a ro d 
n ih  pravic. P o litičn i cilj se
danje uprave bi b il prav ta! Gre 
za strategijo , ki jo od  nekdaj

n o  je, da bo  za uprav ljan je  
občine im enovan  komisar. Ter
p in  je jasno povedal, da je m o 
rala občinska uprava najti p ri
m ern o  rešitev in  da zato krivda 
za kom isarsko upravo  gotovo 
n e  bo  pad la  n a  slovensko 
stranko; "odgovornost bo  nosil 
župan s svojimi odborn ik i". Na 
D eželnem  u p rav n e m  sodišču 
se ne razpravlja o politiki, te m 
več o zakonih , gre za pravne in  
te h n ičn e  zadeve! Prof. Louvin

n a

uporabljajo  večinske uprave, ki 
so sovražne do  m an jšin sk ih  
skupnosti. "G entilejev predlog 
je b il prava agresija n a  našo  
m an jšin o " . Z avrn ili so ga vsi 
rajonski sveti. Mi sm o p redsta
vili svoj predlog, ki bi lahko bil 
sprejem ljiv za Deželo, a Romo- 
lijeva up rava  ga n i sprejela. 
Krajevne skupnosti so izredno 
p o m em bne, saj so - s p redsed
n ik o m  n a  če lu  - g lavna vez 
m ed  o b ča n i in  ž u p a n o m  oz. 
občinsko upravo. Ker deželna 
uprava n i sp rem enila  zakona, 
občinska pa n i našla p rim erne  
rešitve, "n ism o im eli a lte rn a ti
ve". Če bo po trebno , "sm o p ri
pravljeni iti do  Strasbourga, saj 
po  našem  m n en ju  gre za grobo 
kršenje tem eljn ih  m anjšinsk ih  
pravic". Priziv n a  DUS bo  po 
vsej v e rje tn o sti p o m e n il o d 
ložitev up ravn ih  volitev v G ori
ci. Kakšne so posledice odložit
ve, "pa  v e rje tn o  še p ris to jn i 
u rad i n a  Deželi ne vedo". Mož-

Povejmo na glas

je p rib il, da im a  slovenska 
m an jš in a  zakonsko u te m elje 
n o  "pravico po g lobaln i zašči
ti, po  tem , da živi in  ne sam o 
preživi". Dejstvo, da občina ni 
naš la  rešitve, je p rived lo  do 
u k in itv e  rajonov, kar je zelo 
h u d o . Zakon 38/01 je uvedel 
p o m e m b n o  načelo, ki p rep o 
vedu je n ižan je  ravn i zaščite. 
Zaradi krize res skušajo krčiti 
stroške, toda to  n i pravi način! 
"Ne sm ejo se uk in ja ti organi, 
ki zagotavljajo  partic ipacijo  
m anjšinsk ih  skupnosti", pravi
ce, ki jih  jam čijo sam a ustava 
in  m e d n a ro d n i sporazum i. 
Louvin je sicer izrazil zaupanje 
v  DUS, n i pa izključil m ožnosti 
obravnave tu d i v u stavnem  so
dišču. Skupno z odvetn ikom a 
T erp inom  in  M očnikom  torej 
s čvrstim i argum en ti skuša d o 
seči p o n o v n o  vzpostav itev  
zakonitosti in  vnov ično  uved
bo  vseh rajonsk ih  svetov. Raz
logi za upan je  so.

bi pri tem opustila avtocestni ser
visni postaji Devin -Ju g in  Devin 
-  Sever.
Časovni termin je bil postavljen 
za to, da se preneha vsaka na
daljnja izguba časa. Avtocesta teče 
namreč tudi po  ozemlju Občine 
Devin-Nabrežina že štirideset let 
in tako dolgo zvočno onesnaže
vanje, ki ga povzroča prom et po  
njej, je gotovo oškodovalo zdrav
je prizadetega prebivalstva. Če to
rej om enjeni časovni rok ne bo 
spoštovan, si podpisniki tega pro
testnega pisma pridržujemo pra
vico, da vložimo kazensko ovad
bo proti Družbi Autovie Venete in 
Cestnemu podjetju ANAS.
S tem svojim protestom bi še radi 
opozorili na veliko nelagodje, ki 
ga povzroča hrup hladilnih na
prav na tovornjakih, ki so predv
sem poleti parkirani za avtocest
no  servisno postajo Devin -  Jug. 
Poleg tega je treba še dodati, da je 
nasip pod  tem  parkiriščem na 
nekaterih m estih  večkrat spre- 
m  enjen v  s m  etišče. 
Devin-Nabrežina, 16. aprila 2012

Skupno dobro, kaj je to?
S eveda zelo  dobro vem o, kaj je  skupno  do

bro, naslovno  vprašanje pa se postavlja  
zato, ke r  se zdi, da je  na sk u p n o  dobro  

marsikdo pozabil in  ga je  treba zato nanj spom 
niti. Zadeva je  to liko  bolj vredna obravnave, 
ker se v  italijanskem  po litičnem  življenju  do
gajajo razkritja, ob  katerih človek ostane brez 
besed. Prisvojitev denarja, korupcija vseh vrst, 
nesram ni družinski klien te lizem  in  celo dia
m anti ter zlate palice, vse to prihaja na dan brez 
prestanka, da n e  govorim o o financiranju p o 
litičn ih  strank. Te od  javnega denarja preje
m ajo velike vsote in  ugotovljeno je bilo, da le 
dobro tretjino porabijo za volitve, za kar je  de
nar nam enjen, o ostalih dveh tretjinah se zelo  
m alo ve. V takšnih razmerah se je  m ogoče več  
k o t upravičeno vprašati, kaj je  z  našim  skupnim  
dobrim , za katero prvenstveno  skrbi ali naj bi 
skrbela politika  in  še posebej tista na vrhu, to
rej visoka politika. Politika upravlja skupne st
vari vseh in  logično bi bilo, da tudi v  dobro  
vseh, in  če tega n e  počne, izgubi tem eljno  ve
rodostojnost ter s tem  spodjeda družbeno trd
nost. O tem , n am reč o sku p n em  dobrem , je  
prejšnji teden poglobljeno  razpravljalo Drugo 
cerkveno zborovanje Triveneta v  Ogleju, kjer je 
strnilo svoja najnovejša spoznanja o trenutku, 
v  katerem  živ im o , kar p e tn a js t ško fij seve
rovzhodne Italije. Skupno  dobro je  nepogrešlji
va sm er in  cilj vsake zdrave družbe, brez tega 
cilja si sm iselnega razvoja sp loh  n i m ogoče  
predstavljati. Skupno  dobro gre tudi tako daleč,

da posebno  zavzetost nam enja vsem  tistim , ki 
niso deležni dobrega v  tolikšni meri, da n e  bi 
bili zaradi pom an jkan ja  ali zapostavljenosti 
ogroženi. To p o m en i solidarnost z  revn im i ozi
rom a tistim i, k i zaradi sedanje krize n e  m orejo  
živeti dostojnega življenja, kakor tudi solidar
n o s t s pribežniki, torej s tujci in  n jih o v im i dru
gačnim i kulturam i. Ob vseh teh ugotovitvah, 
ki nas spodbujajo v  smeri srečnejšega sobivanja 
in  resničnega m edsebojnega razumevanja, se 
zd i obnašanje visoke p o litike  prava porogljiva  
farsa. Se kdo  želi iz  ljudi delati norca? Da niso  
nekateri nemara izgubili stik  z  realnostjo in  s 
stiskam i m no g ih  in  prem nogih?  Kaj se n i ob  
vseh sedanjih škandalih m ogoče vprašati, koga 
sploh predstavljajo nekateri izvoljeni predstav
n ik i in  ali n iso  zaupanja vo livcev kazn ivo  z lo 
rabili? In kako skrbijo za skupno  dobro, če pa 
se prepad m ed  bogatim  slojem  in vsem i ostali
m i n en e h n o  poglablja ter ruši tisto pravičnost, 
k i še vendar obstaja. Da n e  govorim o o zares 
revnih, kjer n i videti nikakršnega političnega  
programa, da bi zanje zares nekaj odločilnega  
storili in  jih  potegnili iz  brezna pon ižan ih  in  
razžaljenih. Skupno  dobro je  očitno  vrednota, 
ki je  vse preveč postala glas vpijočega v  pušča
vi ali pa je tudi ta glas že povsem  oslabel in  go 
vori le sam em u sebi. Lahko pa so prav sram ot
na razkritja zadnjega časa p o p o ln o  nasprotje 
dobrega, p ričetek  očiščenja in  sm iselnejšega  
novega obdobja. Upati je, da res.

Janez Povše
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P O G O V O R Programski vodja Bojan Volk predstavlja Jazz hram v Divači

Verjamem, da kulturno bogatimo
naš lepi Kras"

sprotnem  prim eru pa bo stagni
ral, predvsem  p o  odgovornosti 
organizatorjev.

Ste v  vseh teh letih vzpostavi
li mrežo sodelovanj s profesio
nalnimi jazzisti, npr. glasbe
niki, a tudi kritiki, organiza
torji in  društvi? Ali lahko Jazz 
hram postavimo na zemljevid

na razporeditev najboljša -  s tem  
zapolnjujemo koncertno prazni
no, ko  n i festivalov, saj so ti veči
nom a v  po letn ih  mesecih. 

Kakšni večeri so vam najbolj 
pri srcu? Kakšna je sestavina 
dobrega vzdušja v Jazz hra
mu?

M eni osebno so najbolj všeč in 
tim ni večeri, ko  je 
glasba zelo  tiha, 
kar akustika pro 
stora tudi o m o 
goča. Tak je bil npr. 
koncert Kaučiča- 
Maierja-de Mattie, 
ki sem  ga prej 
omenjal. Za in tim 
ne koncerte je za
služna tudi p u 
blika, ki se m ed  na
stopi ne pogovarja, 
am pak zbrano p o 
sluša. Zanim ivo je, 
da se je publika  
začela tako obnaša
ti spontano, m i jih  
n ism o nikdar tero
rizirali z  ukazi, da 
se m ed  koncerti ne  
govori. S tem  sm o  
prešli od  p rvo tne  
ideje pred sedm im i 
leti, torej lokala z  
živo  glasbo, ki jo  
igrajo praviloma v  
ozadju, do pravega 
koncertnega prizo
rišča, kjer je  glasba 
postavljena v  

ospredje. Dobro vzdušje je siner- 
gijski učinek dobre organizacije, 
dobrih glasbenikov in  dobre p u 
blike. Poslušalci so žejn i dobre 
glasbe, p o  drugi strani pa glasbe
niki čutijo, ali je njihovo sporoči
lo  doseglo poslušalce in ga razu
m ejo - oba pa v  isti prostor posta
vi organizator. Zato trdim, da je 
tak prostor dragocen, saj se v  
njem  rojevajo glasbeni presežki. 
Včasih prav začutiš vibracije, 
kako poslušalce "prime" energija 
z  odra, in  če nastane tako vz- 
dušje, lahko nastane nekaj nepo
pisnega. Glasbeniki se k  nam  ra
di vračajo predvsem  zaradi p o 
sebnega vzdušja.

Katera je po vašem mnenju  
največja posebnost vašega 
hrama, za kar bi vas veljalo 
obiskati?

In tim en am bien t jazz kluba, do
ber program in kozarec dobrega 
vina.

Še osebno vprašanje: kaj bi 
nam jazzovskega predlagali v  
posluh? Imate kaj posebnega 
v  ušesih zadnje čase?

Še vedno m i v  ušesih zveni n e 
davni koncert kitarista Sama Ša
lamona, k i se je m ed  evropsko  
turnejo ustavil pri nas z  ameriški
m a saksofonistom a Lorenom  
Stillm anom  in Johnom  0'Galla- 
gherjem  ter italjanskim  bob
narjem Robertom Danijem. To 
je bila zam e zelo m očna glasbe

na izkušnja, saj take 
glasbe še nisem  
slišal. Odkril sem  
nekaj povsem  nove
ga, razširili so m i 
glasbena obzorja. 
Pri 33 letih je Samo 
posnel že 9 studij
skih album ov, kar 
sam o p o  sebi priča 
o izjem ni ustvarjal
n i m oči tega glasbe
nika. Take in  p o 
dobne koncerte si 
želim  tudi v  
prihodnje.
Kje vas dobim o v  
Divači, kje pa na 
spletu?
Nahajamo se na 
Kraški cesti 32 v  Di
vači, spletni naslov 
je  www. jazzhram. 
com, priso tn i sm o  

pa tudi na facebook-u.
Jazzhram  je shramba dobre, tihe 
glasbe, ki glasno odm eva g lo
boko v  duši. V prelepi skalni 
"kantini"pašekako “paše" koza
rec vina in  prijeten klepet z  naj
dražjimi...

Jernej Šček

m o  biti drugim za zgled in  spod
budo ter upamo, da nam  bo še 
kdo  sledil. Verjamem in upam, 
da z  našim  početjem  ku lturno  
bogatimo naš lepi Kras.

Ali se je klub spremenil v  teh 
letih? Koga ste že gostili 
v  njem?
Klub se stalno spreminja 
in  nadgrajuje v  sm islu  
opreme, oglaševanja, p o 
nudbe  in  n e  nazadnje  
programa. Vsako leto je 
kaj novega - letos sm o  
tako p rv ič  zastavili vse 
koncerte že pred  
začetkom  sezone, kar 
nam  je omogočilo izdela
vo sezonskih  program 
skih knjižic in  tudi abon
m ajsko ponudbo . Naša 
posebnost je tudi pon u d 
ba vin kraških, istrskih in  
v  zadnjem  času tudi 
briških vinarjev, saj se ob  
dobri glasbi prileže koza
rec dobrega vina. V 
našem klubu so igrali že 
skoraj vsi glasbeniki s slo
venske jazz scene, m očne  
vezi im am o tudi v  so
sednji Italiji, predvsem  
Trstu in  Vidmu, v
zadnjem  času pa se trudi
m o  pridobiti tudi am e
riške jazz glasbenike, ki 
so na turnejah po  Evropi. 

Če o m en im  sam o nekaj izsto 
pajočih im en: lanski nagrajenec 
Prešernovega sklada Zlatko  
Kaučič, Howard Curtis, Na- 
sheet Waits, Alexander Ba- 
lanescu, Daniele D'Agaro,
Mia Žnidarič, Oto Pestner, 
Terrafolk, Drago Gajo, Ro
bert Jukič, Tamara Obro- 
vac in  še m nogi drugi.

Kako ljubiteljska javnost 
spremlja vašo koncertno 
ponudbo? Kdo so obiskoval
ci in  kam vse seže vaš glas?

Za učinkovito oglaševanje so po 
trebna sredstva, ki nam  jih  ved
no  primanjkuje. Za oglaševanje 
uporabljamo spletne in  tiskane 

medije, seveda 
p o  naših zm o ž
nostih . Po 
izkušnjah sodeč, 
večina obisko
valcev pride k  
nam  zaradi pro 
grama ali po  pri
poročilu koga, ki 
je  pri nas že bil. 
Obiskovalci so 
različnih starosti 
in  poklicev, 
vsem  pa je  sku
p n o  to, da želijo 
poslušati glasbo, 
ki jih bo obogati
la na tak ali dru
gačen način. 
Obiskovalci 
prihajajo na 
koncerte z  ob
močja celotne  
Primorske (obal- 
no-kraška, go 
riš ka in  notranj
ska regija), iz  Lju
bljane, območja  
Trsta, Furlanije, 
pa tudi iz Hr
vaške.

Ste morda v  vseh teh letih  
doživeli trenutek, ko ste rekli: 
"Glej, pa nam je uspelo"?

Že večkrat sm o si to rekli. To pa 
zato, ker čez čas sami sebe pre
sežemo. Dogaja se že od  samega 
začetka in  vem, da se bo še na
prej. Dejstvo je, da sm o se znašli 
na jazzovskem zemljevidu, kar se 
ne da storiti na hitro, predvsem  
z  našim  proračunom. Skozi ce
lo tno  obdobje sm o  delali na 
"znam ki" Jazz hram  in im eli v  
gosteh veliko slovensko in  sve

tovno  uveljavljenih gla
sbenih im en, kar je veliko  
pripom oglo k  prepoznav
nosti kluba p o  Sloveniji. 
Zasedba "Samo Šalamon  
2alto" se je štiri dni po  
koncertu  v  Jazz hram u  
predstavila v  Cankarjevem 
dom u v  Ljubljani, kar je  
eden od zadnjih primerov, 
ki kažejo, da uspešno de
lamo. Na januarskem ko n 
certu v N e w  Yorku živeče
ga afriškega basista Franci
sa Mbappeja zaradi omeje
ne  kapacitete kluba nism o  
m ogli sprejeti vseh ljudi, 
ki so prišli na koncert. Ker 
je za tovrstne dosežke p o 
trebna grom ozanska k o 
ličina truda, časa, energije 
in še marsičesa, skoraj po  
vsakem uspelem koncertu  
rečemo, da nam  je uspelo.

Ali aktivno spremljate 
in  "osebno poznate" 
glavne akterje sloven
ske jazz scene? Kako 
doživljate in  ocenjujete 
slovensko jazz ust
varjanje ter morda koncertno 
in festivalsko ponudbo med
narodnega značaja v  naši drža
vi? Morda kako ime, predlog, 
nasvet?

A ktivno spremljamo jazz sceno  
in  se tudi 

oseb

no  
p o z

nam o z  
večino 

glasbenikov. 
Slovensko jazz ustvarjanje je na 
zavidljivi ravni in  dobesedno  
prekipeva od ustvarjalnosti, kar 
vzdržuje potrebo p o  koncertnih  
prizoriščih. Ocenjujem, da je fe
stivalska ponudba v  Sloveniji do
bra, klubska scena pa slabo razvi
ta. V Ljubljani im am o Jazz festi
val s 50-letno tradicijo, v  Kopru 
Baladoor, Marezijazz in  Jeff, v  
Ravnah na Koroškem Jazz Rav
ne, v  Trstu Trieste loves jazz in 
m nogo drugih. Na festivalih se 
da poslušati dober jazz, problem  
vidim  morda v  dejstvu, da je or
ganizatorjem  zelo  
pom em b n o , da 
nastopajo velika in 
ugledna jazzovska 
imena. Po svoje jih  
razumem, saj le-ti 
pritegnejo p o 
slušalstvo. Mogoče 
bi program ski 
vodje morali zave
stno dati m ožnost 
nastopanja do
m ačim  izvajalcem, 
ki še niso  
uveljavljeni, a 
imajo kaj povedati 
in pokazati. V tem  
vidim  predvsem  
vlogo klubov, ki 
naj bi bili prostor, 
v katerem  se gla
sbeniki kalijo in  
dozorevajo. M e
nim , da se v  Slove
niji ustvarja ogrom no dobre gla
sbe, ki pa n e  najde po ti do p o 
slušalcev. Zato programa festiva
lov in  klubov ne bi smela voditi 
izključno želja po  dobičku, am 
pak predvsem  ljubezen do do
brega jazza. Tako bo lahko slo
venski jazz napredoval, v  na

"jazz krajev" v  Sloveniji? Ali 
morda sodelujete s slovenski
mi, a tudi italijanskimi "delav
ci" onkraj nekdanje meje, na 
Tržaškem, Goriškem ali Vi
demskem?

Vzpostavili sm o dobre vezi z  gla
sbeniki, nekoliko m anj z  organi
zatorji, čeprav se tudi na tem  p o 
dročju počasi kaj premika. Pova
bljeni sm o že bili h  koprodukciji 
koncerta ali festivala, pa tudi m i 
sm o že marsikateremu izvajalcu 
pom agali pri pridobivanju  do
datnih koncertov; glasbeniki na 
turneji nam reč potrebujejo kri
tično maso nastopov. Na koncu  
im am o vsi koristi od tega, tako 
glasbeniki, k i lahko nastopajo, 
ko t organizatorji, ki dobim o do
bro glasbo na odru. Ni skrivnost, 
da so bendi na turnejah zelo do
bro uigrani. Kritiki nas zadnje  
mesece spoznavajo predvsem po  
albumu, ki je bil v  živo posnet v  
Jazz hram u in na katerem svoje 
im provizacijske veščine pred
stavljajo izjem ni glasbeniki Mas- 
sim o de Mattia, Giovanni Maier 
in Zlatko Kaučič. A lbum  so nam 
reč naslovili “The Jazz Hram Sui
te", kar nam  ko t organizatorjem  
predstavlja velik poklon. Zanj se 
je v  naših in  tujih m edijih zvrsti
lo kar nekaj recenzij priznanih  
glasbenih poznavalcev, ki si jih  
lahko  preberete tudi na naši 
spletni strani.

Kdaj je na voljo koncertna po
nudba?

Koncertna sezona v  Jazz hramu  
vsako leto traja od konca okto
bra do zadnje sobote v  marcu, 
praviloma en koncert vsak drugo 
soboto, izjem om a tudi več. Sko
zi leta sm o ugotovili, da je takš

V as Divača pri Sežani na 
Krasu im a nekaj smole. 
Premalo je zanim iva v 

primerjavi z bližnjim i Škocjan
skimi jamami in  preblizu Trstu, 
da bi se obvarovala pred kolona
mi lačnih nedeljskih 
izletnikov, ki poz
najo le picerije in  
gostilne, kjer "se 
malo plača in  dobro 
je". V vasi na želez
niškem  razpotju se 
skriva marsikaj pre
senetljivega. Jazz 
hram  je tisto, kar bi 
najmanj pričakovali, 
pa vendar: v pod
zem nem  prostoru 
redke lepote se zbi
rajo ljubitelji razno
terega jazza in  po 
slušajo odm ev di- 
vaškega apnenca. O 
uspešni zgodbi 
"kantine", ki je sto
pila na zemljevid 
slovenskega jazza, 
smo se pogovorili s 
programskim vodjo,
Bojanom Volkom.

Preletiva zgodbo 
vašega hrama do
bre glasbe in  se 
spomniva, kako 
ste začeli.

Leta 2005 nas je 
nekaj navdušencev Društva za 
kulturno-um etn iške dejavnosti 
NOVA, v  katerem klub deluje še 
danes, začelo to “m isijo n em o 
goče" in  n iti v  sanjah si n ism o  
predstavljali, da bo Jazzhram p o 
stal to, kar je  danes. Ker sm o vsi 
glasbeniki, sm o si ga na začetku 
zamišljali k o t nekakšen lokal z  
živo glasbo. Za večino ljudi je ži
va glasba one-m an band ali 
manjša zasedba, ki igra dalma
tinske "šlagerje" ali zim ze lene  
pesm i ter z  n jim i predvsem  za
bava ljudi. Odločili sm o se obrni
ti ta stereotip na glavo. Želeli 
sm o koncerte polnokrvn ih  krea
tivnih bendov, k i se na odru p o 
tijo in n e  samo zabavajo lju
di, ampak se jim  skozi glasbo 
tudi razdajajo, nekaj spo
ročajo. Take zasedbe sm o  
vseskozi iskali in  jih  tudi še 
naprej bomo.

Ste si hram, pravzaprav 
"kantino" v živi skali, za
mislili sami?

Ne, tak prostor obstaja že vr
sto let. Prvotna funkcija hra
ma je  bila ledenica, v  ka
snejših le tih  pa sta v  n jem  
našli m esto  picerija in  ka
sneje vinoteka. M enili smo, 
da bi to lahko bil odličen am 
bient za jazzovske koncerte, 
kar se je v  zadnjih letih izka
zalo za odlično idejo.

Je vaša ljubezen do jazza 
potrebovala nekakšne po
tešitve?

Vsi v  ekipi Jazz hrama sm o  
tako ali drugače povezani z  
glasbo, posebno jazzom. De
loma sm o se organizacije jaz
zovskih  koncertov  lo tili iz  
obupa oz. razočaranja nad  
splošnim  stanjem  duha v  
družbi in  odnosa le te do  
kreativne in  im provizirane  
glasbe. Mediji so nas sprogrami- 
rali do te mere, da porabljamo le 
hite. Ne trdim, da so vsi h iti 
nekakovostni, m o ti pa me, kako  
nas m ediji na vsakem koraku z  
njim i posiljujejo. Povprečen p o 
slušalec tako zelo težko prisluh
n e  čem u drugemu: jazz je  zato  
marginaliziran in  zdi se, da bo 
tak tudi ostal. Za nekomercialno  
naravnane zvrsti je  vsaj na 
začetku po trebno  vložiti velik  
odm erek energije in  “napora", 
za kar povprečen človek danes

dušenost. Ta nas žene naprej in  
ravno zaradi n je  nam  n i bilo  
težko stisniti zobe in vlagati neš
teto ur prostega časa v  organiza
cijo koncertov. Okolje n e  spod
buja odkrito tovrstnih "alterna
tivnih", n i pa jim  tudi izrecno  
nenaklonjeno. Če se zberejo pra
vi ljudje, se lahko z  veliko dobre 
volje dosti postori. Mi se v  nobe
n i točki n ism o ustrašili, da naše
ga udejstvovanja okolica ne bi 
sprejela, ker bi bili tako vnaprej 
obsojeni na neuspeh. Sedaj želi

n im a priložnosti. Stanje lahko  
primerjamo s tem, da je lažje p o 
vršinsko brskati p o  spletu, k o t si 
vzeti čas za branje knjige. Na 
srečo bo vedno obstajal delček 
populacije, k i je  pripravljen pri

sluhniti tovrstni glasbi. Drugi vz- 
rok, da sm o  se odločili za jazz 
klub, je bilo splošno m rtvilo na 
področju jazzovske glasbe, ki je 
predvsem  odraz kroničnega p o 
manjkanja koncertnih prizorišč. 
Za razliko od večine sm o se od
ločili, da z  veliko m ero vnem e  
zaviham o rokave in  dam o ko t 
organizatorji svoj prispevek slo
venski ponudb i jazz glasbe.

Je bilo težko stopiti na to pot 
prav v  Divači, sredi Krasa? Ali 
ta prostor omogoča in  spod
buja tovrstne "alternativne" 
iniciative?

Povsod je težko stopiti na tako 
pot, am pak naše gorivo je nav-
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Misli iz knjige duhovnika Pier Antonia Belline

Biti duhovnik ni 
lahko (16)

Rusija/V težkih časih

Molitev za prihodnost 
Pravoslavne cerkve

K akšen je  bil Castellerio? 
Kakšen vtis je  napravil na 
dečke, ki ste pravkar izšli 

iz  gnezda in ki ste prihajali tudi 
iz  najbolj nepoznanih furlanskih 
vasic?
"Tovarna duhov
nikov (kakor pravi 
Belina semenišču) 
je bila grom ozan
ska zgradba, po 
stavljena na čudo
vit kraj, saj je bila 
na vrhu rahlega 
klanca, ki so ga 
omejevali živa 
m eja in  stoletna 
drevesa. Na vrhu 
klanca je bil spo
m enik sv. Pavlina 
Oglejskega, oglej
skega patriarha, ki 
je bil ob koncu 8. 
stoletja prijatelj in  
svetovalec Karla 
Velikega. Spom nim  se, kako n e
skončno veliki so bili prostori, s 
tistim i neskončnim i hodniki, 
spom nim  se prostornih dvorišč, 
p o ln ih  dečkov in  duhovnikov, 
spom nim  se, kako so bile v spal
n icah postelje postavljene v vr
stah, kakor tudi mize v jedilni
cah. Kontrast z mojo borno do

m ačo hišo, ki sm o jo takoj po 
vojni za silo popravili, ker je bila 
bombardirana, je bil prevelik, da 
ne bi bil prevzet. Toda ta prostor
nost in  m ogočnost se je h itro  
prelevila v zadrego in  strah, da si

venom er na nepravem kraju. 
Treba je imeti pred očmi, da sem 
bil sam navajen spati skupaj s 
svojimi brati -  trije smo bili sku
paj v eni postelji. Jedli smo s sko
delo v naročju. V sedm ih smo ži
veli v eni kuhinji in  treh m ajh
n ih  sobah, um ivali smo se v 
um ivalnem  koritu, svojo potre

bo pa smo opravljali v hlevu, zra
ven repa naših krav.
V semenišču si lahko slišal govo
riti karnijsko, furlansko, sloven
sko, italijansko, benečansko iz 
okolice reke Piave, furlansko iz 
Doline Asio, čeprav je bil edini 
dovoljeni jezik italijanski, kakor 
je strogo določal stoti člen seme- 
niškega pravilnika: "Vsi bodo 
vedno morali pravilno govoriti v 
italijanskem jeziku". Ta člen so 
napisali tisti, ki so ga sto in  stok
rat tudi sami kršili. Bilo je izred
no  težko, kakor tudi neum no in 
kruto, porezati ku ltu rne in  b i

vanjske korenine. Ve
lika večina študentov 
je nam reč izhajala iz 
družin, kjer je m aterni 
jezik bila furlanščina s 
svojimi številnimi raz
ličicam i in  izrazi, ki 
smo jih srkali vase kot 
m aterino mleko.
Ko sem gledal nazaj, 
sem se pogosto spraše
val, kako smo lahko 
prizadejali takšno ško
do naši kulturi v 
Božjem im enu  ... Pa 
kakšnega Boga so im e
li"?
Koliko vas je tisto leto  
vstopilo v  semenišče? 

"Bilo nas je 75. V škofijskem ted
niku La Vita Cattolica je bil tak
rat članek, ki je, potem  ko je po
vedal, koliko Božje milosti je bi
lo podarjene naši nadškofiji, z ve
likim  realizm om  postavil 
vprašanje: "Koliko jih bo prišlo 
do cilja"? Anonimni pisec članka 
si najbrž še zdaleč ni mogel pred

stavljati, da se bo avantura tistih 
petinsedem desetih spremenila v 
"kobariško katastrofo" (poraz pri 
Kobaridu, ki m u mi pravim o 
"čudež", uporabljajo Italijani tu 
di v tem  oziru, op. prev.). Samo 
enajst nas je nam reč prišlo do 
konca".
Kakšen je bil "tekoči trak" tiste 
tovarne?
"Natančno se spom nim  m ono
tonega ponavljanja dni v seme
nišču. Dovolj bi bilo opisati en 
sam dan. Tako je npr. napravil 
Solženicin, saj se je, ko je hotel 
opisati življenje v koncentracij
skem taborišču, omejil le na to, 
da je opisal "En dan Ivana Deni- 
soviča". En dan v semenišču je 
bil sestavljen iz n a tan čn ih  u r
nikov, molitev na povelje, študija 
in  rekreacije, ki so jih m erili s 
prav bolno natančnostjo in  po
navljanjem. Da bi si lahko bolje 
predstavljali, naj povem, kako je 
duhovnik Titta Compagno, ki je 
bil rojen leta 1906 in  posvečen 
leta 1935, im el istega rektorja, 
istega spirituala (predstojnik, ki 
je v sem enišču zadolžen za 
duhovno življenje, op. prev.), 
enake knjige za dogmatiko, m o
ralko, kanonsko pravo, enak ur
nik, enake pobožnosti in  pravila 
in  celo enak jedilnik. Dan po 
m ojem  vstopu v semenišče je bi
la sreda, pa smo za kosilo jedli te
stenine. Zadnjo sredo v juniju le
ta 1965 smo spet jedli testenine. 
Prav m ogoče je, da jih  je celo 
skuhala ista redovnica. Je lahko 
še kaj bolj podobnega tekočemu 
traku"?!

Andrej Vončina

Več deset tisoč vernikov je 
v nedeljo, 22. aprila, v 
Moskvi z m olitvijo izka

zalo podporo ruski Pravoslavni 
cerkvi. M olili so tu d i za "po- 
boljšanje" punk  rock feministk, 
ki jim  zaradi nastopa pred  o l
tarjem  cerkve grozi sedem letna 
zapo rna kazen. Fem inistična 
skupina je z nastopom  kritizira
la cerkveno podporo  ruskem u 
predsedniku Vladimirju Putinu. 
Članice protestne skupine Pussy 
Riots so februarja, ob lečene v 
m in i krila, skočile p red  o lta r 
cerkve Jezusa O drešenika v M o
skvi in  zapele nekaj verzov pe
smi, ki je obsodila odkrito pod 
poro ruske Pravoslavne cerkve 
V ladim irju P utinu  v kam panji 
za predsedniške volitve. Inci
d en t sprva n i dvignil veliko 
prahu, članice skupine in  novi
narje, ki so spremljali nastop, so 
le začasno pridržali in  nato  
km alu izpustili. Tri članice sku

p ine pa so čez mesec dni ponov
no  priprli in  od  takrat so v pri
p o ru  ter čakajo n a  začetek 
sojenja zaradi obtožb o huligan
stvu. Cerkev pa je inciden t spre
m enila v pravi povod za protest. 
Kmalu so se pridružili še drugi 
podporn ik i Putina in  s skupni
m i m očm i so oblikovali gi
banje, ki lahko konkurira  de
m onstracijam  proti Putinu pred 
p redsedniškim i volitvam i, p o 
roča francoska tiskovna agencija 
AFP.
Patriarh ruske Pravoslavne cerk
ve Kiril je n a  dan  slovesnosti 
pred glavno moskovsko cerkvijo 
vodil jutranjo molitev, ki se je je 
po  podatku  m estn ih  oblasti 
udeležilo  65.000 vernikov. Pa
triarh  je dejanje skupine Pussy 
Riots obsodil in  označil za sve
toskrunstvo. Istočasno je izrazil 
ogorčenje, da nekateri inciden t 
obravnavajo  kot "legalno iz
ražanje človeške svobode".

Medsebojni človeški odnosi

Praznina smisla v Evropi

Go to v o  se s tr in ja te , da 
v e rs tv a  n e  m o re jo  
re š iti e k o n o m sk ih , 
eko lo šk ih , p o lit ič n ih , p a  tu d i 

n e  so c ia ln ih  te ža v  v  n a š e m  
svetu . Za vse to  so  p o k lic a n e  
d ru g e  s tru k tu re , ki jih  im a 
m o  n a  voljo . Verstva p a  lahko  
p o n u d ijo  d ru g o  s tru k tu ro  za 
reševan je  te h  p ro b le m o v  -  to  
im e n u je m o  m is e ln o s t  srca. 
To je vse tis to , kar n i doseg lji
vo  d rž a v n im  z a k o n o m  k o t 
tu d i  n e  p o l i t ič n im  ali e k o 
n o m sk im  p ro g ra m o m , je pa 
la s tn o  vsak i veri.
Z avedati se m o ra m o , d a  č lo 
veštvo  n u jn o  p o tre b u je  d ru ž 
b e n e , p o lit ič n e  p a  tu d i ek o 
loške re fo rm e , n e  sm e m o  pa 
p rez re ti, d a  p rav  tak o  p o tre 
b u je  tu d i d u h o v n o  p ren o v o . 
Vse vere la h k o  p o n u d ijo  č lo 
v eštvu  o sn o v n i o b č u te k  z a u 
p a n ja  ko t tu d i o b č u te k  sm i
sla ž iv ljen ja  ... V saka vera pa 
d o b i p ri v e rn ik u  za u p an je  še
le, ko  ta  raz re ši ta k š n e  ali 
d ru g a č n e  n a p e to s t i ,  k i jih  
im a  v  zvezi z vero . Ko to  d o 
seže, p o k aže  sp o što v an je  do  
svo je  tra d ic ije , sv e tin j in  
o b red o v , o d  tis t ih ,  ki n iso

v ern i.
Vsi tis ti, ki so k jerko li p o  sve
tu  sk u ša li u n ič i t i  v e ro , so 
is to ča sn o  u n ič ev a li tu d i sm i
sel ž iv ljen ja . V eliko je ljud i, 
ki e n o s ta v n o  n e  v ed o  več, po  
k a te r ih  te m e ljn ih  v re d n o ta h  
n a j sp re je m a jo  v sa k d a n je

m a jh n e  ali velike od lo č itv e , 
ki jih  v  ž iv ljen ju  n u jn o  m o 
ra jo  sp re je ti. O s ta ja jo  p re d  
v p rašan jem , k a te rim  sm e rn i
cam  naj sled ijo  in  kaj je p re d 
n o s tn o  v  n jih o v e m  živ ljen ju ,

saj m o ra ln a  m e rila  k o t tu d i 
življenjske sm ern ice , ki so jih  
z vzgojo  sp re jem ali rodov i, ki 
so živeli p re d  n jim i, zan je  v 
g la v n em  n e  veljajo  več. Kri
za, ki n a s ta n e  v  človeku , p r i
n a ša  z m e d o , za to  p o g o s to  
č lo v ek  z a p a d e  v  a lk o h o l, 
s trah , n a rk o m a n ijo , k r im in a l 
... Vse to  razkra ja  d ru žb o , ko t 
jo  razk ra ja jo  šk a n d a li v  p o li
tik i, ek o n o m iji p a  ce lo  v  s in 
d ik a ln ih  v rs tah .

Tako la h k o  o p ažam o , da se je 
E vropa zn aš la  v  n ek i p ra z n i
n i  sm is la , v r e d n o t  p a  tu d i 
ž iv ljen jsk ih  n o rm . To se n a j
p rej o d raž a  v  p o sa m e z n ik u , 
n a to  v  d ru ž b i n a sp lo h , kakor

tu d i v  po litik i, ki je tu d i del te 
d ru žb e . Vse d ržave n a  svetu  
im a jo  n e k i g o sp o d a rsk i in  
p ra v n i red . Ta p a  n ik je r  n e  
d e lu je  b rez  e tičn e g a  soglasja, 
b rez  e tike  d ržav ljanov . P ost
m o d e rn i  svet p o treb u je  p rav  
to : sk u p n e  v re d n o te , sk u p n e  
c ilje , id e je  in  v iz ije . Ko to  
sp o z n am o , pa se n a m  o d p re  
sp o rn o  v p raša n je : Ali vsega 
te g a  n e  p re d s ta v lja jo  in  o z 
n a n ja jo  vere? Ker p a  n e k a te 

ri n e  že lijo  o m e n ja t i  vere 
a li še m a n j b i t i  v e rn i, se 
m n o g i iz rekajo  za m o ra lo  
b rez  vere. Č ep rav  n e  m o re 
m o  z a n ik a ti , d a  so tu d i  
m n o g i n e re lig io z n i ljud je  
o sebe z n ače li, v re d n o ta m i 
in  n o r m a m i in  p o z n a jo  
kriterij re sn ice  in  laži.
V z ib e lk o  n a m  je b il  p o 
lo ž en  č u t p rav ičn o sti, za to  
je prav, d a  se zavem o, kaj 
p iše  v  1. č le n u  o č loveko 
v ih  p rav ic ah  OZN, ki je b i
la o b jav ljen a  1 0 .1 2 . 1948.: 
"Vsi lju d je  se ro d ijo  svo
b o d n i  in  e n a k i p o  d o 
sto jan stv u  in  p rav icah . O b
d a r je n i  so  z r a z u m o m  in  

v es tjo  in  n a j se o b n a š a jo  
d ru g  do  d ru g eg a  v  d u h u  b ra t
stva". Ta d u h  b ra ts tv a  naj b i v 
n as  zo re l n e  g lede n a  naš p o 
g led  n a  svet ali kraj b ivan ja .

A m brož K odelja

60-letnica smrti filozofa dr. Aleša Ušeničnika

Prodoren slovenski mislec zaslužen 
tudi za ustanovitev SAZU

Pred 60 leti je 28. marca 
um rl v Ljubljani eden iz
m ed največjih slovenskih 

filozofov, dr. Aleš Ušeničnik. Ro
dil se je v Poljanah nad Škofjo 
Loko 3. julija 1868.
Izredno nadarjenega dečka so po 
osnovni šoli poslali študirat v 
gimnazijo v Ljubljani, kjer je sta
noval v Alojzijevišču. V tem  zavo
du so m ladim dijakom nudili po
globljeno versko vzgojo, ki je bi
la m nogim  odlična osnova za 
duhovniški poklic. Tako se je tu 
di Aleš (podobno kot njegov dve 
leti starejši brat Franc, ki je ravno

tako um rl pred 60 leti 2 tedna za 
Alešem) odločil za bogoslovni 
študij. Škof Missia m u je v Rimu 
poskrbel bivanje v papeški usta
novi G erm anicum  in  študij na 
Gregoriani, kjer je doktoriral iz fi
lozofij e in  teologije. Kmalu po 
mašniškem posvečenju se je vrnil 
v domovino in  po dobrem letu in 
pol dušnega pastirstva sprejel pro
fesorsko službo v bogoslovju ozi
roma na teološki fakulteti novou
stanovljene ljubljanske univerze. 
Profesorsko službo je opravljal 41 
let, predavanja pa je kot upokoje
nec nadaljeval do konca druge

svetovne vojne.
Ušeničnik ima velike zasluge za 
ustanovitev Slovenske akademije 
znanosti in  um etnosti leta 1937. 
Tedaj je tudi postal n jen  redni 
član v filozofsko-filološko-histo- 
ričnem  razredu. Po vojni ga ko
m unistična oblast ni več sprejela 
m ed člane, a Ušeničnik je kljub 
temu še vedno pomagal pri pri
pravi slovarja slovenskega jezika 
kot svetovalec za filozofsko termi
nologijo. Pom em bno priznanje 
za filozofsko delo, zlasti glede no 
vega tomizma, mu je prišlo iz tuji
ne, saj je leta 1937 postal član

"Bodi sprememba, ki jo želiš videti 
v svetu"

Humanitarno medicinska odprava 
Kenija 2012
Alison Kogoj, Anja Bleje, Anže Zorman, Maruša Škrjanec, Mateja 
Božič in Uroš Kotnik so  študentje m edicine in zdravstvene  
fak u ltete , ki s e  avgu sta  2 0 1 2  odpravljajo na tr im esečn o  
m edicinsko humanitarno odpravo v Kenijo. Odpravo sta  jim 
odobrila Medicinska fakulteta v Ljubljani in Ministrstvo za zdravje 
RS, organizirajo pa jo pod okriljem Sekcije za tropsko medicino, 
katere člani že od leta 1 9 9 0  pripravljajo strokovno-humanitarne 
odprave v države tretjega sveta. Namen njihove odprave je  nuditi 
osnovno zdravstveno oskrbo prebivalcem v tamkajšnji vasici 
Majivva, preventivno delovati na področju higiene, nalezljivih 
bolezni ter ustrezne prehrane in pitne vode. Nuditi želijo finančno 
pom oč za zdravljenje bolnikov s  težjimi boleznimi. Želijo si tudi 
pridobiti izkušnje na področju tropske in potovalne m edicine, ki

m e d ic in s k a  fa k u lte ta  v 
Ljubljani, porabljene bodo izključno za dobrobit bolnikov in za 
izdatke povezane s  projektom Kenija 2 0 1 2 . Ena od akcij, ki so  
si jo zamislili za zbiranje denarja, je sm s donacija, preko katere 
lahko vsakdo prispeva 1 evro s  ključno b esedo  SONCE na 1919 . 
In tudi tako je  lahko vsakdo, čeprav z majhnim dejanjem, lepa 
sprem em ba v svetu.

p o s ta ja  z ra zm a h o m  
p o to v a n j č e d a lj e
pomem bnejša veja medicine 
tudi pri nas. Njihov namen je  
tudi o b v e šč a t i o p om enu  
p o m o č i t is t im , ki jo  
potrebujejo bolj kot mi sam i. 
Stroški odprave s o  veliki. 
P orabo sr e d s te v  nadzira

rtU*»a n i ta rn 0  medici»ska odprava
K E N IJA  x o i2

Pošlji SMS 
s ključno besedo

SONCE n a  1 9 1 9
in prispevaj 1€

več na w w w .kenija2012.net

znane Papeške rimske akademije 
sv. Tomaža Akvinskega.
Zelo zahtevno 
pa je bilo tudi 
njegovo ured
niško delo v 
znanstvenih re
vijah Katoliški 
obzornik  in  
Čas. V obeh je 
prispeval te
meljite razprave 
in  številne naj
različnejše zapi
se. Sicer pa je bil 
Ušeničnik p lo
dovit pisec filo
zofskih in  druž
boslovnih del.
Naj om enim o 
najprej njegovo 
Sociologijo  iz
leta 1910. Gre za zelo obširno in 
poglobljeno delo, ki m etodo

loško še danes ohranja neko neza
nemarljivo vrednost. Prav tako je 

izredna njegova 
Knjiga o življe
nju, ki jo Jožko 
Pirc v svojem 
poglobljenem 
delu z naslo
vom  Aleš Uše
n ičn ik  in  zna
menja časov ta
ko predstavi: 
"Sredi prve sve
tovne vojne izi
de 1. 1916 Knji
ga o življenju. 
Ob večnem  
vprašanju člo
veka po smislu 
življenja zgradi 
Ušeničnik v njej 
svojevrstno, a 

izredno prepričljivo apologijo 
krščanske vere in  življenja. Z lite

rarnega in  življenjskega vidika je 
to najlepša in  tudi najbolj znana 
Ušeničnikova knjiga. Doživela je 
skupaj sedem izdaj in  ponatisov 
ter prevode v češčino, hrvaščino 
in  nemščino". Naj povemo, da so 
knjigo v prvih povojnih letih trik
rat ponatisnili s ciklostilom v Go
rici za potrebe slovenskih sred
njih šol. Njegova Knjiga o življe
nju, tako ugotavlja Jožko Pirc v 
svojem poglobljenem delu o Uše- 
ničniku, je bila ob nastanku, je 
danes in  bo lahko tudi še naprej 
prepričljivo razmišljanje o življe
njskih vprašanjih, ki tarejo sleher
nega človeka.
Poleg navedenih del velja om eni
ti še njegov Uvod v  filozofijo, On
tologijo, Knjigo načel in  Filozof
ski slovar. Sicer pa so v letih od 
1939 do 1941 izšli njegovi Izbra
ni spisi v 10 zvezkih.

(mab)
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P L E S I V OJjurjevanje Slovenske zamejske skavtske organizacije

Kljub muhastemu vremenu občuten 
praznik tržaških in goriških skavtov

n ajpom em bnejši tren u tek  
v dnevu . Sveto m ašo je 
daroval bovški kaplan  Niko 
Čuk, ki dobro pozna skavte, 
saj je tud i sam  skavt. Maši 
je sledila slovesna obljuba, s 
katero je bilo v organizacijo 
sprejeto lepo število novih  
članov. G oriška pokrajina  
im a sedaj deset n ov ih  
volčičev, tržaška pa ena ind 
vajset. Poleg volčičev, najm - 
lajših, so slovesno obljubili 
tu d i izvidniki. Iz tržaške 
pok rajine  je ob ljub ilo  tr i
indvajset izvidnikov in  en  
rover, iz goriške pa sedem 
najst izvidnikov. Kljub 
slabem u vrem enu so bili vsi 
m ladi, ki so obljubili, da se 
bodo držali skavtskih načel, 
zelo veseli, da je prišlo  do 
tega pom em bnega in  lepe
ga dogodka. /  SR

Kratke
Doberdob
Kot vsako leto sm o tudi letos šolarji v Doberdobu nosili velikonočni 
ogenj po domovih.
Vsi, ki nosimo velikonočni ogenj, sm o zadolženi tudi, da ragljamo 
z ragljo ali, kot pravimo pri nas, ropotamo. To delamo z izrednim

veseljem. Sedem o na kolesa in se  trikrat na dan zapodimo zelo 
veselo po vasi. Naše ropotanje je pravo draženje psov, zato ti vsako 
leto na ta dan poskrbijo za pravi vaški lajež. Letos smo pri nošenju 
velikonočnega ognja nabrali 9 5 0  evrov za našo misijonarko s. 
Tadejo v Paragvaju. /  Marco Peric

Romanje zaupanja na zemlji -  Mednarodno 
srečanje mladih v  Ljubljani
Romanje zaupanja na zemlji, ki ga pripravlja Skupnost bratov iz 
Taizeja, s e  bo letos znova ustavilo v Ljubljani. Na mednarodnem 
srečanju mladih v Ljubljani, od sobote, 28. aprila, do torka, 1. maja 
2012 , se  bo zbralo okrog 1000  mladih iz vse Evrope in Slovenije. 
Mednarodno srečanje mladih na povabilo Slovenske škofovske 
konference pripravljajo ljubljanske župnije v sodelovanju s  
Skupnostjo bratov iz Taizeja in Društvom SKAM -  Skupnostjo 
katoliške mladine. Srečanje je namenjeno mladim iz Slovenije in 
sosednjih držav, starim od 17 do 35  let, ne glede na njihovo 
veroizpoved. Tema srečanja je Odločitev za zaupanje. S srečanjem  
želimo mladim omogočiti poglobitev osebne verske izkušnje (vrnitev 
k izvirom vere), jim dati priložnost, da v molitvi (ponovno) odkrijejo 
pomen zbranosti in tišine in da o svoji molitvi, veri, dvomih (iskanju) 
spregovorijo in se  pogovarjajo z vrstniki. Med romanjem zaupanja 
bodo mladi del časa preživeli skupaj z namenom, da bi bili bližje 
Bogu in drug drugemu ter da bi drug z drugim delili svoje življenjske 
izkušnje in skupaj odkrivali nove poti upanja in zaupanja. V času 
srečanja bodo mladi razmišljali ob posebni številki Pisma iz Taizeja 
za leto 2012, K novi solidarnosti, ki ga je brat Alois, prior Skupnosti 
vTaizeju, napisal ob koncu lanskega leta.
Podrobnejši program srečanja v Ljubljani je na voljo na strani: http: 
//katoliska-cerkev. s i /

Ob 100-letnici rojstva g. Andreja Simčiča

Tudi on zasluži, da se 
ga spomnimo

Gospod Andrej Simčič se 
je rodil v vasi Hum, žup
nija Kojsko, 13. aprila 
1912. Torej je bil le slab mesec 

mlajši od Rudolfa Klineca. Bila 
sta najbolj b rih tna  in  zavzeta 
briška dijaka in  študenta m ed vo
jnam a v prejšnjem stoletju in  za
to najbolj obetavna duhovnika. 
Pričakovanja so se pri obeh 
povsem uresničila. N juno m la
dostno prijateljstvo se je pozneje 
posebno pokazalo v tesnem  
sodelovanju pri delu v 
Gospodovem vinogradu, ko sta 
bila v letih 1938 -  1945 župnika 
v sosednjih farah, Simčič v 
Svetem Križu na Vipavskem, 
Klinec pa v Velikih Žabljah.
Na gospoda Simčiča me veže le 
nekaj spominov, bolj živim iz 
njegovega pastoralnega prizade
vanja, saj žanjem tam, kjer je on 
v letih 1953 -  1977 oral, sejal in 
gnojil. Zato za ta zapis dopolnju
jem svoje redke spomine nanj z 
brskanjem po raznih virih.
Prvi spomin: praznik v Plačah pri 
votlini Lurške Matere Božje. Pol
no ljudi na zagrajenem prostoru 
pred votlino in  še zunaj njega, pa
tri kapucini iz Križa in  nekaj žup
nikov iz bližnjih župnij. Toda, 
kako se je duhovna temperatura 
zvišala, ko se je med duhovščino 
pri oltarju pojavil še "gospod 
Simčič"! Kar je zavalovalo v srcih 
vernikov, zlasti tistih, katerim je 
bil sedemnajst let župnik in  pravi 
duhovni oče in  brat v vojnih 
stiskah, je bilo čutiti tudi na zu
naj.
Drugi spomin: pred kmečko hišo 
v Velikih Žabljah se ustavi m a

jhen avto "topolino", iz katerega 
stopita gospod Kragelj in  gospod 
Simčič. Le kje sta se domači žup
nik Jožko Kragelj in  gospod 
Simčič srečala, da sta potem  zav
ila še pred našo hišo? Kako je 
naenkrat postalo vse živahno 
v hiši - in  to po napornem  
dnevu km ečkih opravil na 
njivi in  v vinogradu -, saj je bi
lo potrebno v nekaj trenutkih 
pripraviti prostor za slovesen 
sprejem tako im en itn ih  gos
tov! Tata je hitro  iz kleti prine
sel steklenico najboljšega vina, 
kar ga je premogel, ne vem pa, 
kako se je znašla m am a. No, 
kakšen kos kruha iz domače 
peči je bil vedno pri hiši in 
nekaj rezin pršuta tudi. 
Vsekakor je našo hišo tisti 
večer doletela velika čast.
Ta dva bežna spomina poves
ta, kaj je gospod Simčič pom e
nil vernem u ljudstvu srednje 
Vipavske doline pred nekaj de
setletji. Gotovo je še kdo od 
starejših ljudi živ, ki bi znal pove
dati, kako je bil duhovnik svoj čas 
nekaj vzvišenega in  kako je s svo
jo duhovnostjo in  požrtvovalnos
tjo prispeval, da to ni bilo nekaj 
lebdečega v zraku, am pak za
sidrano v življenju.
Andrej Simčič je postal duhovnik 
8 .12.1935. Takratni Sveti Križ je 
bil več let brez župnika, ker so ga 
pregnale fašistične oblasti. Za 
novega župnika se je mudilo, za
to je bil Simčič posvečen s spre
gledom  nekaj mesecev pred 
izpolnjenim  štiriindvajsetim  
letom. Naslednji dan je bil že 
napisan dekret za Križ. Na svojo

prvo in najljubšo župnijo je prišel 
4. januarja 1936. Pridigar na novi 
maši, 15. decembra, je omenil, da 
je Andrej "prvi povojni gojenec v 
m alem  sem enišču v Gorici in  
prvi briški novom ašnik po sve
tovni vojni".
Za izrednega častilca Matere Bož
je je moralo biti neizmerno vesel
je, ko je mogel pozdraviti Sveto- 
gorsko Kraljico v svoji župniji, v 
kapucinski cerkvi v Svetem Križu
2. oktobra 1943 ob njenem

vračanju na Sveto Goro iz Aj
dovščine.
Velik uspeh kriških let gospoda 
Simčiča je gotovo votlina Lurške 
Matere Božje v Plačah. Postavlje
na je bila na mestu, kjer je bilo 
prej vaško znamenje z že od son
ca in  vlage obledelo papirnato 
Marijino sliko, in  sicer v spomin 
na vojne žrtve. Morda je to prvi 
spomenik padlim  borcem, saj je 
bila votlina zgrajena leta 1946. 
Blagoslovil jo je 11. m aja 1947 
pooblaščenec goriškega nadškofa 
Margottija, poznejši apostolski 
adm inistrator dr. Mihael Toroš. 
Msgr. Toroš je želel im eti blizu

sebe dobrega in  sposobnega 
duhovnika Simčiča. Dne 20. 6. 
1952 m u je pisal: "S tem  od
lokom vas im enujem  za vikarja 
nam estnika v starodavni župniji 
sv. Štefana, prvega m učenca. 
Hkrati vas s tem  dekretom  
im enujem  za dekana solkanske 
dekanije". V Solkan je gospod 
Simčič prišel šele 7. 2. 1953. Za 
tamkajšnjega župnika je bil 
im enovan 15. 3. 1954, ko se je 
msgr. Močnik odpovedal župniji

Solkan.
V solkanskih letih je bil gospod 
Simčič zelo dejaven v župniji in 
tudi na drugih področjih. Skrbel 
je za duhovni preporod župnije 
in za obnovo cerkvenih objektov 
(novi zvonovi, notranjost cerkve, 
preurejena po sm ernicah druge
ga vatikanskega koncila leta 1966 
ob njeni 400-letnici, kaplanija 
predelana v župnišče in  sedež 
dekanije).
Boleč trenutek tistega obdobja je 
bil njegov trim esečni zapor v 
Ljubljani (7.7. -  7.10. 1956). Leta 
1955 je bil celo predsednik CMD- 
ja za goriški okraj, režimskega

stanovskega duhovniškega društ
va. Ker je zaslutil, da m u bo de
javnost v tem  društvu verjetno 
ovira za napredovanje v Cerkvi, 
je iz njega izstopil. Pa je kmalu 
dobil ustrezno povračilo. Ker je 
bil drugače na mestu, so si kazni
vo dejanje izmislili: na misijonu 
v Kobaridu naj bi 29.10.1955 pri 
spovedi neko ženo nagovarjal, 
naj se loči od moža. Zaradi 
spovedne tajnosti se pred sod
nikom  ni mogel zagovarjati. In 

kazen, izrečena na okra
jnem  sodišču v Tolminu 
7. 4. 1956: 10 mesecev 
zapora in  eno leto pre
poved izvrševanja 
duhovniškega poklica. 
Okrožno sodišče v Novi 
Gorici je potem  19. 5. 
1956 "v im enu ljudstva" 
kazen zm anjšalo na 6 
mesecev, od katerih je 
potem  prestal tri mesece. 
Ker je apostolski adm in
istrator dr. Mihael Toroš 
zdravstveno pešal, je 
izbral gospoda Simčiča 
za svojega naj ožjega 
sodelavca. 14.8.1959 ga 
je im enoval za svojega 
delegata. S tem  m u je 
poveril "vso svojo juris- 
dikcijsko oblast v goriški 

adm inistraturi izvzemivši oblast 
podeliti kako cerkveno službo”. 
Ko msgr. Toroš ni mogel več bir- 
movati, je dr. Josip Ujčič, beogra
jski nadškof in  predsednik ško
fovskih konferenc, pooblastil 
gospoda Simčiča, da more deliti 
sveto birmo. 9 .2 .1963  je takšno 
dovoljenje zanj izdalo državno 
tajništvo v Vatikanu. Da bi bilo 
pri b irm i še lepše, m u je 31. 5. 
1963 to tajništvo podelilo privi
legij, da pri birm i nosi mitro (glej 
fotografijo birm e na Livku 20. 8. 
1963, pred birm ovalcem  je 
dekan Ludvik Likar, za birmoval
cem bogoslovec Silvo Česnik). Po

Toroševi smrti 23. 12. 1963 je g. 
Simčič vodil apostolsko adm inis
traturo kot kapitularni vikar do 
imenovanja novega adm inistra
torja in  škofa dr. Janeza Jenka 30. 
4. 1964. Več m andatov je bil g. 
Simčič škofijski svetovalec in 
član raznih cerkvenih svetov. 
Veliko si je prizadeval, da bi priš
lo do zgraditve nove cerkve v 
Novi Gorici. Okoliščine so 
nanesle, da je bil im enovan za 
prvega, "začasnega soupravitelja 
nove župnije sv. Odrešenika v 
Novi Gorici", kar je bil od 4. 6. 
do 21. 7.1976, ko so se urejevale 
določene upravne zadeve 
novoustanovljene župnije.
Zaradi pastoralnih potreb je leta 
1977 prišel v Solkan nov župnik, 
gospod Jožko Benedetič, gospo
du Andreju Simčiču pa so 
določili vikariat Ravnico. Tam se 
je čutil malo odmaknjenega. Tu
di m aterialno je težko shajal. O 
tem  pričajo njegove prošnje za 
pravico do pokojnine. Moral se 
je celo zateči k dokazovanju, 
kako je pom agal pri narod
noosvobodilnem  boju v Svetem 
Križu in  koliko je pretrpel pod 
fašizmom: po 2. 8. 1942 je bil tri 
tedne v zaporu v Gorici in  po 28. 
6. 1943 šest dni v zaporu v Aj
dovščini.
Da bi bil gospod Simčič vsaj del
no poplačan za veliko ljubezen 
do Cerkve, je škof dr. Janez Jenko 
poskrbel, da je dobil 22.10.1964 
od svetega očeta imenovanje za 
prelata, Frančiškovi bratje pa so 
se m u oddolžili za njegovo 
prizadevno sodelovanje in 
ljubezen do Svete Gore z im eno
vanjem  za posinovljenca 
slovenske frančiškanske province 
sv. Križa. Za pravo plačilo za vse, 
kar je naredil na tem  svetu dobre
ga, je gotovo poskrbel nebeški 
Oče, potem  ko ga je 15. 7. 1986 
poklical k sebi.

Vinko Paljk

Plešivo b lizu Krm ina, vasica n a  robu 
Brd, je v nedeljo, 22. aprila, gostilo 
približno dvesto skavtov, starih skav

tov, staršev in  skavtskih prijateljev. Sloven
ska zamejska skavtska organizacija je n am 
reč ta m  im ela  s lavnostno  Jurjevanje in  
obljube. Priložnost so skavti izkoristili tud i 
za praznovan je šestdesete ob le tn ice  
slovenskega skavtskega gibanja v Italiji in  
p e tin trid ese te  ob le tn ice  SZSO. O b tej 
priložnosti je izšlo tud i skavtsko glasilo Jam 
b o r s prispevki o delovanju m ladinskega or
ganizacije v preteklosti in  sedanjosti. 
Aprilsko vrem e n i pregnalo  skavtov, čeprav 
dež n i bil najbolj m ilostljiv. Ju tran ji p ro 
gram  so izvedli po  vejah, to  je starostn ih  
skupinah. Najm lajši - volčiči in  volkuljice - 
so ju tro  preživeli v družbi vrstnikov in  lep
ih  džungelsk ih  iger. N ekoliko starejši - 
izvidniki in  vodnice - so ju tro  preživeli v 
naravi; najstarejši - roverji in  popotn ice - pa

so se podali na po t in  od 
krivali b ližn jo  okolico. 
Tudi staršem  n i b ilo  dol
gčas, saj jim  je vrata svoje 
kleti odprl prijazni in  gos
to ljubni dom ačin  Edi Ke
ber, ki je z veseljem  
pokazal svoje prostore. 
Starši so tako lahko videli 
kar tristo let staro klet, ki 
je b ila  od  nekdaj v lasti 
družine. Po ogledu pa so 
lahko tudi okusili žlahtno 
briško kapljico.
T ipično skavtsko kosilo s 
"pašto" je b ilo  pri p ros
to rih  bivše osnovne šole 
n a  Plešivem. Takoj zatem  
so se vsi p rem aknili pod 
s treho  p red  Kebrovo 
kletjo, kjer je bil n a  vrsti
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Nastop najmlajših športnikov AŠZ Olympia

Pester prikaz raznolike 
telovadne vadbe

V petek, 30. m arca, pred  
v e lik o n o čn im i p ra z n i
ki, je sku p in a  p red šo l

skih o tro k  ASZ 01ym pia 
staršem  in  so ro d n ik o m  
pripravila kratek  prikaz dela. S 
p o m o č jo  tren e rjev  in  p o 
m o ž n ih  vad ite ljic  D am ijane 
Češčut, M ihe Vogrinčiča, M ar
ije Jussa in  Gioie Inno- 
cen ti so najm lajši p ri
p ad n ik i d ru štv en e  
skupine G ym play n a 
jprej zap lesali E nkrat 
je  b il en  škrat, sledili 
so kra tka  štafe ta  "po 
pasje" in  "po žabje" ter 
po ligon . Telovadci, ki 
p rih a ja jo  iz v rtcev  iz 
S teverjana, Pevm e in  
g o rišk ih  v rtcev  iz ul.
M ax Fabiani, ul. Brolo, 
ul. R om agna in  Lasci- 
ach, so ob  koncu  bili 
nagra jen i z zlatim  za
jčkom . Prikaz dela  je 
navdušil priso tne; ško
da, da so n ad lež n e  vo d en e  
koze n ek a te rim  p rep reč ile  
nastop.

V ponedeljek , 2. aprila, so pa 
otroci in  trenerji sekcij ritm ike, 
o ro d n e  te lovadbe  in  show  
dan ce  skup in  AŠZ ()lym pia  
p rip rav ili V eliko n o čn i p r ika z  
dela.
V e n o u rn e m  p ro g ra m u  so 
štev ilnem u občinstvu  pokaza
li, kaj so se v teh  treh  m esecih

naučili - tega je b ilo  res veliko; 
žal so tu d i m ed večjim i otroki 
razsajale v o d en e  koze, ki so

m arsikate rega izm ed  n jih  
zadržale dom a.
C skupina ritm ike (deklice 5-6 
let) je u p rizo rila  Ostržka, B 
sk u p in a  ritm ike (deklice 6-7 
let) je z dežnički zaplesala na 
ritm e znane pesm ice Supercal- 
ifrag ilisticexp ia lidocious, C 
skupina ritm ike (7-9 let) pa je s

ko leb n icam i p rip rav ila  čisto  
r itm ičn o  točko  n a  g lasbo 
skladbe Pirates o f  th e

Caribbean.
Na brad lji, d rogu , k rog ih , v 
preskoku, parte rju  in  ak robati
ki sta se p redstav ili tu d i obe 
sk u p in i o ro d n ih  telovadcev. 
P redvsem  stare jša sk u p in a  je 
prikazala tiste vaje n a  orodju, s 
katerim i so februarja  v Ljubl
jan i o ro d n i te lovadci dosegli 
res od lične rezultate.
Tri točke so izvedle tu d i p lesne 
"show  d an ce"  skup ine AŠZ 
01ym pia  (S m oo th  C rim inal, 
O ops i d id  it again  in  pa Little 
Red R iding H ood).
Starejša p le sn a  sku p in a  rit- 
m ičark  in  show  dance sen io r 
skupina sta p riso tn im  pokaza
li tud i plesno točko, s katero sta 

se 18. m arca udeležili 
"M ednarodnega 
p lesnega tu rn ir ja "  v 
L ignanu in  dosegli v 
svoji kategoriji 
b ronasto  m esto.
Za konec je vse 
nas topajoče  in  p ris 
o tn e  pozdrav il 
p red sed n ik  AŠZ 
01ym pia  M ihael 
Corsi in  vsem  zaželel 
veselo  Veliko noč. 
Sledilo je sladko n a 
grajevanje vseh  
skupin, sladko nagra
jen i so b ili tu d i v a
dite lji in  tren e rji 

M atija Kom el, M arija Jussa, 
M aja Devetak, M iha Vogrinčič 
in  D am ijana Češčut.

Letošnji niz abonm ajskih 
predstav trijezičnega festi
vala komičnega gledališča 
Komigo, ki ga prirejata Kulturni 

dom in kulturna zadruga Maja iz 
Gorice, ob sodelovanju različnih 
italijanskih in  slovenskih us
tanov ter pod pokroviteljstvom 
Fundacije Cassa di Risparmio iz 
Gorice, je uverturo  zabeležil v 
sredo, 28. marca, ko se je prizo
rišča na velikem odru goriškega 
Kulturnega doma z vso m editer
ansko polnokrvnostjo  "polasti
la" italijanska igralka, dom a iz 
kraja Cuasso al M onte blizu Vare- 
seja ob švicarski meji. M arina De 
Juli se je ob uporabi razkošne 
palete kom edijantskih gest, m i
mike, gibov predvsem pa igral
skih izkušenj, ki si jih je pridobi-

K U L T U R N I  D O M J Komigo

Izvrsten nastop igralke 
Marine De Juli

la pri svojih učiteljih  in  vzor
nikih Dariu Foju in  Franci Rame, 
goriškemu občin
stvu predstavila z 
m onokom edijo 
Ho visto un re - 
Videl sem  kralja, 
im en itno  razgi
ban im  spletom  v 
slogu žlahtnega 
ljudskega gledali
šča, ki spom inja 
na prikaze nekda
n jih  srednjevešk
ih potujočih igral
cev. V njem  je s 
pesmijo, lahkot
n im  poplesavan
jem po odru, držeč v rokah bo- 
benček z zvončki-činelami, pred
stavila kratke pripovedi, vezane

na zgodbe iz Svetega pisma Stare 
zaveze in  apokrifne evangelije. 
Prikazala je nekakšek izsek iz 
mozaika zelo znanega dela Mis- 
tero buffo  izpod peresa Daria Fo- 
ja, kontroverznega avtorja in 
igralca, ki se je za svoje pikre 
bodice na račun oblastnikov in  v 
prid m alem u človeku zgledoval 
po ljudski, včasih malce robati, a 

zmeraj iskreni in 
rah loču tn i duši. 
Svetopisemske 
osebe, Marija, 
Kristus, Bog Oče, 
dobijo v njih bolj 
človeške poteze, 
obnašanja in  ču
tenja preprostih  
ljudi. Svatba v 
Kani Galilejski 
nam  tako prika
zuje Jezusa kot 
človeka, ki rado
stno vabi ljudi, 
naj se znajo tudi 

poveseliti. Prizor Marija pod kri
žem pa izrisuje podobo matere, 
ki se bori za rešitev svojega sina.

Zelo posrečena, živahna in  za
bavna je pripoved z onom atope- 
jskim zvenom, kako se Sveti trije 
kralji odpravljajo v Betlehem se 
poklonit Jezuščku. Topel in  lep 
je prizor o Jezuščku, ki so ga otro
ci zmerjali z vzdevkom Palestina. 
Da bi se jim  približal in  da bi ga 
sprejeli medse, je predm etom  iz 
gline, ki so jih izdelovali otroci, 
vdahnil življenje. Marina De Juli 
je neštete dramske like, moške, 
ženske, otroške, izrazito, spretno, 
učinkovito, predvsem pa povsem 
naravno in  s prepričljivo rahlo
čutnostjo oživila in  zgodbe pri
jetno povezovala, da so se har
m onično prepletale med seboj. S 
tem  je pokazala veliko dozo 
igralske veščine in  m očno, tem 
peram entno odrsko prisotnost.
S prve odrske ponudbe Komigo, 
tokrat v italijanskem  jeziku, so 
gledalci odhajali zelo zadovoljni, 
povsem sta jih prevzeli in  očarali 
suverena igralska m oč in  iskriva 
tem peram entnost izvajalke Ma
rine De Juli.
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Vsesplošna kriza navdih 
za šolsko prireditev

Po lepi ustaljeni navadi so 
šolarji OŠ P. B. Dom en iz 
Sovodenj in  malčki iz svo- 

denjskega vrtca povabili na pom 
ladno prireditev v domači Kul
tu rn i dom  starše, brate, sestre, 
nonote, strice in  vse, ki se radi 
udeležujejo otroških nastopov. 
Tokrat se je cvetoča pom lad 
um aknila v ozadje, kajti preglasi
la jo je kriza, ki tare današnji čas 
in  seveda vse nas, ki živimo v tej 
kaotični dobi. Krize ne občutimo 
samo m i odrasli, am pak jo 
posredno tudi naši otroci, pa še 
živalice! Prav to je bila iztočnica 
za šolsko prireditev, ki so jo v pe
tek, 30. marca 2012, prisrčno, kot 
znajo le otroci, izoblikovali sovo- 
denjski šolarji pod vodstvom 
glasbenih in  plesno-gibalnih 
izvedenk Jane Drasič ter Jelke Bo
gateč. Ustvarjalna dvojica že 
nekaj let vodi obšolski glasbeni 
in  gibalni pouk v sovodenj ski os
novni šoli ter vsako leto v pom 
ladnem  času prikazuje opravl

jeno delo v igrano-pevsko-glas- 
beno-plesnem  prepletu, ki se je 
tokrat izrisal iz treh  prizorov, 
naslovljenih Živalska 
kriza (Crisi bestiale), 
Psihološka kriza (Crisi 
m entale), Delovna 
kriza (Crisi di lavoro).
V hudom ušnem  tonu 
so se malčki zadnjega 
letnika vrtca in  os
novnošolci - kot stono
ga in  mravljice-proda- 
jalke ter v vlogi pred
stavnikov različnih 
poklicev - "spopadli" s 
težavami, ki grenijo 
naše dni, in  pri tem  
prišepnili, da se vse 
lahko rešuje le s solidarnostjo in 
m edsebojno pomočjo. Ob kon
cu tem ine vendarle posije sonce, 
saj "dobra volja je najbolja", kot 
pravi Kekčeva pesem, ki so jo vz
neseno zapeli šolarji kot sicer vse 
ostale pesm ice šegavih vsebin, 
pri katerih so se poslušalci

pošteno pozabavali in  seveda 
nam enili nastopajočim buren 
aplavz in  z njim  ob koncu 
iztržili še plesni dodatek razi
granih otrok. Med številnim  
občinstvom  sta sedeli tudi 
ravnateljica Večstopenjske 
šole Doberdob Sonja Klan

jšček in  sovodenjska županja 
Alenka Florenin. Obe sta se v kra
jšem dvojezičnem  nagovoru

dotaknili krize, tem e otroškega 
odrskega nastopa. Ravnateljica 
Klanjšček je poudarila lepo ustal
jenost te vsakoletne pom ladne 
praznične prireditve in  dejala, da 
m oram o v tem  času krize pris
luhniti tudi otrokom. Na splošno 
naj opustim o tekmovalno mrzli

co in  pom islim o bolj na medse
bojno sodelovanje. Le če bom o 
iskali dobre skupne stvari, bom o 
lahko prem ostili te hude čase. 
Tem besedam je pritrdila tudi žu
panja Floreninova, ki je dejala, 
da bo v zgodovini ostala kot žu
panja v času krize. Le-to pa 
m oram o s skupnim  pizadevan- 
jem in m očm i skušati odpraviti. 
Pri tem  nam  lahko pomaga tudi 

sm eh otrok, ki 
vliva v naša srca 
optimistični 
napoj. Ob kon
cu zelo živahne, 
glasbe polne 
prireditve, na 
kateri so se otro
ci najbolj 
razživeli ob 
m odern ih  rit
m ih  angleških 
skladb, se je v 
im enu staršev 
učnem u in 
neučnem u ose

bju, ravnateljici in  županji ter 
seveda Drasičevi in  Bogatčevi 
(vsi so prejeli iz otroških rok 
cvetlični dar) ter vsem nastopa
jočim  toplo  zahvalila Katerina 
Citter in  vse povabila na zakusko, 
ki so jo pripravili starši.

Iva Koršič

Kratke
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Čestitke novoizvoljenem u pokrajinskem u  
svetu SKGZ
V imenu Slovenske skupnosti, zbirne stranke S lovencev v Italiji, 
izrekam čestitke in voščila za u sp ešn o  delo novoizvoljenemu 
pokrajinskem u sv e tu  in vod stvu  SKGZ za G oriško. Kljub 
nekaterim  različnim  in tudi nasprotujočim  g led an jem  na 
s tv a r n o s t  s lo v e n s k e  n a ro d n e  sk u p n o sti na G oriškem  je  
pom em bno prizadevanje za narodni obstoj in razvoj. Tako 
krovne organizacije kot tudi narodna stranka so  poklicane, da 
si prizadevajo na vseh  ravneh za ustvarjanje in zagotavljanje 
pogojev, ki bodo om ogočali ohranjanje pripadnosti, čim boljše 
pozn avan je  in uporabo m ater in ega  jezik a  in v se s tra n sk i 
družbeni razvoj.
Živimo v času  hude družbene krize, ki našo  narodno skupnost 
prizadeva ne sam o preko krčenja javnih sredstev, am pak tudi 
tako, da so  tudi med nami brezposelnost in posledične socialne  
težave. Tega si kot krovna organizacija ali stranka ne sm em o  
prikrivati. Zato je  potrebno, da š e  posebej med slovenskim i 
organizacijami in ustanovam i delujem o čim bolj hom ogeno, 
usklajeno in enotno.
S S k s e  tudi strinja, d a je  potrebno zahtevati spoštovanje določil 
zakonodaje. To je  potrebno tako na ravni dvojezičnih napisov kot 
tudi pri zagotavljanju predstavništva v izvoljenih organih. V tem  
prepričanju s e j e  tudi stranka SSk odločila za priziv proti ukinitvi 
goriških rajonov, ki so  bili vedno zelo pomembni za zagovarjanje 
pravic goriških Slovencev.
S S k  podpira so d e lo v a n je  z italijanskim i organizacijam i in 
ustanovam i, da s e  utrjuje vzdušje sožitja med vsem i goriškimi 
narodnimi kom ponentam i. V tem  sm islu je  potrebno iskati tudi 
s  strani italijanskih sogovornikov razumevanje in podpiranje 
izvajanja zaščitne zakonodaje ter ohranjanja dosedanje ravni 
pravic s lo v e n sk e  n arod n e sk u p n o sti. /  Julijan Č avdek -  
Pokrajinski tajnik SSk za Goriško

Glasbena pravljica Obuti maček na goriških 
osnovnih šolah
Na pobudo SCGV Emil Komel so  nekatere slovenske goriške 
osnovne šo le  v sredo, 1 8 . aprila, im ele v gosteh  uprizoritev

g lasb en e pravljice Obuti m aček. Živahne učence osnovne šo le  
iz D ivače in okolice so  s  komorno instrum entalno skupino  
spremljali njihovi sošo lci, sicer člani Godbe na pihala Divača. 
Mentor skupine je  prof. Tomaž Škam perle, sicer tudi sodelavec  
in p ed a g o g  na Centru Emil K om el, kjer pou ču je klarinet. 
Dramsko uprizoritev v župnijski dvorani v Štandrežu so  si v 
jutranjih urah ogledali učenci OŠ F. Erjavec iz Štandreža in 
malčki vrtca Pikapolonica iz Pevme; gostje iz Divače so  s e  nato 
odpravili š e  v Brda, kjer so  na OŠ A. Gradnik ponovili predstavo 
za v se  otroke števerjanskega vrtca in osnovn e šo le . Šola E. 
Komel je  ob tej priložnosti povabila v se  m ale g led a lce , naj 
obiščejo  se d e ž  šo le  v Gorici (drev. 2 0 . sep t. 8 5 ) ob dnevih 
odprtih vrat, od 2. do 4 . maja, ko bosta m ožnost ogleda učilnic 
in prikaz delovanja šo le  (predšolski tečaji, balet, individualni 
pouk instrumentov).

Vlado Kreslin na odru Kulturnega doma 
v Gorici
V sredo, 9 . maja 2 0 1 2 , bo v dvorani Kulturnega dom a v Gorici 
nastopil priljubljeni slovenski kantavtor Vlado Kreslin. Njegov 
koncert z naslovom “Pojezije” s e  bo pričel ob 2 0 .3 0 . Svojevrstni

k o n c e r t  prireja  
g o r išk i K ulturni 
dom v gledališkem  
fe s t iv a lu  K om igo  
2 0 1 2  v
s o d e lo v a n ju  s  
Kulturnim dom om  
Nova Gorica in pod 
pokroviteljstvom  
tednika Novi glas. 
“Pojezije": koncert 
in poezija. Tisti, ki 
im ate radi Kreslina 
in n je g o v e
z im ze len e  p esm i, 
zagotovo že veste , 
da je  tr e b a  te g a  
im enitnega  
sodob nega

trubadurja slišati tudi na solističnem  koncertu. Tu s e  namreč 
pretkani in čuteči Prekmurec razdaja, kakor bi pel pred polnim 
stadionom . Na solističnem  nastopu bo predstavil svojo zbirko 
poezij z naslovom  Pojezije, v kateri najdem o tako b esed ila  
njegovih pesm i kakor tudi poezijo: tisto, p osvečeno rojstnemu 
Prekmurju, in druga b esed ila , ki so  n asta la  kot navdih ob 
srečevanju z otroki, raznimi posebnim i ljudmi. G lasb en ega  
užitka, na katerem bo tudi poseb en  gost večera furlanski pevec 
Maurizio Tatalo, prav gotovo ne gre zamuditi. Informacije in 
predprodaja vstopnic: Kulturni dom Gorica (tel. 0 4 8 1 .3 3 2 8 8  -  
info@kulturnidom. it) -  vstopnica 10  evrov.
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Dramski odsek PD Štandrež V Kulturnem centru Lojze Bratuž

Z družabnim srečanjem Zlata grla so zadonela 
proslavitev priznanj dvanajstič

V '

Č l a n i  d ra m s k e g a  o d 
se k a  P ro s v e tn e g a  
d r u š tv a  Š ta n d r e ž ,  

ig ra lc i in  v si, k i v  z a k u lis ju  
p r ip o m o r e jo  k u s p e h u  d o 
m a č ih  o d r s k ih  u p r iz o r i te v , 
so  v e se lje  in  z a d o š č e n je  o b  
p r e je t ju  z a d n j ih  p r iz n a n j  
iz ra z il i  o b  z d ra v ic a h  in  p r i  
o m iz ju ,  o b lo ž e n e m  s 
s la d k im i in  s la n im i  d o b r o 
ta m i ,  v  p e v s k i s o b i š ta n -  
d re šk e  ž u p n ijs k e  d v o ra n e  v 
to re k ,  10. a p r i la  2 0 1 2 . S to  
d r u ž a b n o s t jo  so  se h o te l i  
i s k r e n o  z a h v a l i t i  s v o je m u  
r e ž is e r ju  J o ž e tu  H ro v a tu ,  
č la n u  SNG N o v a  G o ric a , ki 
j im  je s sv o jim i ig ra ls k im i 
iz k u š n ja m i ra z p r l n o v a  o b 
z o r ja  v  ig ra lsk e m  u s tv a r ja l 
n e m  d e lu  in  j ih  z a d n ja  le ta  
v a r n o  u s m e r ja  p o  v e č k ra t  
s t r m ih  g le d a l i š k ih  p o te h .  
P r is r č n o  so  m u  p o k lo n i l i  
v e l ik o  č o k o la d n o  ja jc e  -  
č o k o la d n ih  s la d k o s ti  je b ila  
d e le ž n a  tu d i  n je g o v a  
p r i ja z n a  ž e n a  N a d a  -  in  m u  
se v e d a  iz ro č ili  p r iz n a n je  in  
u te m e l j i te v  ž irije  8. F es tiv a 
la  a m a te r s k ih  d r a m s k ih  
s k u p in  P ek re  (M a r ib o r) ,  n a  
k a te r e m  je ž i r i ja  p r is o d i la  
v r to g la v i k o m e d iji  Z beži o d  
ž e n e  R ayja C o o n e y ja  n a g r a 
d o  za n a jb o ljš o  rež ijo , p a  še 
o b č in s tv o  jo  je  iz b ra lo  k o t 
n a jb o ljš o  p re d s ta v o  fe s tiv a 
la . N a d r u ž a b n e m  s re č a n ju  
so  s e v e d a  p r o s la v i l i  tu d i  
p r iz n a n je  za n a jb o ljš o  g la v 
n o  m o šk o  v lo g o , ki jo  je n a

s k le p n e m  d e lu  S re č a n ja  
g le d a l i š k ih  l ju b i te l j s k ih  
s k u p in  s e v e rn e  P r im o rsk e , 
s e g m e n ta  L in h a r to v e g a  
s re č a n ja , s re č a n ja  l ju b i te l j 
s k ih  g le d a l i š k ih  s k u p in  iz  
S lo v e n ije  in  z a m e js tv a ,  
p r e je l  M a te j K la n jšč e k  za 
v lo g o  G e o rg a  K im b a lla  v 
k o m e d i j i  C v e tje  h v a le ž n o  
o d k la n ja m o .  O b e  re s  z e lo  
p o s re č e n i š ta n d re š k i  o d rsk i 
u p r iz o r i tv i  je  re ž ijs k o  d o 
m is e ln o  in  d o g n a n o  p o d p i
sa l Jo ž e  H ro v a t, k i je p r e d 
s ta v a m a  d a l isk r iv  to n  in  se 
n a ta n č n o  z a u s ta v il  o b  p o u 
d a r ja n ju  s i tu a c ijs k e  in  k a 
r a k te rn e  k o m ik e .
Š ta n d re š k i  k o m e d ija n t i  se 
v e d a  n im a jo  n a v a d e  " p o s e 
d a t i"  n a  lo v o r ik a h . G o s to 
v a n ja  j ih  ž e n e jo  p o  n a j r a z 
l ič n e j š ih  s lo v e n s k ih  o d r ih  
in  p re d  o č m i im a jo  seda j že 
le to š n jo  iz v e d b o  p o le tn ih  
g le d a l i š k ih  s re č a n j v  d o 
m a č i  v a s i G le d a l iš č e  p o d  
z v e z d a m i.  P o d  m i l im  n e 
b o m  -  če  b o  v r e m e  n a k 
lo n je n o  - si b o m o  g le d a lc i 
la h k o  o g le d a l i  p r e d s ta v e  
l ju b i te l j s k ih  g le d a l i š k ih  
s k u p in  iz  S lo v e n ije  in  o d  
d r u g o d  te r  m o r d a  la h k o  
sp e t u ž iv a li  o b  v r t in č a s te m  
k o m e d ijs k e m  s p le tu  p r e d 
s ta v e  Z b e ž i o d  ž e n e ,  k i je  
d o ž iv e la  e n k r a te n  u s p e h . 
N aj ž iv ijo  š ta n d re š k i  k o m e 
d i j a n t i  in  n j ih o v  r e ž is e r  
Jo ž e  H ro v a t!
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Tudi letos sm o dočakali 
dvodnevni praznik 
otroškega petja, ki ga poz

nam o pod im enom  Zlata grla. 
Prizadevno Prosvetno društvo 
Vrh Sv. Mihaela je v sodelovanju

z Združenjem cerkvenih pevskih 
zborov Gorica že dvanajstič za
pored piredilo pevsko revijo in

tekmovanje, ki sta v soboto, 14., 
in  nedeljo, 15. aprila, prvič v ce
loti potekala v Kulturnem centru 
Lojze Bratuž v Gorici. Odločitev 
za logistični premik ni bila lahka, 
saj je revija zapustila sovodenjsko

občino, v kateri je potekala že od 
vsega začetka, vendar je potreba 
po večjem prireditvenem prosto
ru dober znak. Zlata grla so po
stala že "tradicionalna pom la
danska prireditev otroškega petja 
na Goriškem", je za naš tednik 
povedal koordinator in  um et
niški vodja Mirko Ferlan.
Na sobotnem  revijskem delu je s 
pričetkom  ob 18. uri zapelo 10 
zborov iz Goriške, Tržaške in Špe- 
tra, v nedeljo pa so se štirje 
otroški zbori preizkusili v popol
danskem tekm ovalnem  delu. Na 
oder KCLB so stopili Veseljaki iz 
Doberdoba in  OPZ OŠ Romjan 
pod vodstvom Lucije Lavrenčič 
Terpin, OPZ OŠ Livade iz Izole 
pod mentorstvom dirigentke An
dreje Štucin ter OPZ Kraški cvet 
od Sv. Ivana pri Trstu, ki ga vodi 
sestra Karmen Koren. Otroci iz 
Doberdoba, Romjana in  Izole so 
se ovenčali z zlatim priznanjem, 
Svetoivančani pa so dom ov pri
nesli srebrno priznanje. Tričlan
ska strokovna žirija, ki so jo se
stavljali Patrick Quaggiato iz Go
rice, Maja Cilenšek iz Kopra in  
Andreja M artinjak iz Ljubljane, 
je ob koncu podelila tudi tri po
sebne nagrade. Osnovnošolci iz 
Romjana so dokazali najboljšo 
izvedbo slovenske ljudske pesmi, 
OŠ Livade je prepričala z naj
boljšim izborom  programa, kot 
najboljši otroški zbor tekm o
vanja pa so zablesteli doberdob- 
ski Veseljaki.
Mirko Ferlan se je ob koncu le
tošnjih Zlatih grl veselil uspešne 
izvedbe, tako na revijskem kot 
tekmovalnem delu. "Lepo je bilo 
videti tako mlade obraze, saj so 
na oder stopili tudi otroci iz vrt
cev in  prvih razredov osnovnih 
šol, kar je za prihodnost zborov- 
stva nadvse pozitivno". Ob spod
b udnem  vzdušju v objem u KG 
Bratuž je um etniški vodja Zlatih 
grl še naglasil kakovostno raven 
otroških pevskih skupin. 
"Opažam", je še dodal Ferlan, 
"da se veliko m ladih glasbenikov 
preizkuša v vodenju otroških 
zborov".
Naj donijo Zlata grla in  naj se ob 
tem  še veselijo, da bodo najm 
lajši vzljubili petje in  ga gojili 
skozi vse življenje!

Jernej Šček

O bvestila
V galeriji A. Kosič v  Raštelu je
d o  2 8 .  ap r ila  2 0 1 2  o d p r ta  
s l ik a r s k a  r a z s t a v a  L aure  
Ormas, Dobrine Braini in Rite 
Spina.
SPDG vabi v nedeljo, 6 . maja, 
na p o h o d  na Š k a b r ije l, ob  
s k u p n i p o b u d i g o r iš k ih  
plan incev S ab otin sk e  družne  
poti. Pohod s e  bo začel ob 9. 
uri s  Kekca. S ku pne hoje bo 
okrog 4  ure. Pobudi s e  bodo  
pridružili tudi gorski kolesarji, 
ki s e  bodo na vrh odpravili z 
druge strani. Zbor kolesarjev bo 
ob 8. uri na parkirišču pri Rdeči 
h iš i .  Za u d e le ž b o  na  
k o le s a r s k e m  iz le tu
p r ip o r o č a m o  p r e d h o d n o  
p rijavo : t e l .  3 2 8 8 2 9 2 3 9 7  
(Robi).
V  galeriji Studiofaganel v ul.
XXIV M agg io  v G orici j e  na  
o g le d  d o  1 3 .  m a ja  2 0 1 2  
razstava likovnih del Roberta 
Faganela: od torka do petka od 
9 .3 0  do 1 3 .0 0  in od 1 6 .0 0  do
1 9 .3 0 , ob sobotah od 1 0 .0 0  do 
1 3 .0 0  in od 1 6 .0 0  do 1 9 .30 ;  
ob  n e d e lj a h  od 1 7 .0 0  d o
1 9 .3 0 .
Rom anje v  M edjugorje od 4.
do  7. m aja 2 0 1 2 .  O dhod iz 
Nove Gorice in Rožne Doline in 
Kozine za romarje s  Tržaškega. 
Vožnja z udobnim avtobusom . 
Za v se  romarje velja o se b n a  
veljavna izkaznica. Vpis pri g. 
Darkotu v Gorici (tel. št. 0 4 8 1  
8 8 2 3 9 5  ali 0 4 8 1  3 2 1 2 1 ) , za 
tržaško pokrajino pri župniku J. 
M arkuži (te l. 0 4 0  2 2 9 1 6 6 ) .  
Vpisovanje do za sed b e  m est v 
avtobusu. Pohitite z vpisom . 
Slovensko p laninsko društvo 
prireja od 2 9 . junija do 6. julija 
izlet v nacionalni park Pollino, 
na m eji m ed  B a z il ik a to  in 
Kalabrijo. Prevoz z avtobusom , 
n a s ta n ite v  v h o te lu  v kraju 
Rotonda, kjer sta  tudi sred išče  
in u p ra v a  p a r k a . P rogram  
p red v id ev a  d v a in p o ld n e v n o  
p lan in arjen je  z vzp on om  na 
vsa j dva od n ajv išjih  vrhov  
sk u p in e  in o g le d  ku lturn ih , 
z g o d o v in s k ih  in d ru g ih  
zanim ivosti. Odhod iz Gorice. 
In fo r m a c ije :  V la d o  0 4 8 1  
8 8 2 0 7 9  v o p o ld a n s k e m  ali 
večernem  času . Prijave (zaradi 
r e z e r v a c ije )  n a jk a s n e je  do  
sredine marca.
Iščem  delo h išn e  pom očnice:
č i š č e n j e  in lik a n je  v 
d o p o ld a n s k e m  č a s u .  S e m

p o šten a  g o sp a  z izkušnjam i. 
Tel. 0 0 3 8 6  7 0 7 7 7 5 1 2 .  
N u d im  v a r s tv o  o tr o k  na
svojem  dom u, lokacija Miren. 
Starost: 0  m esecev  - 5  let. Več 
informacij: 0 0 3 8 6  4 0  7 0 0 1 1 1 .

Čestitke
D e k lišk a  v o k a ln a  sk u p in a  
B o d e č a  n e ž a  z Vrha S v . 
M ihaela je  na 2 2 . Tekmovanju 
s lo v en sk ih  pevsk ih  zborov v 
M ariboru  o s v o j i la  s r e b r n o  
n a g r a d o  te r  p r iz n a n je  za  
najboljšo izvedbo tuje sk ladbe. 
Dirigentka Mateja Černič pa je  
p r e je la  p r iz n a n je  za  
o b e ta v n e g a  zb o ro v o d jo . Za 
izjem ne d osežk e čestita  zboru 
in zborovodkinji Mateji Černič 
Z v eza  s lo v e n s k e  k a to l iš k e  
prosvete.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 27.4.2012 do 3.5.2012)
R a d ijsk a  p o s ta ja  iz V id m a  
oddaja na ultrakratkem valu s  
frekvencam i za Goriško 97 .5 ,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 0 3 .7 ,
1 0 3 .9  Mhz; za Kanalsko dolino  
9 5 .7 ,  9 9 .5  Mhz; za sp od n jo  
d o lin o  B e le  9 8 .2  M hz; za  
Karnijo 97 .4 , 9 1 , 1 0 3 .6  Mhz; 
na in te r n e tu  w w w . 
ra d io sp a z io l0 3 . it. S lovenske  
o d d a je  s o  na sp o red u  v sa k  
d a n , ra zen  o b  so b o ta h , od 
2 1 .3 0  do 2 2 .3 0 . Ob nedeljah  
od 1 4 .3 0  do 1 5 .3 0 . Spored: 
Petek, 27. aprila (v studiu Niko 
K la n jšč e k ):  Z v o čn i z a p is :  
p o s n e tk i  z n a š ih  ku ltu rn ih

Brireditev - Glasba iz studia 2.) 
edelja, 29 . aprila (vodi Ezio 

G osgnach): Okno v Benečijo: 
o d d a ja  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem  narečju. 
Ponedeljek, 30. aprila (v studiu  
A n drej B a u c o n ):  N a r o d n o 
zabavna, zabavna in zborovska 
glasba  - Novice iz naših krajev 
- Iz k r š č a n s k e g a  s v e t a  - 
Obvestila.
Torek, 1. maja: (v studiu Matjaž 
P in ta r ): U trinki v n a š e m  
prostoru - G lasbena oddaja z 
M aražem .
Sreda, 2. maja (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v du šo  in svet: 
Pri Mariji Žanjici v Porčinju - 
bbor melodij.
Četrtek, 3. maja (v studiu Andrej 
B a u c o n ):  L ah k a  g la s b a  - 
Zanimivosti dom a in po svetu  - 
Obvestila.
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Sovodnje /  Občinska knjižnica
Anamarija Volk Zlobec je predstavila svojo 
knjigo Na počitnice gremo
V občinski knjižnici v Sovodnjah je  bilo v četrtek, 19 . marca 
2 0 1 2 , srečanje z avtorico Anamarijo Volk Zlobec, ki je  otrokom

prebirala pravljico Na počitnice gremo. Otroci iz otroških vrtcev 
iz Sovodenj in Vrha Sv. Mihaela so  v polkrogu okrog avtorice 
spremljali zgodbo pujska Dolfeka, zajčka Alefa in petelina  
Riharda, ki niso več hoteli živeti pri gospodinji, mlinarjevi Minki, 
ter ji pomagati pri hišnih opravilih in so  s e  raje odpravili na 
počitnice. To potepanje po svetu pa jih je  dobro izučilo, in ko 
so  dospeli v vas Brezdela Nijela, so  spoznali, da v življenju 
morajo poprijeti za delo, ker drugače ne gre. Vrnili so  s e  domov 
in vsi skupaj pom agali, da je  stari mlin njihove gospodinje  
Minke ob potoku Safirju sp et zaživel in d a je  bilo dovolj moke 
za vse, tudi za kakega reveža, č e  je  kdaj portkal na njihova 
vrata.
Avtorica gospa Anamarija je  otrokom prinesla piškotke, ki so  
jih Dolfek, Alef in Rihard spekli v mlinu prav za m alčke iz 
Sovodenj.
Prikupnost pravljic Anamarije Volk Zlobec potrjuje tudi število 
izposoj v knjižnicah v Sloveniji, saj je  bilo v letu 2 0 1 1  po 
podatkih Javne agencije za knjigo Republike Slovenije 1 .2 5 8  
izposoj njenih knjig.
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Razstava v  KC Lojze Bratuž v  Gorici

Dragocen prispevek 
kulturam dveh domovin
Am eriški Slovenci so pred 

petdesetim i leti od ločil
n o  p rispevali h  g radn ji 

Katoliškega dom a v Gorici, ki 
se je leta 1996 p reim enoval v 
K u ltu rn i cen te r Lojze Bratuž. 
Zato je n jegovem u vodstvu  v 
p o se b n o  čast 
in  veselje, da 
so lahko  prav  
ob  okrogli 
o b le tn ic i v 
p ro s to rih  go- 
riškega k u ltu r
nega h ram a  
od p rli p o 
m e m b n o  raz
stavo D osežki 
am eriških  Slo
vencev: p r i
sp e ve k  k u l tu 
ram  d ve h  d o 
m o v in ,  je p o 
vedala p red 
sednica 
Franka Žgavec 
n a  p raz n ič 
n e m  d o g o d k u  v če trtek , 19. 
aprila, ki ga je s stavkom  iz Ba
chove p a rtite  u ved la  v io lin i
stka N oem i Cristiani, gojenka 
prof. Križniča n a  Slovenskem  
cen tru  za glasbeno vzgojo Emil 
Komel.
Čeprav so Slovenci v ZDA res 
m a jh n a  skupnost, so n jihov i 
u stv a rja ln i dosežki n a  p o 
dročju književnosti, dram e, fil
m a, glasbe, športa  in  vizualne 
um e tn o sti večji, kot b i m orda 
pričakovali g lede n a  n jihovo  
število. Avtorja razstave, do  ka
tere je p rišlo  v sode lovan ju  z 
G orišk im  m uzejem  iz Nove 
Gorice, sta slovenski ro jak  in  
k u ltu rn i delavec, eden  najbolj 
ak tivn ih  am erišk ih  Slovencev 
v C levelandu, Joe Valenčič in  
M irjam  M ilharčič  H ladn ik  z 
Inštitu ta  za slovensko izseljen
stvo in  m igracije Z nanstveno

raziskovalnega cen tra  S loven
ske akadem ije  zn a n o sti in  
u m e tn o s ti . S lednja je n a  go- 
riškem  o dp rtju  povedala, da se 
je z V alenčičem  srečala v Cle
velandu  p red  10 oz. 12 leti, ko 
je sam a začela živeti v Združe

n ih  državah kot m igran tka in  
je tam  ostala štiri leta. Ta čas je 
lahko raziskovala slovensko iz
seljenstvo; ker je z n jim  sode
lovala, je lahko prevzela "d ru 
gačno perspektivo in  d rugačno 
gledanje n a  naše izseljen
ce". Začela je videti ne sa
m o  izgubo  do m o v in e , 
trav m a tič n o  p rese litev  in  
revščino, am pak tud i vse ti
sto, kar ostaja velikokrat sk
rito  v izseljenski zgodovini.
To so n ev e rje tn i dosežki, 
uspehi, velikanske investi
cije v cerkve, šole, rekrea
cijske cen tre , k u ltu rn e  in  
n a ro d n e  dom ove, v iz
dajan je  časopisov, revij, 
knjig, v šolanje in  na jraz
ličnejše dejavnosti. Zato je 
tu d i b ila  zelo navdušena , 
presenečena nad  vsem  gra
d ivom , ki ga je V alenčič

dolga leta zbiral n a  ebayu, po  
h išah , zapušč inah , n a  najraz
ličnejših  koncih  v okolici Cle
velanda in  širše. Ko se je poča
si spoznavala z dosežki, se ji je 
zdelo, da je prišel čas, ko bi to  
lahko prikazali v Sloveniji. Ko 

se je le ta  2004  v rn ila  v 
S lovenijo, je s soav
torjem  ohran ila  tesno so
delovanje. Razstava je b i
la prv ič o dp rta  25. junija 
2011, ob  20-letn ici o sa
m osvojitve Slovenije. Za
to  ta  razstava ne prinaša 
sam o d ro b n eg a  delčka 
dosežkov S lovencev 
am erišk ih  S lovencev v 
zadn jih  stoletjih, am pak  
vsebuje tud i posebno  p o 
glavje, ki opisuje delo o r
ganizacij Z druži A m e
ričani za Slovenijo (UAS), 
krovne organizacije, ki je 
nastala leta 1991. V njej 
so se m nož ično  združili 
organizacije , d ru štva  in  

posam ezniki, ki so delovali za 
to, da b i Bela h iša - s p redsed
n ik o m  B ushom  in  državn im i 
funkcionarji n a  čelu - čim  prej 
p rizn a la  S lovenijo kot sa m o 
stojno in  neodv isno  dem okra

tičn o  državo. Razstava je zato 
p o k lo n  k u ltu rn im  dosežkom  
in ustvarjalcem , obenem  pa tu 
di izjem ni eno tnosti am eriških 
Slovencev, ki je bila v času pred 
dvem a d ese tle tjem a zelo p o 
m em bna. Avtorica je še p o u d a
rila, da ji je v veliko zadovoljst
vo odprtje  razstave v  Gorici, saj 
n jen  n am en  n i bil sam o poka
zati dosežke in  gradivo, ki ga je 
zbral Valenčič, tem več je tu d i 
že z naslovom  želela povedati, 
da gre za prispevek  k u ltu ram  
dveh  d o m o v in . Na s im b o ln i 
ravni je želela opozoriti n a  to, 
da sm o vsi povezani, "ne  sam o 
am eriški Slovenci ali slovenski 
A m eričani, am pak  vsi m i, ki v 
te h  p ro s to rih  - n e  g lede n a  
m eje - pač živim o in  ustvarja
m o skupaj”. Prav em igrantska 
zgodovina nas tesno  povezuje. 
Tisoči Slovencev so odhajali v 
A m eriko "kot o b lju b ljen o  
deželo , to  je dežela težk ih  
življenjskih razm er, in  vendar 
je tu d i dežela zelo velikih m ož
nosti, ki so jih  ljudje izkoristi
li". Zato danes, ko posta ja jo  
naše države in  vsa Evropa deže
le priseljencev, ko se m ilijon i 
p riselju je jo  v  našo  Evropsko 
un ijo , m o ram o  tu d i n jih  razu
m eti kot velike ustvarjalne p o 
tenciale, če jim  le dam o  kakš
n o  priložnost.
O d p rtja  razstave, ki b o  na 
ogled do 23. m aja, nakar se bo  
p rese lila  v Sežano, se je u d e 
ležila tu d i goriška p refek tin ja 
M aria Augusta M arrosu. /  DD

Foto DPD

Franka Žgavec in Mirjam Milharčič Hladnik (foto DPD)

Rebula v  italijanščini

Od Niceje do Trsta

Te dni se je pojavila v knji
garnah po Italiji še tretja 
in  zadnja knjiga iz projek
ta, ki ga je pripravila Knjižnica 

Dušana Černeta (KDČ) iz Trsta, 
da bi širokem u italijanskem u 
občinstvu predstavila lik in  delo 
pisatelja Alojza Rebule, z njim  pa 
posredno tudi našo narodno sku
pnost v Italiji.
Gre za zbirko esejev, raz
mišljanj in  predavanj Da Ni- 
cea a Trieste (Od Niceje do 
Trsta) , ki na 240 straneh 
prinaša izbor besedil, ki jih 
je pisatelj napisal v ita 
lijanščini v letih 1977-2007, 
zlasti ko je bil naprošen, da 
kot slovenski mislec pred
stavi italijanski ali m edna
rodni javnosti kako duhov
no, ku lturno ali zgodovin
sko temo.
"Projekt Rebula" je denarno 
podprla Avtonomna dežela 
Furlanija Julijska krajina v 
skladu s svojim razpisom iz 
leta 2009 za pobude, ki naj 
zbližajo Slovence in  Italija
ne. KDČ ga je izpeljala v so
delovanju z ugledno ita 
lijansko katoliško založbo 
državnega pom ena Edizioni 
San Paolo.
Želja pobudnikov je bila, da 
predstavijo tri področja Rebulo
vega dela: pisateljsko, teološko in 
esejistično ustvarjanje.
Za pisateljski del je KDČ izbrala 
kratki rom an N okturno  za Pri
morsko, ki govori o treh totalita
rizm ih 20. stoletja ter o čutenju 
in  trpljenju primorskega človeka.

Prevedla ga je M artina Clerici, 
mag. Božo Rustja pa je napisal 
spremni esej o pisatelju, o prota
gonistu rom ana, duhovniku -  
m učencu Filipu Terčelju, ter o 
primorski polpreteklosti. Knjiga, 
ki je v italijanščini dobila naslov 
N otturno sull 'Isonzo, je izšla ok
tobra lani.

Za predstavitev Rebulove teo
loške misli je KDČ izbrala zbirko 
šestih teoloških in  filozofskih 
meditacij Sm er Nova zemlja, ki 
jo je že leta 1976 prevedel p. 
Franc Husu, a je ostala v tipkopi
su. Besedilo je uredil in  m u napi
sal teološko sprem no besedo 
prof. M arino Qualizza. Pod n a

slovom Destinazione Nuova Ter
ra je izšla januarja letos.
Zdaj je pred nam i knjiga Da Ni- 
cea a Trieste, za katero je napisal 
sprem no besedo predsednik 
KDČ Ivo Jevnikar, ki si je tudi za
mislil celotni projekt. Pri izboru 
besedil je v prvi vrsti sodeloval 
sam pisatelj Rebula. Vsa so nasta
la v italijanščini. Tista, ki so po 
svečena slovenski problematiki, 
so že tako zasnovana, da so kljub 
znani avtorjevi globini in  razgle
danosti razumljiva za tiste, ki 

naše stvarnosti pobliže ne 
poznajo. Nekatera besedila so 
bila že kje objavljena, nekate
ra pa ne. Tu so vsekakor prvič 
organsko povezana, tako da 
gre vsekakor za povsem novo 
Rebulovo knjigo, ki je v slo
venščini ni in  ki je torej zani
miva za vse ljubitelje Rebulo
vega pisanja ter pom em bna za 
vse preučevalce njegovega de
la.
Snov je razdeljena na uvodni 
del in  tri razdelke.
Razdelek II richiamo di Nicea 
(Klic iz  Niceje) obsega m edi
tacije, molitev, nastop na pri
pravljalnem  zasedanju za 
evropsko škofovsko sinodo le
ta 1991, znam eniti Rebulov 
govor na škofijskem zboro
vanju Trst -  kristjani iz oči v 
oči iz leta 1978 in  odlomek iz 
italijansko pisanega življenje
pisa božjega služabnika msgr. 

Jakoba Ukmarja.
Razdelek Essere minoranza: ma- 
ledizione o privilegio? (Ali je to, 
da si m anjšina, prekletstvo  ali 
prednost?) prinaša tri preda
vanja o zapostavljanju Slovencev 
v Italiji, o polpreteklosti prim or
skih Slovencev in  o svojskostih 
mesta Trst.

Najobsežnejši razdelek, L'Euro- 
pa sul m eridiano sloveno (Evro
pa na slovenskem  poldnevniku)  
, prinaša predavanja, eseje, 
delček korespondence in  in 
tervjujev, ki govorijo o kulturi, 
ustvarjanju, dvojezičnosti, zgo
dovini, vrednotah, o duhu časa 
v Trstu in  na Slovenskem pred 
dem okratizacijo in  po njej. Ve
liko je zapisanega tudi o naši 
književnosti, saj Rebula navduše
no predstavlja italijanskem u 
bralcu Ketteja, M urna, Žu
pančiča, Cankarja in  izbrane 
predstavnike naslednjih  literar
n ih  generacij, zlasti Kosovela in 
Kocbeka.
Javna predstavitev knjige Od N i
ceje do Trsta je v načrtu prve dni 
maja. Celotni projekt je vsekakor 
že doživel veliko pozitivnih od
mevov. Rebuli so za N okturno 
podelili Nagrado Rigoni Štern, o 
tej knjigi, za katero se pripravlja 
tudi okrogla miza v M ilanu, je 
zelo naklonjeno oceno m ed dru
gimi napisal kardinal Ravasi v va
tikanskem dnevniku Osservatore 
Romano.
Zdaj, ko je projekt zaokrožen, se 
Knjižnica Dušana Černeta zah
valjuje vsem, ki so pomagali, da 
je mogel uspeti, v prvi vrsti av
torju Alojzu Rebuli, prevajalki 
M artini Člerici, sestri rajnega 
prevajalca p. Franca Husuja Aloj
ziji, avtorjema sprem nih esejev 
Božu Rustji in  M arinu Qualizzi, 
Eriki Jazbar za lektorsko in korek- 
torsko delo, Lučki Kremžar De 
Luisa za delo v pisarni, vsem, ki 
so sodelovali pri ostalih obvez
nostih  ter na predstavitvah, še 
posebej pa založbi Edizioni San 
Paolo ter njenem u donedavne
m u ravnatelju Eliu Sali ter dežel
ni upravi za finančni prispevek.

Alojz Rebula (foto DPD)

Kratke

Poslušajmo... z branjem
Maja Osojnik Band -  Črne vod e (Viennese 
Soulfood records, 2010)
Od plošče do plošče. To je bralska pot, ki jo ljubitelji glasbenih svežin 
prehodimo teden za tednom v rubriki “Poslušajmo... z branjem”. Ob 
vsem  drvenju med obveznostmi in skrbmi je sedem  dni ravno 
pravšnjih, da si lahko poiščemo in poslušamo tisto, ki nas morebiti 
zanima. Pa še  'usesti' s e  more v ušesa, od tam do možganskih celic 
ter globlje do duše. V rubriki je bilo in še  bo prostora prav za vse, ki 
imajo kaj povedati, tako da je tudi za cenjene bralce dovolj raznolike 
izbire.
Kdor kaj da na 
slovensko glasbeno 
kulturo, ne more 
mimo Maje Osojnik, 
pa čeprav že od leta 
19 9 5  živi in deluje 
na Dunaju, kamor 
s e  je odpravila na 
študij k lju n aste  
flav te . Avstrijska  
prestolnica ji je nudila dovolj odprt habitat za njeno kameleonsko in 
ekscentrično osebnost, ki v spremembi najde svoje naravno stanje. V 
zadnjih letih ji lahko sledimo npr. v projektu Broken. heart. collector. 
Mikado Ensemble je zasedba, s  katero posega po stari renesančni 
glasbi, še  najraje pa raziskuje tudi z elektronskimi eksperimenti in 
noise razgrajanjem.
Maja Osojnik je polivalentna glasbenica, komponistka, flavtistka in 
pevka, ki bo za nas najbolj prikupna s  svojo spremljevalno skupino 
avstrijskih prijateljev, s  katerimi se  preizkuša v prirejanju in aranžiranju 
slovenske ljudske zakladnice. Mlada Kranjčanka nam je leta 2007  
privoščila naivno ljubko ploščo “Oblaki so  rdeči”, pred dvema letoma 
pa je nastal sugestivno mogočen glasbeno-knjižni projekt “Črne vode”. 
V svoji zbirki ga hranim s  posebnim spoštovanjem, saj s  police seva 
posebno energijo. Album Črne vode v skoraj 80  minutah radodarno 
razgrne pravi babilonski stolp občutij in vzdušij, ki jih Osojnikova s  
svojim akademskim znanjem zalepi v kompleksno in prodorno celoto. 
Poznavalka raznovrstnih in navidez izključujočih s e  slogov se  kot 
minimalistična režiserka loti lepljenja in striženja ljudskih in ponarodelih 
viž, tako da jim nazadnje vdahne novo življenje. Olupljene, hrapave in 
ožuljene teme, kot so  “Mamka”, “Vsi so  prihajali”, “Data na sarti” ali 
“Moja mati kuha kafe”, zaživijo v 21. stoletju na poseben način. 
Ohranijo kmečko elementarnost in jasnino, hkrati pa zadišijo po 
evropskem jazzu.
Čuti se, da Maja slovenska besedila prevaja avstrijskim kolegom, saj 
so instrumentalisti zapopadli čustva, nianse in zasuke v dramatiki 
skladb. S svojim bendom se  marsikje ustavi, s e  otrese formata “kitica- 
refren-kitica” in gradi svojevrstne miniature znotraj miniatur, kot bi 
zlagala babuške. Skladbe tako včasih “potegnejo” na jazz, drugič na 
art rock, improvizirano glasbo, ob pravem času pa ohranijo obliko 
ljudskega napeva.
Majine “Črne vode” nas na burkaški, zabavni, a tudi otožni, na trenutke 
tragični način opozarjajo na pozabljeno vsakdanjost odrinjenih, 
neljubljenih, izgubljenih in nesrečnih, ki nam imajo veliko povedati. Je 
izjemna glasbena skulptura, shranjena v fenomenalno spremljevalno 
knjigo srednjega formata, v kateri buhtijo prevodi tekstov v deset 
jezikov skozi krasne umetniške fotografije in intimistične grafike. Maja 
Osojnik je z edinstveno pozornostjo do detajlov ustvarila najboljši 
slovenski album zadnjih let.

Jernej Šček

Prof. M ajda Cibic, Ivan Tavčar in prof. Marija Češčut (foto JMP)

Predstavitev pesniške zbirke Ivana Tavčarja
Minuli petek, 20. t. m., je bila v galeriji Ars na Travniku v Gorici lepa 
predstavitev zadnje pesniške zbirke tržaškega pesnika Ivana Tavčarja,

ki je izšla pri Goriški Mohorjevi 
družbi in nosi naslov Odselitev.
Knjigo je lepo oblikovala Mirjam 
Simčič, pesmi pa je uredila injim 
na pot n a p isa la  krajšo 
predstavitev prof. Majda Cibic, ki 
je imela glavno besedo tudi na 
predstavitvi. Njeno b esed ilo  
bomo objavili v prihodnji številki, 
tokrat pa povemo š e  to, da je 
pesm i Ivana Tavčarja na 
predstavitvi podajala prof. Marija
Češčut, ki je tudi sicer vodila večer, na katerem je Ivan Tavčar ob koncu 
tudi spregovoril na njemu lasten in odkrit način, povedal pa je tudi, da 
je to njegova peta pesniška zbirka v slovenščini, 18 knjig poezij pa je 
že izdal v italijanskem jeziku, piše pa tudi v nemškem jeziku.

Uspeh na tekmovanju Naša pesem v Mariboru
Iskrene čestitke velikemu uspehu naših zborov, saj so DVS Bodeča 
neža z Vrha Sv. Mihaela z zborovodkinjo Matejo Čemic, MePZJacobus 
Gallus iz Trsta, ki ga vodi Marko Sancin, in zborovodja Mirko Ferlan, ki 
vodi m ešani pevski zbor Postojna, prejeli srebrno plaketo na 
zborovskem tekmovanju Naša pesem  v Mariboru. Priznanje za 
najboljšo izvedbo tuje skladbe, napisane od 20. stoletja do zdaj, je 
prejel zbor Bodeča neža, zborovodkinja Mateja Čemic pa priznanje za 
ob eta v n o  zborovodkinjo z denarno nagrado 4 0 0  evrov za 
izobraževanje. Več prihodnjič.
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O sm o priznanje Kazimir Humar

Slavili sta pesem
•  •m poezija

Lepo zasedena velika dvora
na Kulturnega centra Lojze 
Bratuž -  ne sicer tako kot 
včasih, ko se je ob takih priložno

stih kar trlo poslušalcev -  je bila v 
sredo, 18. aprila 2012, prizorišče 
vsakoletnega podeljevanja priz
nanja Kazimir Humar, ki so si ga 
zamislili Kulturni center Lojze 
Bratuž, Združenje cerkvenih pev
skih zborov in Zveza slovenske ka
toliške prosvete, da bi posamez
nikom, skupinam ali društvom, ki 
se razdajajo na kulturnem  po 
dročju v korist naši skupnosti, na
menili odličje, ki nosi ime po ne
pozabnem , pred enajstimi leti 
umrlem, dr. msgr. Kazimirju Hu
marju, ki je kot duhovnik in  kul
turnik na različnih področjih ne
sebično namenjal svoje moči slo

venskemu zamejskemu življu in 
se tudi s pronicljivimi in nem a
lokrat ostro kritičnimi članki na 
rovaš dogajanja v matični dom o
vini in  v svetu redno oglašal v 
našem tedniku. Prireditelji so 8. 
priznanje podelili vneti kulturni 
delavki in  pesnici Ivanki Jermol 
Zavadlav in mešanemu pevskemu 
zboru F. B. Sedej iz Števerjana, ki s 
svojim petjem oplaja kulturno de
lovanje pri nas že 60 let. V tej dol
gi dobi se je v njem zvrstilo ničko- 
liko navdušenih pevcev pod vod
stvom raznih zborovodij. V 
zadnjih letih so peli pod taktirko 
Tomaža Tozona, Bogdana Kralja, 
Vladimirja Čadeža, Mirka Ferlana, 
sedaj pa jih um etniško usmerja 
Aleksandra Pertot s Tržaškega. 
Zbor je pod njenim vodstvom pri

dobil nove svežine in ubral nova 
pevska pota. Pri tem je za svoj trud 
na raznih tekmovanjih prejel kar 
precej priznanj. Pesnica Ivanka 
Jermol Zavadlav je po rodu iz 
Anhovega, a ker se je po poroki 
preselila v Štandrež, se je z vsem 
srcem vživela v to vaško skupnost 
in ji velikodušno da
rovala svojo ust
varjalno žilico tudi s 
pripravljenjem igric 
za otroške nastope v 
domači dvorani.
Prav zato se je kul
turni spored na po
deljevanju 8. priz
nanja Kazimir Hu
m ar začel ob nežnih 
glasovih Otroškega 
pevskega zbora 
Standrež, ki ga v 
zadnjem času vodi Lucrezia Boga- 
ro. Čeprav je bila na odru le skupi
nica pevcev so ob klavirski 
spremljavi Tiziane Zavadlav z za
nosom  in uglašeno zapeli prijetni 
pesmici Zvonček in Ciciškrats še- 
gavim nadihom. Utemeljitev priz
nanja, ki jo objavljamo v celoti, je 
prebral dr. Damjan Paulin. Iz na-

grajenkine publikacije Zbirka sta
rih in novih ugank, ki je izšla ko
nec lanskega leta, je nekaj ugank 
izbrala nekdanja učiteljica Majda 
Zavadlav in  jih z izkušenostjo 
spretne ljubiteljske igralke tudi 
hudom ušno zastavila prisotnemu 
občinstvu, ki se je kar dobro znaš

lo v reševanju teh domiselno na
pisanih besednih zank. Slovesno 
vzdušje je zavelo, ko je prišla na 
oder nagrajenka Ivanka Jermol 
Zavadlav in  iz rok predstavnikov 
Kulturnega centra Lojze Bratuž in 
Zduženja cerkvenih pevskih zbo
rov, Miloša Čotarja in  Damijane 
Čevdek, ter predsednice Zveze slo

venske katoliške prosvete Franke 
Padovan prejela priznanje in  pri
ložnostni dar.
Moški del MePZ F. B. Sedej iz Šte
verjana je občinstvu namenil Poz
dravno zdravico, ko je po dvorani 
stopal proti odru, kjer so se pev
cem pridružile še pevke in  z 

občutkom ter zli- 
tostjo zapeli pe
smi z nabožno 
vsebino Veliki 
četrtek in  Sonce 
če zahaja. Ute
meljitev priz
nanja Kazimir 
Humar, ki ga je 
zbor prejel ob 
60-letnici delo
vanja, je ob od
sotnosti predsed
nika ZCPZ Daria 

Bertinazzija prebrala Damijana 
Čevdek Jug. Tudi to besedilo 
objavljamo v celoti. Priznanje so 
izročili prej om enjeni predstav
niki podeljevalcev priznanja K. 
Humar predsedniku zbora Filipu 
Hledetu. MePZ Sedej je publiki 
nam enil še dve ljudski pesmi v 
priredbi Hilarija Lavrenčiča in

Uroša Kreka, Kje so tiste stezice in 
Škrinja orehova. Nato so pevci po
vabili medse dolgoletnega diri
genta števerjanskega zbora Her
mana Srebrniča in  zapeli še zelo 
priljubljeno pesem s pomenljivim 
besedilom  Lipa zelenela je. Na 
spodbudo zborovodkinje Pertoto- 
ve so jo peli tudi poslušalci v dvo
rani. Topel aplavz je objel na
grajence na prisrčnem večeru, na 
katerem je program povezoval 
Nikolaj Pintar, ki je na začetku po
vabil k mikrofonu Rudija Merljaka 
z Urada Republike Slovenije za 
Slovence v zamejstvu in  po svetu. 
Merljak je prinesel svoje pozdrave 
in čestitke, pa tudi z Urada in od 
ministrice Ljudmile Novak z Mi
nistrstva za Slovence v zamejstvu 
in po svetu. V kratkem nagovoru 
je poudaril tudi, da smo Slovenci 
znani kot kulturen narod, saj nas 
je kultura zmeraj osmišljala; tako 
naj ostane tudi danes. Prav tu v za- 
mejstvu je kultura toliko bolj po
membna.
Po lepi navadi so se zdravice na
daljevale tudi po uradnem  delu 
ob prigrizku.

IvaKoišič

8. Priznanje Kazimir Humar

Ivanka Jermol 
Zavadlav

8. Priznanje Kazimir Humar

MePZ F. Borgija Sedej 
za 60-letno delovanje

Ivanka Jerm ol Zavadlav se je 
rod ila  22. jun ija  1924 v 
Anhovem , kjer je obiskova

la o snovno  šolo. Po končan i 
osnovni šoli so jo starši vpisali 
na vzgojiteljsko šolo v Gorico. 
Po poroki leta 1953 se je prese
lila v Štandrež. Ivanka Zavadlav 
je že v m lad ih  le tih  začela pisa
ti in  upriza rja ti krajše igre, 
predvsem  za otroke. N jeno de
lo z m lad ino  se je nadaljevalo 
in  obogatilo, ko je prišla v Štan
drež, k jer je sodelovala z žu 
pn ikom  Jožetom  Žoržem, ki je 
tud i veliko delal z m lad im i in  
im el posebno  veselje do  gleda
liške dejavnosti.
N jeno delovanje se je okrepilo, 
ko so leta 1965 zgradili župnij
sko dvorano A nton Gregorčič, 
ki razpolaga s 
p rim ern im i p ro 
stori za razne 
predstave.
Ivanka Zavadlav 
je z o trok i u re 
snič ila  lepo šte
vilo uprizoritev.
Prvo delo, Umij- 
m o  zamorčka, je 
kar sam a napisa
la in  p riprav ila  
uprizoritev okto
b ra  1965 v žu 
pnijski dvorani.
Ta igra je tako 
navdušila m lade 
sodelujoče, da so 
takoj po uprizo 
ritv i začeli vaje 
za nove g leda
liške nastope.
Več let je Ivanka 
Zavadlav pripravljala z m ladim i 
igre o božični tem atiki. Rada je 
s prizori sodelovala pri m isijon
skih prireditvah, ob obisku sv. 
M iklavža in  n a  m aterin sk ih  
praznikih.
Ivanka Zavadlav im a tu d i p e 
sniško žilico. Veliko je n jen ih  
pesm i za otroke, ki p ripove
dujejo  o lepo ti narave in  
kmečkega življenja. V n jih  izpo
veduje svojo navezanost na d o 
m ači kraj. Pogoste so tu d i n a 
božne pesm i, ki jih  je objavlja
la v Pastirčku in  d rug ih  revijah 
za otroke. Večkrat je prispevala 
tu d i za Štandreški zvon, ko je ta 
izhajal v le tih  1970-1974. Pesmi 
je zbrala in  izdala razm nožene 
n a  ciklostil p o d  naslovom  To 
usoda je  hotela. Leta 1999 je pri 
Pastirčku izšla n jena  zbirka 
otroških pesm i Tonček na luni, 
ki so jo junija 1999 predstavili v 
župnijskem  parku v Štandrežu.

Redno je sodelovala tu d i s 
tražškim  rad iom  Trst A, kjer so 
m ed oddajanjem  večkrat reciti
rali n jene  pesm i in  zastavljali 
poslušalcem  n jene uganke.
Za n jeno  požrtvovalno delo na 
ku ltu rn em  področju  je prejela 
več priznan j, m ed  n jim i tu d i 
Klas 2008, ki ga štandrešk i 
rajonsk i svet vsako le to  p o 
deljuje zaslužnim  vaščanom , z 
naslednjo  oznako: "Zaradi lju
bezni do  m aterinega jezika in  
veselja do otrok, odrskih  desk 
in  igralske žilice, pesniškega 
navd iha in  srčne dobrote uživa 
ugled in  spoštovanje štandreške 
skupnosti".
Večji del svojega dela je Ivanka 
nam enila  predvsem  m lad in i in  
otrokom . Pisati za otroke je kar

težko delo. M ladi so nam reč 
bolj zahtevni, bolj k ritičn i do 
vsebin , sprejem ajo  p redvsem  
tiste, ki upoštevajo značilnosti 
njihovega sveta.
Kdor piše za otroke, m ora zato 
im eti raznovrstna znanja z več 
področij, saj so otrokova zan i
m anja zelo obširna. A to  še ni 
vse. Biti m ora psiholog, pozna
ti m ora psihologijo otroka, nje
gova čustvovanja, občutljivost, 
njegove želje, potrebe, njegove 
sanje in  razum eti m ora otroka v 
težavah, p reizkušn jah , zadre
gah, v različnih situacijah. 
Kdor piše za otroke, m ora do 
bro  pozna ti o troški svet in  ga 
o b en em  podoživljati, pozna ti 
m ora  o trokov vsakdan. Kdor 
piše za otroke, m ora pravzaprav 
ustvariti nov svet, takšen, da bo 
m ogoče v n jem  izraziti vsa 
otroška doživetja. Posredovati 
jim  m ora dobra in  poučna spo

ročila te r  v rednote , ki so zelo 
p o m e m b n e  za o trokovo rast, 
pričarati pa jim  m ora tu d i do 
bro  voljo, veselje in  nasm eh. 
D obra knjiga za o troke m ora 
vsebovati vrsto  tak ih  e lem en 
tov, da ustreza m erilom  ustrez
ne, dobre knjige. Biti pa m ora 
ravno  prav  p o u čn a  in  ravno 
prav  zabavna, razum ljiva in  
preprosta.
Ivanka vse to  obvlada, ve, kaj je 
otrokom  všeč. Vse to  opravlja iz 
ljubezni do otrok in  želje, da bi 
ob  b ran ju  pesm i uživali in  se 
čim  več naučili.
Ustvarjalci o tro šk ih  pesm i, 
zgodb ali pravljic so resn ičn i 
m ojstri. Pustiti nekje daleč za 
sabo svoj odrasli pogled n a  svet 
in  se b rezpogo jno  p rib ližati 
otrokovem u doživljanju sveta, 
to  res n i m ajhna  reč. Ivanka to 
zna, zato bo ostala vedno m la
da.
Ko so v štandreški osnovni šoli 
Fran Erjavec prirejali srečanja s 
pesniki in  pisatelji za otroke, je 
učiteljica M ajda Zavadlav pove

dala, da je 
im ela  p rilož
nost opazovati 
otroke, ki so 
poslušali p e 
smi, zgodbe in  
n jihove u s t
varjalce, ki so 
v šolo vedno  
prišli nekoliko 
zadržan i in  
p o ln i skrbi. 
O dkrito so m i 
priznali: odziv 
otrok je najpo
m em bnejša 
k ritika  n jih o 
vega dela. 
Kakšno 
o lajšanje so 
prinesli glasni 
o trošk i n av 
dušujoči pose

gi in  sm eh  n a rav n o st iz srca. 
Takrat se je vse povezalo m ed 
sabo: o troci so našli svoje p e 
smi, zgodbe, ustvarjalci so naš
li p o t do otrok.
Ivanki so taka srečanja vedno 
uspela. Večkrat nas je obiskala v 
šoli. Številne n jene pesm i sm o 
prebirali učencem , ki so jih  ra
di poslušali in  tu d i brali. V n je
n ih  pesm ih  se nam reč odraža 
n jena  osebnost: vedrega
značaja, p o n ižn a , skrom na, 
tiha, dobra opazovalka otrok in  
ljud i in  poznavalka človeške 
no tran josti in  človeških o d n o 
sov.
D ecem bra 2011 so v župnijski 
dvoran i A n ton  G regorčič v 
Š tandrežu  predstav ili n jeno  
zadnje delo, in  sicer Zbirko sta
rih in  n o vih  ugank, ki je bila le
po  sprejeta, predvsem  pri o tro
cih.

Damjan Paulin

Lahko m irne duše povemo, 
da Mešani pevski zbor 
Frančišek Borgia Sedej 

predstavlja del slovenske narod
ne in  glasbene zgodovine. Njego
vo delovanje sega že pred prvo 
svetovno vojno kot cerkveni pev
ski zbor. V tistem  obdobju in 
takoj po njem  so organisti sami 
imeli tudi funkcijo zborovodje in 
glavna naloga je bila bogatiti 
mašno daritev tako z latinskimi 
mašami kot seveda s slovenskimi 
bogoslužnimi skladbami. S tem  
je seveda cerkveni zbor skupaj s 
takratnim i župniki podpiral za
vednost Števerjancev.
Naj om enim o le nekaj imen, ki 
so kasneje m ed vojnama zazna
movala briško skupnost: učitelji
ca in  skladateljica Breda Šček, uči
telj Ivan Stepančič, Lojze Rožič, 
France Gravnar in  Lojze Lev- 
pušček. Kasneje pa še Lojze Koren 
in  učiteljica Marija Ada Gabrovec. 
Petje v cerkvi ni prenehalo niti 
med fašističnim zatiranjem  slo
venske pesmi in  besede. Posebno 
pozornost je cerkvenem u petju 
posvetil župnik Ciril Sedej, ki si je

prizadeval tudi za šolo orglanja. 
Po drugi svetovni vojni in  raz
mejitvi je Števerjan ostal pod Ita
lijo. Ob vseh slabih in  manj sla
bih novosti, ki jih je novi čas pri
nesel, so se Števerjanci še bolj 
oprijeli svojega jezika in  zgodovi
ne ter po fašističnem prem oru 
oživili spet kulturno dejavnost v 
vasi. Največ zaslug pri tem  ima 
pevovodja in  organist Herm an 
Srebrnič iz bližnje Medane, ki je 
od leta 1949 bodril in  vzpodbujal 
predvsem m lade družine in

njihove otroke, naj se vključijo v 
pevski zbor. Ta vztrajnost in  do
slednost je bila nagrajena leta 
1952 s prvim samostojnim kon
certom. Nastopili so pod njegovo 
taktirko: mešani zbor, moški in 
ženski zbor, mladinski in  otroški 
zbor. Pri tem  velikem delu m u je 
bila v veliko pom oč sestra Ida. Za
to je ta obletnica tudi mejnik za 
števerjanske pevce in  jo danes 
zvečer s posebno nagrado poča
stimo.
Zborovodja in  organist Herman 
Srebrnič je po podvigu uradne 
ustanovitve zbora vodil slednjega 
do osemdesetih let prejšnjega sto
letja in  z njim  nastopal v bližnji 
okolici, v zamejstvu, domovini in 
Avstriji.
Dirigentsko palico zbora je v dru
gi polovici dvajsetega stoletja 
sprejel član Slovenskega okteta 
Tomaž Tozon. Njegov pevski in  
glasbeni ta len t ter dolgoletna 
izkušnja pevovodje številnih kva
litetnih zborov sta pripomogla, 
da se je zbor dvignil m ed naj
boljše na Primorskem. V času nje
govega delovanja je zbor štel tudi

do petdeset članov. S tako zagna
nostjo je zbor leta 1990 na Bledu 
prejel prvo mesto in  za nagrado 
pel pri Svetem Očetu v Rimu. 
Naslednje desetletje je zbor zaz
nam oval dirigent profesor Bog
dan Kralj iz Trsta, ki je zboru pri
nesel mladostno svežino in  novo 
vokalno tehniko. S svojo vztraj
nostjo je zbor popeljal do zavidlji
vih uspehov, kar potrjuje nastop 
na vsedržavnem tekm ovanju v 
Vittoriu Venetu leta 1998, kjer je 
v kategoriji ljudskega petja prejel

prvo nagrado; leta 1999 pa v Ma
riboru prejel bronasto plaketo. 
Na začetku novega tisočletja je 
zbor imel kar dva dirigenta: naj
prej člana slovenskega okteta Vla
dim irja Čadeža, s katerim  se je 
zbor uvrstil na drugo mesto tek
movanja cerkvenih zborov Bogo
m ir Špacapan; nato pa mladega 
profesorja in  zborovodjo Mirka 
Ferlana, s katerim si je na tretjem 
regijskem tekmovanju v Postojni 
zaslužil srebrno priznanje.
Od leta 2009 vodi zbor glasbena 
pedagoginja in profesorica Alek
sandra Pertot. Z njo je zbor dose
gel prvo mesto na tekm ovanju 
cerkvenih zborov v Podgori, na
stopil v M ilanu, M ariboru, na 
Ptuju in  na Dunaju ter seveda na 
m nogih domačih prireditvah. 
Zboru gre seveda tudi priznanje 
za neu trudno  delo pri skupnih 
prireditvah Zveze slovenske kKa- 
toliške prosvete iz Gorice in za so
delovanje z Združenjem cerkve
n ih  pevskih zborov iz Gorice. 
Redno nastopa na revijah Ceci- 
lijanka in  Primorska poje. Zbor je 
sodeloval tudi pri vseh dose
danjih kantatah in  operetah Zve
ze.
Nagrada je povsem zaslužena in 
ne samo zaradi prej naštetih na
stopov in  dosežkov, ampak tudi 
zaradi vztrajnega dela prav v do
mačem Števerjanu, stalnega do
prinosa k ohranitvi slovenskega

naroda in  slovenske narodne 
identitete v Italiji. Zbor prejme 
nagrado predvsem zato, ker je v 
vseh teh letih dokazal, da je petje 
poleg šole in  športa med temelji 
našega narodnega obstoja. Zato 
naj gre zahvala in  vabilo, da bi 
pevke in  pevci skupaj z zboro
vodjo še naprej vztrajali in  prispe
vali k bogatenju naše m anjšine 
tako na domačih tleh kot v širšem 
slovenskem kulturnem  prostoru. 
Hvala

Dario Bertinazzi
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Dvojezični smerokazi na Tržaškem
Dežela obsoja vandalska dejanja
Vsako vandalsko dejanje, ki prizadene javno lastnino, in to š e  
posebej takrat, ko s e  na vandalsko dejanje vežejo elem enti 
rasne diskriminacije ali etn ičn e nestrpnosti, mora biti pre

pričano kazno
vano, saj je  izraz 
n e c iv i ln o s t i  v 
od n osu  do vlo
ženega truda za 
v red n o ten je  in 
prom ocijo zn a 
čilnosti in kultu
re ozemlja. Tako 
lahko povzam e
mo odgovor pri
sto jn ega  d eže l
nega odbornika 
Riccarda Riccar- 
dija na vp raša

nje s  takojšnjim odgovorom, ki g a je  v zvezi z mazaškimi dejanji 
vložil deželni svetnik Slovenske skupnosti Igor Gabrovec.
V svojem  vprašanju je  Gabrovec spom nil na dejstvo, da so  
dolga d esetletja  običajni neznanci nekaznovano mazali in 
povzročali šk o d o  na dvojezičn ih  sm erok azih , pa tudi na 
spom enikih  padlim, na poslopjih slovensk ih  organizacij in 
slovenskih šol. Pred kratkim s e j e  prvič zgodilo, da so  orožniki, 
po zaslugi budnega dom ačina, zasačili dvojico vandalov v 
bližini sveže  pomazanih tabel pri Štivanu in dokazi o njihovi 
krivdi so  neizpodbitni (pom azane roke, sprej, rokavice itd.). 
“Poleg vprašanja gm otne škod e gre tu za potrebo po vzgojnem  
kaznovanju odkritega primera izražanja etn ične, jezikovne in 
kulturne nestrpnosti. Zato je  potrebno, da s e  deželna uprava 
kot lastnik poškodovanih tabel in istočasno kot institucionalna 
zastopnica oškodovane (deželne) skupnosti aktivno vključi v 
pregon storilcev in predvsem  v ožigosanje njihovega sim bolno  
hudega dejanja", je  poudaril slovenski deželni svetnik. 
Odbornik Riccardi je  zagotovil, da d eželn a  uprava pravno 
proučuje zadevo v evidentiranju najbolj primernih dejanj v bran 
skupnosti, ki sestavljajo deželno stvarnost. “Pričakujemo torej, 
da bo deželna uprava konkretno ovadila storilce kaznivega  
dejanja in s e  nato priglasila kot ošk od ovana stran k a”, je  
odgovor odbornika Riccardija komentiral deželni poslan ec  
Gabrovec, ki bo g lede tega tudi stopil v stik z deželnim pravnim 
uradom.

Srečanje iz niza Življenje, ki preseneča

Zagonetne etične dileme 
časnikarskega poklica

V petek, 13. aprila, smo se 
v p rosto rih  na ul. 
D onizetti v Trstu sjret 

zbrali na predavanju iz niza Živl
jenje, k i preseneča, ki ga orga
nizirata Mosp in  Skk. Tokratni 
gost je bil naš 
u redn ik  ted n i
ka Novi glas, 
pesnik in  kul
tu rn ik  Jurij 
Paljk, ki se je 
spraševal o 
tem , ali je do
bra novica n u 
jno slaba novi
ca. O zagonet
n ih  etičn ih  
d ilem ah čas
nikarskega pok
lica je kot po 
navadi spregov
oril odprto in  navdušujoče ter se 
dotaknil številnih problem atik, 
ki jih  m oram o uokviriti v kon
tekst sodobnega človeka. Zaradi 
h itr ih  tehno lošk ih  sprem em b 
uravnavam o svoje življenjske 
navade in  m iselne shem e, a 
samo z razmislekom bom o znali 
ločiti "zrnje od plevela".
Začeli smo neposredno: zakaj se 
o m anjšinah in  naši skupnosti 
npr. v Ljubljani spregovori 
samo, ko je kaj narobe? Paljk je

prepričan, da je dobra novica 
vedno dobra novica in  bi 
m orala kot taka privreti na 
medijsko površje. Ameriški 
m odel "bad news good news" je 
unovčil prodajno vrednost črne 
kronike in  pasivnega opazovalca

oropal vsakršne kritične moči. 
Televizija, pravi, te povozi, tele
vizija teče, saj n i kot knjiga, ki jo 
lahko dam o na stran, prem is
lim o o prebranem , upočasnim o 
ritem. Percepcija gledalca je pre
puščena m anipulaciji.
Kako pa danes pisati časopis v 
času, ko ljudje m alo berejo, ko 
je zanim iva samo šok-kronika 
ali televizijski spektakel? V času, 
ko podoba zam enjuje tiskano 
besedo? Smo nekje vmes, pravi

Paljk: staro se lomi, novo priha
ja, ne vem o še točno, kaj bo, 
čeprav je vse bolj jasno, da bo 
horizon t mogočega in ternetne 
narave. Celo televizijci im ajo 
težave, saj tako tiskane črke kot 
p rem ične slike potlačuje web

2.0. To ni več samo arhiv infor
macij, temveč interaktivni pros
tor, kjer vsakdo postane akter, 
soustvarja in  piše. Po m nenju Ju
rija Paljka je Cerkev v 20. stoletju 
storila dve napaki: obsojala film  
in zam udila moč televizije. Veli
ki sodobnik Janez Pavel II. je pa
pežu Benediktu XVI. posredoval 
zavest o pom enu komunikacije 
in  in terneta , ki ga Cerkev zdaj 
zavestno uporablja. Prihodnost 
je tam , na facebooku, p rih o d 

nost je že tu  in  je blizu nam . Je 
kdo vedel, da je lastnik Googla 
Larry Page večkrat obiskal 
Boscarola v Ajdovščini? V m edi
jih pom eni web 2.0 m oč dvos
transke kom unikacije. Poštena 
in ternetna izdaja časopisa mora 
om ogočiti uporabnikom , da ko
m entirajo zapise in  sodelujejo v 
javni razpravi.
Bistvo resnice ostaja sicer n e
spremenjeno: zavzeti se zanjo in 
jo iskati, saj kristjani verujem o 
v resnico. Poslanstvo svojega 
tednika Paljk potrjuje: širim o 
slovenstvo, dem okratične vred
note in  krščanski etos. O hran

jam o stik z 
m oralnim i 
sidrišči oz. s 
tem , kaj je do
bro in  kaj slabo, 
čeprav je u red
niško delo ved
no  telovadba 
izbire. Vedno 
bom o pisali, 
pravi Paljk, in  
to  ne zase,
tem več za 
drugega. Vsaka 
komunikacija 
je po t do

sočloveka in  bralci to čutijo. Os
tan ite  zvesti tiskani besedi ča
sopisa, mi bom o še naprej gojili 
slovensko besedo, pa čeprav v 
novi obliki. V irtualni svet je za 
predavatelja lep, privlačen in  
omogoča neverjetno povezanost 
m ed ljudm i. Ne sm em o se ga 
bati; nanj se bodo privadili tudi 
odrasli, starejši ljudje. Tiskani 
medij bo torej ostal, pa čeprav 
bom o brali na Ipadu.

Jernej Šček

I____
Foto IG

Umetniški in kulturni center Skerk

Presenetljive in izvirne 
otroške ilustracije

Kolikokrat se nam  godi, da 
si z občudovanjem  ogle
dujem o ilustracije v 

otroških knjigah, ki nas preseneti
jo s svojo izvirnostjo in  nas popel

jejo v pravljični svet. Prav zaradi 
tega se je Jože Skerk s soprogo 
Zoro Koren odločil, da to enkrat

no doživetje deli z drugimi. Pred 
dvema letoma spomladi jev  pros
torih  galerije svojega Um et
niškega in  kulturnega centra 
Skerk v Trnovci prvič priredil razs

tavo ilustracij za otroke priznanih 
ilustratork Ane Košir, Nicolette 
Costa, Vesne Benedetič in  Febe

Sillani. Zaradi pozitivnega odziva 
in pohval se je odločil, da bo razs
tava ilustracij za otroke postala 
stalnica njegove galerije.
Prejšnji teden so tako odprli razs
tavo, naslovljeno Igra barv m ed  
Krasom in m orjem . Prisotne je 
uvodno nagovoril Jože Skerk, 
duša centra, ki se je s hvaležnos
tjo spomnil ključnih oseb, ki so 
pripomogle k nastanku galerije in 
kulturnega centra nasploh pred 
štirinajstimi leti. Spregovoril je o 

zgodovini stavbe, Krasu ter 
bližini z m orjem  in  se tako 
navezal na naslov razstave. 
Zaradi uspeha, ki so ga prejšn
je razstave doživele tudi na 
Goriškem in v Tržiču, se je g. 
Skerk odločil, da jih  bo še 
naprej prirejal. Prisotne je 
obenem  seznanil s priprava
mi na razstavo o prvi svetovni 
vojni, ki jo bodo odprli v dru
gi polovici julija letos, in  že 
napovedal ideje za naslednjo 
razstavo ilustratorjev. Sledil je 
poseg Saše Rudolfa, ki se je 
osredotočil na pom en razs

tave in  njeno sporočilo: "Ker do
jenček prej prepozna podobo kot 
besedo, ima ilustracija prednost

pred besedo, ki jo le dopolnjuje. 
Lahko bi rekli, da je ilustracija 
starejši brat pripovedi, ki je lahko 
pisana ali govorjena".
Sledil je opis posameznih 
ilustratorjev, ki se nam  
letos predstavljajo s svoji
m i deli v galeriji, vsak s 
svojevrstnim stilom. V 
pritličnih prostorih odkri
jemo ilustracije Katerine 
Kalc, doma iz Gropade, ki 
jo otroci poznajo iz revije 
Galeb, s katerim sodeluje 
že sedem let. Zraven nje 
se predstavlja Liviana 
Poropat s kolaži in  tridi
m enzionalnim i podoba
mi, pri čemer se poslužu
je barvnih  papirjev, 
trakov in  čipk, vse skupaj 
pa še računalniško do
dela. V prvem nadstropju 
150 let stare prenovljene 
kraške domačije si lahko 
ogledam o dela Adriana 
Gona, Ane Košir in  Žive 
Pahor. M edtem ko se Ana 
Košir spet vrača po eno
letnem  prem oru s sporočilom o 
prijateljstvu in  ljubezni, mehkimi 
in nežnim i medvedki, mucami,

založb ter vodi otroške likovne 
delavnice. Adriano Gon iz Štaran- 
cana preseneča z ilustracijami, ki 
izražajo ljubezen do živali in glas

be, v katerih se realnost in 
pravljica zlivata v enotno 
vizijo novega časa. 
Enkratno um etniško 
doživetje je popestril glas
benik Erik Žerjal s poza
vno, ki je izvedel skladbi 
Georga Philippa Teleman- 
na Fantasia in  la m inore 
ter New York variations 
Jeffreya Agrella. Prisotne 
so pozdravili predsednik 
pokrajinskega sveta Maur- 
izio Vidali, devinsko- 
nabrežinski župan Gior- 
gio Ret, županska kandi
data občine Devin- 
Nabrežina Vlado Kukanja 
in  Massimo Romita. 
Razstava ilustracij vabi 
odrasle obiskovalce in 
družine ob sobotah, 
nedeljah in  praznikih od
10.30 do 13. ure in  od
16.30 do 19. ure, jutra od 

ponedeljka do petka pa so na
menjena šolam po dogovoru.

Metka Šinigoj

koalami in  zajčki, ki kar vabijo, da 
jih pobožamo, se ostali razstavl
ja la  prvič predstavljajo tržaški 
publiki. Živa Pahor se že dvanajst

let poklicno ukvarja s knjižno 
ilustracijo za otroke. Ilustrira za 
revijo Galeb in  knjige različnih

V Finžgarjevem domu je zadišalo po zdravilnih aromah zličnih rast-
_ ■  _ |  1 * 1  • linskih delov:Barbara Lokar o zdravilnosti

.  * v  » | ja, cvetja alieteričnih olj

Pred nedavnim  smo v Finž
garjevem dom u na Opči
nah  ponovno doživeli 

navdušujoče predavanje. Ob 
om am nih vonjavah smo številni 
p risotn i spremljali predavanje 
Barbare Lokar o arom aterapiji. 
Predstavila nam  je svojo ljubezen 
do zelišč, arom  in sadov narave, 
ki jo je v zadnjih letih poglobila 
s študijem  pozitivnih  učinkov 
eteričnih olj na naše zdravje. 
Eterična olja so pravzaprav di
šave, ki jih imajo rastline v sebi 
zato, da bi komunicirale m ed se
boj. Od nekdaj se je človek sez
nanjal z njihovo "transcendent
no" močjo. Spom nim o se Egip
čanov, ki so uporabljali zelišča in 
tinkture za maziljenje m um ifici

ranih trupel, ali prakse diše
čega zažiganja cvetov v o- 
bredne nam ene. Danes te
m u rečem o dišeče palčke. 
Človeku je pred nekaj sto
letji uspelo kontrolirati 
zdravilno m oč rastlin s 
postopkom  destilacije ali 
topljenja, s katerim a je iz 
rastlinskih delov izluščil 
zdravilno srčiko oz. eteri
čno olje. Kot vedo je aro
materapijo v dvajsetih letih 
prejšnjega stoletja začel u- 
porabljati francoski kemik 
Rene' M aurice Gattefosse, 
in  sicer tako, da je na opeklino 
na roki pom azal olje sivke in  
ugotovil, da pomaga.
Eterična olja pridobivam o iz ra-

lupin, spiska zdravilnih učinkov 
pa ni konec: delujejo lahko pro- 
tiviralno, protibakterijsko, bakte- 
riostatično, proti parazitom, zas

trupitvam, pomagajo pri celjen
ju ran, kožnih težavah, proti her
pesu, vročini, opeklinam , pre
hladu in  vročini, infekcijam, 
vnetjem  in alergijam. Zdravilna 

m oč je seve
da vezana na 
specifično 
rastlinsko 
vrsto, zato se 
je po trebno 
pred uporabo 
dobro pozan
imati. N jiho
va uporaba 
sega na raz
norazna po 
dročja, od, 
kot rečeno, 
zdravilne 
uporabe, do 
kozmetike, 
parfumerije, 
kulinarike in 

celo čistil. Absorbiramo jih lahko 
preko kože, hlapov in  vonjav. 
Prisotni na predavanju smo z 
lastn im  "nosom " doživeli

blagodejnost dišeče lučke, 
m ožno pa jih je uporabiti preko 
inhalacij, nožnih kopeli, prhe ali 
kopeli. Preverjeno je, da vonjave 
delujejo neposredno na naša 
čustva, saj aktivirajo limbični sis
tem  in hipotalam us, ki sproži 
spodbujanje hormonov. Številna 
bolezenska stanja pa so odvisna 
prav od trenutnega čustvenega 
stanja: če sm o žalostni, jezni, 
stresirani, nam  enostavno pade 
odpornost imunskega sistema in 
se poveča dovzetnost za bolezen. 
Nekaj konkretnih nasvetov. Eter
ično olje čajevca in  sivke je edi
no, ki ga lahko dam o neposred
no  na kožo. Eterična olja niso 
m astna, zato ne puščajo 
m adežev na oblačilih. Iščimo 
čista, naravna in  kompletna eter
ična olja, ki jih prepoznam o po 
prim erni ceni (od 5 evrov navz
gor), definirani rastlinski vrsti tu 
di v latinščin i ter opisu 
rastlinskega organa in  značilnos
ti. Veliko eteričnih olj je "m ag
ičnih", npr. pomaranča, limona,

evkaliptus, sivka pa je nedvom 
no njihova kraljica, saj, če ne ve
mo, kaj bi uporabili, ne bom o z 
njo nikoli zgrešili.
Barbara Lokar je ponudila veliko 
receptov in  m ešanic eteričnih 
olj, ki jih lahko zlahka pripravi
m o in  uporabim o tud i doma. 
N jen nasvet je jasen: uživati 
predvsem  sadove narave, deni
m o zelenjavo, ki raste v naši 
neposredni okolici, saj gre za 
princip sobivanja: rastline, ki 
živijo v našem  okolju, se borijo 
proti istim  škodljivcem, ki bodo 
potencialno ogrozili tudi nas. Če 
jih uživamo, bom o vase spreje
mali hrano, ki se je proti njim  že 
borila in  nam  bo dala tako večjo 
odpornost. Z arom am i si lahko 
napolnim o vsakdan in  odišavi
m o raznorazne situacije: če 
potrebujemo spodbudo, koncen
tracijo ali pa mir, sprostitev. Bar
bara Lokar pravi tako: "Vonjave 
so misli in  vsaka misel ima svoj 
vonj"!

Jernej Šček
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SSk je predstavila kandidatno listo

Druge izbire ni kot ta, 
da zmagamo!"

D
ruge izbire ni kot 

| ta, da zmagamo".
S tem  geslom je de

želni svetnik SSk Igor Gabrovec, 
sicer doma iz Nabrežine, po ro
du pa Mavhinjec, sklenil srečan
je, na katerem je stranka lipove 
vejice predstavila svojo kandidat
no listo v podporo županskemu 
kandidatu Vladimirju Kukanji v 
četrtek, 19. aprila, v prostorih 
kmečkega turizm a Lupine v 
Praprotu.
Volilna kam panja levosredin
skega kandidata, ki 
je na prim arn ih  
volitvah doživel 
lep uspeh, je v pol
nem  teku. Vrstijo 
se srečanja Vladi
m irja Kukanje na 
ozemlju, tem eljno 
vlogo pri njegovi 
zmagi pa imajo tu 
di kandidati njego
ve liste. Srečanje v 
Praprotu, ki so se 
ga udeležili tudi 
deželni ta jnik SSk 
Damijan Terpin ter 
pokrajinska tajnika 
za Trst in  Gorico 
Peter M očnik in  
Julijan Čavdek ter 
pravnik in  deželni svetnik Doline 
Aosta, ob tem  še pom očnik SSk v 
postopku priziva zoper ukinitev 
rajonskih svetov v Gorici Rober
to Louvin, je bila tako priložnost 
za urjenje ekipe, na ram enih ka
tere sloni zahtevna naloga: 6. in 
7. maja bo morala postoriti vse, 
kar je v njenih m očeh in  sposob
nostih, da bo devinsko-nabrežin- 
ska občina po 25 letih  končno 
imela ponovno slovenskega žu
pana.
Seznam kandidatov SSk šteje 
dvanajst imen: m ed njimi je za
slediti predstavnike obeh spolov, 
izkušene osebe in  mlade. Različ
na je njihova stopnja izobrazbe, 
obenem  pripadajo različnim po
klicem. Vsi pa imajo neki skupni 
imenovalec: pripadnost devin- 
sko-nabrežinskemu obm očju. 
Dejstvo, da se SSk predstavlja na 
volitvah z dom ačini, je velika 
prednost. Poleg Gabrovca je o 
tem  trdno prepričan nosilec liste, 
dolgoletni občinski svetnik in 
sekcijski tajnik SSk Edvin Forčič. 
"Kandidati smo izraz območja, 
naše slovenske kulture in  Krasa. 
Na območju smo kapilarno pris

otni, temeljito ga poznam o, ve
m o za njegove potrebe in  za nje
gove možnosti razvoja", je dejal. 
Forčič in  je v svojem posegu 
nanizal vrsto odprtih vprašanj, ki 
jim dosedanja Retova desnosre
dinska uprava ni znala ponuditi 
ustreznega odgovora. M ednje 
sodijo vprašanje pom anjkljivih 
služnosti, problem  upoštevanja 
načel dvojezičnega statuta, p o 
manjkljivo znanje slovenskega 
jezika pri občinskih uslužbencih, 
nedosledno prevajanje uradnih

Nekateri izm ed teh  so se pred
stavili s konkretn im i predlogi. 
Lucia Lavrenčič je predlagala, naj 
Vladimir Kukanja v prim eru iz
volitve sproži postopek o razm
noževanju dvojezičnih osebnih 
izkaznic vsem občanom , ne sa
m o tistim, ki zanjo zaprosijo. Po
drobneje je razčlenila težave v 
zvezi z devinskim portičem, ki je 
že vrsto let v razpadajočem stan
ju: poleg tega 'ljubitelji živali' ši
rokogrudno vzrejajo krdela 
mačk, kar daje okolju neprijazno
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dokum entov v slovenski jezik. 
Na dlani je tudi dejstvo, da je Re
tova uprava privilegirala 'spodnji 
del' občinskega območja, "kar je 
bilo na 'zgornjem delu' pozitiv
nega storjenega, gre zaslugo pri
pisati le dom ačinom ". Forčič je 
opozoril še na problem  m nože
nja novih italijanskih društev, ki 
kratijo prispevke slovenskim: ta 
imajo zgodovinsko vlogo in  to 
čno določeno poslanstvo. Kočlji
vo je tudi vprašanje gradbenih 
špekulacij, ki imajo kot cilj le iz
podbijanje demografskega rav
novesja med Slovenci in  Italijani. 
Poleg Edvina Forčiča na kandi
datni listi sodelujeta tudi mlada 
Tanja Peric in  kmetijska podjetni
ca Sidonja Radetič iz Medje vasi. 
Zaradi službenih obveznosti sta 
bili na večeru v Praprotu odsotni. 
V kmečkem turizm u Lupine pa 
so bili prisotni ostali kandidati 
Vasilij Pipan izMavhinj, Aleš Bre
celj in  Lucia Lavrenčič iz Devina, 
Niko Pertot iz Slivnega, Boris 
Legiša iz Cerovelj, Mitja Terčon, 
Danijel Šuligoj iz Prečnika, Ro
berto  Briščak in  Nabrežinec 
Joško Okretič.

in um azano podobo. Lavrenčiče- 
va je še predlagala, naj občina 
glede turističnega postanstva 
tega obm očnega predela usta
novi v Devinu konzorcij, ki bi 
prodajal domače proizvode. Mit
ja Terčon pričakuje, da bodo vo
livci glede na uspeh prim arnih  
volitev m nožično podprli Vla
dimirja Kukanjo. Poudaril je te
matiko urbanistične politike, ki 
je doslej izneverjala območje in 
prepuščala vaška jedra v propad. 
Aleš Brecelj je poudaril, da gre 
m ed smernice trajnostnega raz
voja nedvom no prišteti tudi skrb 
za okolje. Občinsko področje je 
že itak 'posejano' z velikimi in 
frastrukturnim i objekti (visoko
napetostni daljnovodi, plinovod, 
naftovod, železnica). Avtocesta 
pa je še danes brez ustreznih pro
tih ru p n ih  pregrad, na njej se 
veča prom et tovornjakov in  
posledično onesnaževanje. Kot 
zadnje je Brecelj podčrtal potre
bo po vzpostavitvi dosledne vi
dne dvojezičnosti. Danijel Šuli
goj je kot občinski koordinator 
jusarskih odborov zaželel, da bi 
Kukanja v prim eru zmage vzpo

stavil pozitiven odnos do ju
sarskih problemov. Boris Legiša 
je kot predstavnik civilne družbe 
doslej angažirano kljuboval pro
jektom visokohitrostne železnice 
in  daljnovodu podjetja Terna, 
uprl se je tudi nepravičnim  
količnikom  nekdanjega davka 
ICI. V prim eru izvolitve bo svojo 
bitko nadaljeval v drugačni vlo
gi, "od znotraj"! Niko Pertot je 
prepričan, da bo koalicija na 
volitvah zm agala in  da bo SSk 
tvorno sodelovala s koalicijskimi 
partnerji.
Posebno prijateljski je bil tudi 
poseg častnega gosta večera, dol
goletnega prijatelja Slovenske 
skupnosti Roberta Louvina. 
"Naveza m ed Valdostanci in  va
mi je dolga kar tri desetletja.

Spom injam  se 
tvornega sodelo
vanja s Samom Pa
horjem, pokojnim  
Andrejem 
Bratužem in Drago 
Štoko. Naša m an
jšina je bila vaši ob 
strani ob izglaso
vanju zaščitnega 
zakona, borili smo 
se za vzpostavitev 
slovenskih nov
inarskih pro
gram ov na de
želnem sedežu RAI 
in  za perspektivno 
p rihodnost vaših 
medijev", je dejal 
Louvin, ki je po

hvalil vitalnost SSk in  pozdravil 
njeno prisotnost v deželnem par
lam entu. Vladimirju Kukanji je 
zaželel lepo uveljavitev, da bo 
občina Devin-Nabrežina končno 
stopila v vedrejšo prihodnost. 
Bitka za občino bo torej zelo hu 
da. Kot je poudaril pokrajinski 
tajnik Peter Močnik, "bo na vo
litvah zmagal tisti, ki bo na voli
šča pripeljal čim večje število lju
di". Pokrajinski tajnik za Goriško 
Julijan Čavdek pa je opom nil še 
na volilne preizkušnje v Gorici in 
Krminu. Deželni svetnik Gabro
vec je na večeru dodal še nezane
marljiv vidik, ki lahko botruje 
kakšnemu dodatnem u glasu: to 
je volilni material (dejansko iz
vleček smernic Vladimirja Kuka
nje) v italijanskem jeziku. "Vpra
šamo se lahko, zakaj ne bi itali
janski volivci glasovali za sloven
skega kandidata ...?"
Na uvodnem  delu večera je bil 
prisoten tudi osrednji junak vo
lilnega soočanja, V ladim ir Ku
kanja. Ni pa ostal dolgo v Prapro
tu, saj se m u je m udilo, da gre 
naprej na volilno kam panjo ...
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O bvestila
R om anje v  M edjugorje od 4.
do 7. m aja 2 0 1 2 .  O dhod iz 
N ove Gorice in R ožne D oline  
in K o z in e  za  r o m a r je  s  
T ržaškega. Vožnja z udobnim  
a v to b u so m . Za v s e  rom arje  
v e lja  o s e b n a  v e lj a v n a  
izkaznica. Vpis pri g. Darkotu v 
Gorici (tel. št . 0 4 8 1  8 8 2 3 9 5  
ali 0 4 8 1  3 2 1 2 1 ) ,  za tržaško  
p o k r a j in o  pri ž u p n ik u  J. 
M arkuži (te l. 0 4 0  2 2 9 1 6 6 ) .  
V pisovanje do z a se d b e  m est  
v avtob usu . Pohitite z vp isom . 
G lasbena m atica  vabi č la n e  
na redni občn i zbor, ki bo v 
četrtek , 2 6 . aprila, ob 8 . uri, v 
prvem in v petek , 27. aprila, 
ob 1 9 . uri v drugem  sklicu , na 
s e d e ž u  G la s b e n e  m a t ic e  v 
T r stu , u l. M o n to r s in o  2 .  
D nevni red: uvodni pozdrav, 
p o r o č i la  ( p r e d s e d n i š k o ,  
t a j n i š k o ,  b la g a j n iš k o  in 
n a d z o r n e g a  o d b o r a ) ,  
razprava, odobritev obračuna  
2 0 1 1  in p r o r a č u n a  2 0 1 2 ,  
razno.
SKD B a r k o v lje  s  p o k r o 
viteljstvom  ZSKD in S loven sk e  
prosvete prireja v so b o to , 2 8 .  
a p r ila , o b  2 0 .  uri P ra zn ik

p o k u šn je  d o m a č e g a  kruha, 
vina in ek stra d ev išk eg a  olja. 
Prisotni b od o  p ok u ša li prve 
štiri u v r šč e n e  so r te  v ina , ki 
b o d o  p r e je la  n a g r a d o  
o b č in s t v a .  K er s o  m e s t a  
om ejen a  je  vp isovanje nujno. 
Tel. št . 0 4 0  4 1 1 6 3 5  ali 3 2 8  
9 1 9 0 0 8 9 .

D arovi
N a m e s t o  c v e t ja  n a  g r o b  
pokojne Lojzke S o s ič  daruje I. 
K. 2 0  evrov za  V in cen cijevo  
K onferenco pri Sv. Ivanu.
V s p o m in  n a  d r a g e g a  
prijatelja Zorota Štoklja daruje 
M ile n a  Š in ig o j  F r a n c o  5 0  
e v r o v  za  D r u štv o  ro ja n sk i  
Marijin dom .

5 TISOČINK
za
Sklad M itja Čuk

Za podporo Skladu 
iz svojega dohodka  

(I.R.RE.F. 2011) 
vpišite davčno številko:

V C.F. 00639780329 /

Večer, posvečen Aljoši Žerjalu

Jemlješ, da nekoč 
daješ

K U L T U R N I  D O M

Jemlješ, da nekoč daješ. To je 
najb rž  m oto , ki je Alojšo 
Žerjala sprem ljal skozi vse 
življenje, ki ga je po  večini 

preživel s kam ero v roki. Kradel 
je in  kradel nešteto prizorov in  
jih  posnel s svojim aparatom : v 
dolgem  življenjskem  in  u m e t
n iškem  obdob ju  je znal 
tankočutno , svojevrstno, skrat
ka gen ialno  ujeti vse, kar bi se 
drugače porazgubilo  in  šlo z 
'vetrom  v pozabo'.
Aljoša Žerjal se je rodil leta 1928 
v Trstu, komaj petnajstleten  je 
že bil zaposlen v Tovarni m o 
torjev. Na zahtevo N em cev je 
odšel z d rugim i m ladm i v de
lovno taborišče v no tranji Istri, 
p o tem  n a  Hrvaško, kjer je 
preživel strašno zimo. Leta 1945 
se je vrnil v Trst in  dokončal Tr
govsko akadem ijo. Leta 1954 se 
je zaposlil pri pom orski agenci
ji in  pozneje postal direktor in

p redsedn ik  podjetja. In  ravno 
leta 1954 je stopil v svet filma. 
Takrat je z dom iselnostjo  in  
" teh n ič n o  neopo rečnostjo " 
p osnel dva d o k u m en tarca  o 
škedenjskem  pustu  in  škeden- 
jskem  po rtiču . Kam ero m u  je 
posodil slavni fo toreporter Edi 
Selhaus, svojo prvo kam ero pa 
si je Žerjal kupil nekaj let kas
neje in  zanjo  odštel kar štiri 
plače. "Ko sem  m am o prosil, da 
b i m i posodila denar za nakup 
dežnika, m i je odvrnila, naj gla
vo p red  dežjem  obvaru jem  z 
videokam ero", je dejal Žerjal na 
hom ažnem  večeru, ki so m u  ga 
p rired ili deželn i sedež RAI in  
Založništvo tržaškega tiska ter 
Slovensko sta lno  gledališče v 
sredo, 18. aprila.
Izjem no dobro  ob iskan d o 
godek v K ulturnem  d om u je bil 
posebne narave in  je im el dvo
jn i vzgib. Na n jem  so nam reč

predstavili knjigo Film sko ust
varjanje A ljoše Žerjala. N jen  
podnaslov  (od 8-m ilim etrske  
do digitalne kam ere) pa 
zgovorno prikazuje dol
g o le tn i Žerjalov u m e t
niški razpon, ki se zrcali 
v uporabi različnih sne
m a ln ih  podlag: vsebina 
n jegovega dela se je 
sočasno delila n a  doku
m en tarn e  in  kratkom e- 
tražne filme. V knjigi, ki 
jo je v K ulturnem  dom u 
pozdravila M artina 
Kafol, so nam reč zbrane 
podobe-fotogrami, ki jih 
je ujel v  objektiv: 
o h ran ile  so se kot 
zgodovinsko pričevanje 
vse od leta 1954 dalje. V 
predgovoru knjige, ki ga 
je napisala Elsa Fonda, je 
m ed d ru g im  zapisano, 
da se Aljoša Žerjal 
večkrat pošali, 'd a  je 
pravzaprav vse njegovo 
življenje kot film '. Veliko je po 
toval po  krajih, kjer se pojavlja
jo protislovja današnjega časa 
in  ki so že sam i po  sebi zan 
im ivi s svojim  svojevrstnim , 
n ep o zab n im  vzdušjem :

Dubrovnik, Bosna, Kras, Ohrid, 
Uzbekistan, M ehika, Peru, Čile, 
Ekvador, Triglav, slivna pot,

Vietnam, Tibet, Patagonija, Ve
likonočni otok, dežele onstran  
Inda, olimpijske igre v Moskvi, 
N orm andija , Benetke, Berlin. 
Žerjala so prevzeli pejsaži, raz
gledi in  pogledi, čar le tn ih

časov. Z izredno občutljivostjo 
je ujel poetičnost otroškega sve
ta, ki je bogat z m iln im i 

m ehurčki, zm aji, 
piščančki; ponosno  je 
posnel podvige ženske 
nam iznoteniške ekipe 
Krasa in  uspehe 
kotalkarice Tanje Ro
m an o  in  rolkarice 
M ateje Bogateč. V nje
govih film ih se preple
tata življenje in  u m et
nost: dragoceni so Žer- 
jalovi po rtre ti velikih 
krajevnih  um etnikov, 
od  Avgusta Černigoja, 
Klavdija Palčiča, Gian- 
nija Brum attija do Lo
jzeta Spacala, Marcel- 
la M ascherinija, 
D eziderija Švare in  
drugih. V knjigi, ki jo 
je uredil M assimiliano 
Fabris, se Žerjal spom 
inja svojih sodelavcev, 
ki so m u  bili na dolgi 

um etn išk i poti ob strani: to  so 
prijatelj Renato Padovan, poko
jn a  M ara D ebeljuh, avtorica 
š tev iln ih  besedil, prevajalka 
M agda Jevnikar, tehn ik  Giorgio 
Brescia in  Elsa Fonda.

Na o d ru  Kulturnega dom a se je 
Aljoša Žerjal zahvalil tud i dežel
nem u sedežu RAI, še zlasti ured
nici Loredani Gec in  odgovorni 
za slovenske program e M artini 
Repinc. Zaradi m inevanja časa 
je filmsko gradivo Aljoše Žerjala 
b ilo  obsojeno n a  propad: z leti 
se nam reč film i zdrobijo v prah  
ali pa razm agnetijo . Da bi jih  
ohranil, se je režiser odločil za 
nadvse hvalev redno  potezo. 
Svoj arhiv je poklonil deželne
m u sedežu RAI, da bi ga ta  pres
nel n a  trajnejši form at. Prav za
to  izzvenijo še kako po m em b 
no  besede, ki jih  je n a  večeru 
izrekel ravnatelj deželnega 
sedeža RAI R oberto C ollini: 
"D anašnji d ig ita ln i svet 
požrešno  žre vsa čustva: zato 
m orajo im eti spom ini poseben 
p o m en  in  prostor".
In ravno spom in  je bil ob  Aljoši 
Žerjalu 'ju n ak ' večera, saj so se 
na film skem  p la tnu  zvrstili n a 
jboljši izvlečki režiserjevih fil
mov, še zlasti 20-m inutna m o n 
taža o predstavi Krvava svatba, 
ki je pred desetim i leti očarala 
gledalce SSG in  izkušeno  oko 
škedenjskega um etnika.
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Velika noč pri Sv. Ivanu
T udi le tos so se s lovensk i v e rn ik i p ri Sv. Iv a n u  zb ira li p ri 
o b re d ih  velikega te d n a . L itu rg ijo  so o b h a ja li iz m e n ič n o  
v  kape li in  v  šo to ru , in  s icer o b  pevsk i sp rem ljav i 
d o m a če g a  ce rk v en eg a  zbo ra . P o seb n o  o b č u te n o  je b ilo

n a  veliko  sobo to : k ljub  dejstvu , d a  so m o ra li tu d i le tos 
o b h a ja ti  v e lik o n o č n o  slavje v  šo to ru  (cerkev n a m re č  še 
v e d n o  p o p rav lja jo ), je b ilo  v sem  p r ije tn o , ko so se zb ra li 
p ri s lovesn i m aši v  so b o to  zvečer in  p ričak a li b lag o slo v  
jedi. Po za k lju čn i p esm i je n a m re č  sve to ivansk i k ap lan , 
g. M ilan  N em ac, b lag o slo v il 'p in c e ',  p ršu t, h re n  in  vse 
o sta lo , kar so v e rn ik i p rin e s li k b o g o slu ž ju . M arsikdo  je 
vzel s sabo  košaro  in  jo p r ik u p n o  o k rasil s p r tič e m  in  
cve tjem , d a  je b ilo  res lepo  v id e ti vse koške v  v rsti. 
B lagoslova so se p o se b n o  v eselili o tro c i, saj je g. M ilan  
n a m e n il p o se b e n  b la g o slo v  p rav  v sa k em u  iz m ed  n jih . 
N edeljsko  b o g o slu ž je  je b ilo  še p o se b n o  slovesno : p ri 
n je m  je sod e lo v al tu d i n o v i žu p n ik , d o n  Fabio, ki je v  
lep i s lo v en šč in i zaželel, d a  b i v e lik o n o č n i b lag o slo v  
sp rem lja l vse nas, p o se b n o  b o ln e  in  o sa m lje n e , v  ce lem  
le tu . V elika n o č  je n a m re č  vsak  d an , če jo n o s im o  v  
srcu.
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Nova šolska zakonodaja na Madžarskem

Narodnostno šolstvo v luči 
korenitih sprememb

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

N a M adžarskem stopa v 
veljavo nova šolska 
zakonodaja, ki ne pri

naša nobenih  vsebinskih rešitev 
za problem e narodnostnega šol
stva, saj le-tega skoraj ne omenja. 
(Podobno je z novim  narodnost
n im  zakonom.) Prinesla pa je ve
liko novosti in  negotovosti. Po- 
rabski dvojezični šoli, gornjese- 
niška in števanovska, se tega bist
veno prem alo zavedata in  doslej 
nista naredili sko
raj nič, recimo, za 
ozaveščanje uči
teljev, ki ne obvla
dajo slovensko, da 
je njihova dolžno
st, da se slovenšči
no učijo in  s tem  
prispevajo svoj de
lež k razvoju 
dvojezičnosti -  ali 
pa na dvojezičnih 
šolah n im ajo 
prihodnosti. Tudi 
slovenskim  uči
teljem še ni prišlo 
dovolj v zavest, da 
je položaj skrajno 
resen in  da se bo
sta šoli ohranili le, 
če bosta dokazova
li, da je v n jun ih  
program ih izjem 
na dodana vred
nost prav v 
m anjšinskih slo
venskih vsebinah in  dejavnostih. 
N eprem išljena in  nerazum na 
dejanja, kot so bila ukinjanje sku
pne šolske komisije obeh organi
zacij, ki so ga spodbudili v osnov
nošolskih krogih, in  negativen 
odnos kolektiva seniške šole do 
dejavnosti Zveze Slovencev, n a
m enjene šolam, v tem  času, ko 
bi bila potrebna naj večja enotno
st in  sodelovanje, izredno slabo 
vplivajo na že tako ali tako težek 
položaj skupnosti, ki se m ora 
spopadati s konkretnim i proble
mi preživetja šolstva. Glavno bre
me in  odgovornost seveda nosi 
Državna slovenska samouprava, 
ki je sredi zahtevnih priprav na 
prevzem obeh šol.
V luči aktualnih dogodkov je bil
3. aprila sklican sestanek pred
stavnikov obeh organizacij, na 
katerem  sm o jasno in  odkrito 
spregovorili o perečih problem ih 
v porabskem šolstvu, o odnosih 
m ed šolami in  slovenskima or
ganizacijama ter o razlogih za ne
premišljene enostranske poteze 
in  iskali skupne, pozitivne rešit
ve v prid ohranjanju  jezika in  
identite te porabske slovenske 
skupnosti.
M artin Ropoš, predsednik DSS, 
je predstavil novonastali položaj 
v narodnostnem  šolstvu; če so

doslej bile ustanoviteljice in  vz- 
drževalke šol (s sredstvi države) 
lokalne samouprave, je nova 
zakonodaja prinesla določila, po 
katerih bo šole prevzela država, 
narodnostne šole pa imajo m ož
nost prevzeti narodnostne sa
mouprave. Državna slovenska sa
mouprava je mnenja, da je za oh 
ranitev narodnostnega značaja 
števanovske in  seniške šole le-ti 
potrebno prevzeti, časa je le do

'd .

U trinek iz M onoštra

konca maja, ko m orajo biti 
opravljeni vsi sestanki z vplete
nim i (občine, šole, starši, učenci, 
država), pripravljeni vsi dogovo
ri in  pogodbe, zagotovljeno so
delovanje kot tudi finančna sred
stva. Tako bi šoli že s 1. julijem 
prešli v upravljanje DSS. Kljub 
veliko nejasnostim  je to potreb
no storiti in  tako zavarovati n a 
rodnostne interese. Dosedanji se
stanki so pokazali, da se okolje 
odziva pozitivno.
Erika Koles Kiss je m enila, da 
Državna slovenska samouprava 
lahko šole ohranja le tako, da 
dokaže t. i. dodano vrednost le- 
teh v programih, ki jih na šolah 
strokovno in  finančno pomaga 
izvajati tudi Zveza Slovencev sku
paj s pedagoško svetovalko in  in 
stitucijam i (in finančno  p o 
močjo) iz Slovenije. Zato je sode
lovanje zelo potrebno.
Erika Glanz je vprašala, kaj se je 
spremenilo po pismu DSS o eno
stranskem ukinjanju skupne šol
ske komisije, kako si DSS pred
stavlja sodelovanje ob takih pote
zah in  kakšna naj bi bila vloga 
Zveze, katere članica je, če se- 
niška šola ne sprejema oboje
stranskega sodelovanja.
Klara Fodor je pojasnila razloge 
za obisk predstavnikov Zveze na

Razveseljiva vest iz avstrijske Koroške
Postavili so vse obljubljene dvojezične table
Leto dni po zgodovinskem  dogovoru o dvojezičnih krajevnih 
napisih na avstrijskem Koroškem stojijo dvojezične table v vseh  
16 4  krajih, ki so  upravičeni do njih. To je za avstrijsko tiskovno 
agencijo APA potrdil vodja oddelka za infrastrukturo dežele  
Koroška Albert Kreiner.
Dogovor o 164  dvojezično označenih krajih so  avstrijska zvezna 
vlada, vlada avstrijske Koroške in koroški Slovenci dosegli 1. 
aprila lani, več kot pol stoletja po podpisu Avstrijske državne 
pogodbe (ADP), katere 7. člen zagotavlja pravice slovenski 
manjšini v Avstriji. Dogovor sicer v celoti ni zadovoljil niti slovenske 
manjšine niti uradne Ljubljane, je pa prinesel za manjšino boljše 
ozračje in novo kvaliteto v odnosih med državama.
Prvi novi dvojezični krajevni tabli po več desetletjih je avstrijska 
Koroška dobila 16. avgusta lani. Prvo sta v Železni Kapli slovesno  
postavila takratni premier Borut Pahor in avstrijski kancler VVerner 
Faymann, drugo so  dobili v Žitari vasi.
Kasneje so  pristojne oblasti postavile š e  dvojezične napise v 
drugih krajih na avstrijskem Koroškem. Prve m esece  po začetku 
postavljanja novih tabel so  na območju zabeležili nekaj incidentov 
v zvezi s  tablami, največkrat so  neznanci z barvo premazali 
slovensko ime kraja. Največ tovrstnih primerov so  zabeležili v 
Pliberku. Razmere so  s e  kasneje umirile.

gornjeseniški šoli in  bistvo pogo
vorov z vodstvom: Zveza, ki iz
datno financira slovenske zu
najšolske dejavnosti šole, 
pričakuje, da bi narodnostni uči
telji bolj dejavno sodelovali ali 
vsaj obiskovali t. i. šolske progra
me, kjer sodelujejo njihovi učen
ci, a na šoli ne mislijo tako. Zato 
se je Zveza odločila -  glede na vse 
okoliščine -  sklicati sejo in  dati 
odgovor na pism o DSS. Zveza se 

zaveda odgovornosti, a sode
lovanje na takšen način  ni 
možno.
Jože Hirnok, predsednik ZSM, 
je prav tako poudaril, da so sk
lepi predsedstva legitim ni in 
da pričakuje pozitiven odnos 
in  vzajem no sodelovanje 
vseh, saj Zvezo financira m a
tična država Slovenija in  za
vračanje sodelovanja z Zvezo 
na šolskem področju bi po 
sredno pom enilo  zavračanje 
sodelovanja z matico, na kar 
verjetno nihče ni pomislil. 
Avtorico tega zapisa je zanima
la strokovna plat novega po
ložaja narodnostnih  šol: kako 
bo z izvajanjem dvojezičnosti 
(bo ta tudi v prihodnje lahko 
le na papirju??), kdo bo izvrše
val kontrolo nad  tem, kar je 
res in  kaj le v dokum entih , 
kako bo s p redm etn im i uči
telji, ki še vedno ne kažejo pre
tiranega zanimanja za učenje 

slovenščine, kakšna bodo merila 
t. i. dodane vrednosti (izleti in  ta
bori v Sloveniji ali boljše znanje 
in  raba slovenščine pri učencih 
in  učiteljih). Že doslej bi nam reč 
vodstva šol lahko poskrbela za 
boljši nadzor nad dejanskim iz
vajanjem tako pouka slovenšči
ne kot dvojezičnega pouka, pa 
niso. Tudi ugotovitve strokovne
ga nadzora s strani DSS na šolah 
(predvsem na m onoštrski gim 
naziji) v n iti eni točki niso bile 
upoštevane in  stanje ni bilo iz
boljšano.
Zaključke zelo plodnega sestanka 
smo strnili v nekaj obvezujočih 
točk:
Narodnostni šoli, seniška in  šte
vanovska, si morata maksimalno 
prizadevati, da bo narodnostna 
slovenščina dobila status in  velja
vo, kakršna ji pripada -  da bodo 
vsi učitelji dojeli, da šoli -  s tem 
pa njihov status -  obstajata in  bo
sta v prihodnje le zaradi svojega 
narodnostnega programa.
Vsi odgovorni si bom o prizade
vali za strokovno izpeljavo ter fi
nančno pokritje zaprosili m atič
no  Slovenijo, da bi na vsaki na
rodnostni šoli deloval po en uči
telj asistent iz Slovenije.
Državna slovenska samouprava 
naj skupaj s šolami, okoljem in 
vsemi vpletenimi dejavniki opti
m alno izpelje prevzem obeh šol 
in  v pozitivnem  duhu poskrbi za 
vsestransko sodelovanje.
Zveza Slovencev stoji za sklepi 
predsedstva o novonastalem  po
ložaju v zvezi s financiranjem zu
najšolskih dejavnosti; v n a 
slednjih m esecih, ko potekajo 
dejavnosti za prevzem šol s stra
ni DSS, pa se bo vzdržala vseh 
nadaljnjih potez.
Ko bo proces prevzem anja 
končan, bosta organizaciji, sku
paj s partnerji iz matice, na novo 
definirali pristojnosti do p o 
dročja narodnostnega šolstva v 
Porabju.
P. s.: Novonastali položaj narod
nostn ih  šol pa -  upam  -  tudi po
m eni, da bodo vodstva (in vz
drževalec) le-teh skrajno resno 
zahtevala od slovenskih učiteljev 
udeležbo na letnem  strokovnem 
seminarju v Sloveniji kot njihovo 
delovno obveznost.

Valerija Perger

Mundial '82 in petnajstletnica iz 
Kranja
Sinoči sem med staro šaro našla dnevnik iz svoje
ga pred-najstniškega obdobja. Že sama izbira 
dnevnika se mi zdi danes res neverjetna... gre 
namreč za dnevnik s platnico Mundial '82. Takrat 
je bilo svetovno nogom etno prvenstvo v Španiji 
in ne dvomim, da je to bilo v življenju tudi prvo 
(in do danes tudi edino) nogometno prvenstvo, 
katerega sem trinajstletnica spremljala... pravza
prav iz posamičnih reprezentanc izbirala naj- 
prikupnejše igralce in  zavoljo njih spremljala ce
lotno tekmo...
Sinoči sem tako izvlekla od kletnih prostorov že 
načeti dnevnik in  se zatopila 
v obdobje, ko je bilo vse še 
neznanka, ko kasnejši puber
tetni val vprašanj, m elanho
lije, uporništva in iskanja la
stne dimenzije ni še pljusknil 
in  je bilo življenje nasploh 
stalno in  vsakodnevno brez
skrbno odkrivanje novih po
gledov, novih misli in besed.
Po naključju sem danes pre
brala intervju s povsem na
vadno petnajstletnico iz 
Kranja. Jasen pogled, eno
stavno in spontano športno druženje s prijatelji. 
"V okolici nim am o kina, pa kaj za to, sami si zna
m o  ustvariti zabavo, gremo na igrišče, morda ro- 
latali pa na nogom etno tekmo".
Nič posebno nenavadnega ali samosvojega, zelo 
pa me je razveselil njen odgovor na vprašanje, ka
tere plakate ima nalepljene na steni v sobi. 
"Plakate sem odstranila. Zdaj im am  na omarah 
slike in risbe, ki sem jih ustvarila sama. Tako m i je 
všeč in želim si, da jih vidijo tudi drugi".
Ali si pravzaprav ne prizadevamo vsi celo življenje 
odstranjevati take ali drugačne plakate iz svojega 
življenja? Koliko let, koliko moči, koliko napak, 
občutkov krivde, zamolčanih besed, koliko požr- 
tega ponosa, neizkričanega veselja in slabo ubese
dene jeze smo sposobni v življenju nagrmaditi, 
preden se odločimo, da usmerimo svoj pogled

edinole v to, kar smo sami ustvarili? Ali nam  uspe 
biti tudi sami tako modri kot tale petnajstletnica 
in  uvideti, da moramo biti ponosni na vse to, kar 
smo ustvarili v življenju? Hvaležni, da smo taki, 
kakršni smo, z vsem dobrim in vso navlako, ki se 
je prizadevamo otresti?
Petnajstletnica nadaljuje:
"Starši pravijo, da ne moreš imeti vsega. In hva
ležna sem jim  za takšno razmišljanje, saj se je že 
velikokrat pokazalo, da stvari, ki sem si jih nekoč  
m očno želela, zdaj več niti ne želim niti ne potre
bujem".
Ali ni naše življenje nasploh dokazovanje zgoraj 
napisanega? Ali nam  ne čas stalno dokazuje, kako 
smo se morda v preteklosti zmotili? Kako smo Bo

ga ali usodo rotili za nekaj, 
kar se je potem izkazalo za 
napačno? Kolikokrat smo v 
življenju spoznali, da je prav
zaprav eden največjih darov, 
kar nam  jih lahko življenje 
daje, ta, da ne ugodi vsem 
našim prošnjam? 
Petnajstletnica nadaljuje: 
"Nekateri opazijo, da se zelo 
spreminjam, kar nekaterim  
n i všeč, m eni pa je".
Ali ni morda res, da se nam  
je to v življenju pogosto do

gajalo? Spreminjali smo se, morda malenkostno, 
mukoma, a vztrajno. Še se spreminjamo, če nam  
uspe se zavzeti za boljšega človeka. Začenši pri se
bi. In ali ni res, kar zapisuje to dekle? Vsaka spre
memba prinaša s sabo tudi neodobravanje oseb, 
ki bi si želele, da bi vse ostalo vedno tako, kot je 
vedno bilo. Gotovo je v vsem tem  prisotno tudi 
spoznanje, ki se ga vse življenje učimo: če smo za
res prepričani o tem, za kar se borimo, če zares 
verjamemo v nekaj, moram o biti pripravljeni in 
sprejeti tudi neodobravanje.
Nekaj navadnih odgovorov povsem navadne pet
najstletnice iz Kranja, v njih pa že vprašanja, ok
rog katerih se bo vrtelo odraslo življenje nje same 
in  drugih mladih metuljev, ki se še uče leteti. Kot 
tudi vseh nas, ki imamo veliko bolj ošibljena kri
la.

CERKEV SV. IVANA IN NJEN ČAS (19) Mariza Perat

M iroslav K ošuta (foto IG)

Če Vestnike nekoliko pregledamo, takoj opazimo 
izredno bogato versko, pa tudi kulturno delovanje, 
ki poteka v om enjenem  središču. Poleg raznih po
božnosti in seveda vsakodnevne svete maše nudi 
duhovnija svojim vernikom duhovne obnove, pri
pravlja misijon, v njenih prostorih je tudi tečaj te
lovadbe, v sodelovanju s Skupnostjo družin Sonč
nica potekajo vzgojna predavanja za starše, vzgoji
telje in za mladino, teološki tečaji, nadalje začet
niški in nadaljevalni šiviljski tečaji pod vodstvom 
izkušene šivilje gospe Marije Ferfoglia Ferletič, kon
certi, razna srečanja, priložnostne prireditve, če
m ur odlično služi novi Dom Franc Močnik, ki tako

uporabila pri om enjeni predstavi z lutkami, kate
re je izdelala skupaj z Ano Turus. Vsi nastopajoči so 
odlično obvladali svoje vloge, za kar gre zasluga 
dolgotrajnim vajam pod vodstvom igralca in reži
serja Franka Žerjala. Priznanje pa gre seveda tudi 
vsem nastopajočim in vsem, ki so pripomogli, da 
je do tako uspelega nastopa prišlo. Izredno praktič
no pom oč je nudil g. Marijan Markežič, župnik 
pri Pastoralnem središču. V Pastoralnem središču 
Skupnost družin Sončnica prireja tudi Miklavže- 
vanja.
Če zdaj spet pogledamo v Vestnik, izvemo, da je bil 
za Božič leta 1972 pri kapucinih vpeljana sloven

ska večerna nedelj
ska sv. maša. Dne 
23. novembra iste
ga leta je nadškof 
msgr. Peter Coco- 
lin v cerkvi sv. Iva
na blagoslovil novi 
oltar, obrnjen proti 
ljudstvu, ter novi 
prezbiterij.
V Vestniku iz leta 
1975 najdem o po
ročilo o obhajanju

skupaj s cerkvijo sv. Ivana vse bolj postaja središče 
slovenske župnijske skupnosti v goriškem mestu. 
V Pastoralnem središču in Skupnosti družin Sonč
nica zelo uspešno nastopa birmanska oz. gleda
liška skupina 0'Klapa, ki je pod vodstvom režiserja 
Franka Žerjala in  ob sodelovanju učiteljice Kateri- 
ne Ferletič Vogrič ter drugih sodelavcev pripravila 
več zelo uspelih nastopov. Poleg drugih je prikaza
la tudi izredno uspelo izvedbo pravljice v verzih 
Štirje fantje m uzikantje pesnika in  Prešernovega 
nagrajenca za leto 2011 Miroslava Košute. Krstna 
izvedba, pri kateri je bil navzoč tudi avtor, je bila v 
Domu Franc Močnik, predstavo so nato ponovili 
v številnih vrtcih in  kulturnih domovih. Igra je bi
la prikazana kot lutkovna predstava, v kateri so 
zaživeli nastopajoči pravljični junaki. Lutkovna 
igra je nastala po zamisli učiteljice Katerine Ferle
tič Vogrič, ki se je v Kulturnem centru Lojze Bra
tuž udeležila lutkovne delavnice pod vodstvom 
znane oblikovalke lutk, gospe Brede Varl. Ferletiče- 
va se je m ed študijskim izpopolnjevanjem v Lju
bljani udeležila tudi predavanj Helene Korošec s 
pedagoške fakultete o lutkah in  je to svoje znanje

tridnevnice ob 
tretji obletnici 
ustanovitve Pa
storalnega sre
dišča. Ob skle
pu tridnevnice 
so bile blago
slovljene slo
venske oltarne 
m ašne knjige.
Te se odtlej upo
rabljajo pri slo
venskih mašah v goriškem mestu.
Iz teh prvih let ustanovitve Slovenskega pastoral
nega središča najdemo v Vestniku naslednje po
ročilo:
"Cerkev sv. Ivana iz dneva v  dan dobiva bolj izra
zito  lice župnijskega središča. Verniki prav radi 
zahajajo vanjo, ker se v  njej čutijo zares "doma. " 
Radi pa obiskujejo tudi druge cerkve, kjer je slo
venska sv. maša in kjer so na razpolago slovenski 
duhovniki".

/da lje



NOVI

GLAS Sloveniia
  ̂M------- 2 6 . aprila 2 0 1 2

Pogajalci o premostitvi krize nepopustljivi

Se obstajajo možnosti za dogovor

Pogajanja m ed predstavni
ki vlade, sindikatov in  de
lodajalcev o tem , kako 

premagovati sedanjo globoko in 
vsestransko krizo v družbi in  
državi, so se doslej om ejila 
p retežno na ustvarjanja 
napetosti in  slabega vzdušja v 
javnosti. Na opozorila premierja 
Janeza Janše, p risto jn ih  m in 
istrov, celotnega gospodarstva in 
dobršnega števila ekonom skih 
izvedencev, da Slovenija tone v 
razsulo in  da bo 
čez nekaj m ese
cev v državnem 
proračunu 
zmanjkalo 
denarja za plače 
javnih  us
lužbencev, so se 
predstavniki 
sindikatov 
javnega sektorja 
odzvali cinično, 
skoraj z nasm e
hom , ter z 
grožnjam i, da 
bodo  vladno 
politiko  in
nam ere zavrnili 
na referendu
m u. V času 
pripravljanja stavke uslužbencev 
v javnem  sektorju, m ed njo in  v 
pogajanjih , ki še trajajo, so 
posam ezniki izrekali in  izrekajo 
razne grožnje. Denim o o tem, da 
m ora vlada popustiti v svojem 
program u varčevanja in  
racionalizacije v družbi, "ker jo 
bodo sicer sindikati odstavili na 
ulicah". Pri tem  je bil skrajno os
ter in  žaljiv zlasti voditelj 
sindikatov javnega sektorja Bra
nim ir Štrukelj, ki je predsedniku 
vlade dejal, da živi na luni, in  ga 
obtoževal, da državljanom grozi 
in  v Sloveniji ustvarja strahovla
do. V prejšnjih dneh  je pogosto 
nastopal na vseh televizijah, v 
časniku Dnevnik pa je časnikar
ka Ranka Ivelja zapisala, "da je 
Branislav Štrukelj najodličnejši

p reostanek  slovenske levice". 
N jemu pripisujejo tudi izjavo, da 
se bodo sindikalisti javnega sek
torja uprli tudi gauleiterjem  iz 
evropske komisije, v prim eru, da 
bi ti prevzeli upravljanje Sloveni
je. Spom injam o, da je vzdevek 
gauleiter veljal za visoke 
funkcionarje v nekdanji nacis
tični Nemčiji.
Vzdušje v pogajalskem procesu 
se je v preteklih dneh  nekoliko 
izboljšalo in  kaže, da kljub

napetem u vzdušju m ed vlado in 
sindikati še obstajajo m ožnosti 
za sporazum  o varčevalnih 
ukrepih, ki bi Slovenijo odvrnili 
od katastrofe, kakršno je zaradi 
finančne krize doživela Grčija. 
Državni zbor bo v začetku mese
ca maja obravnaval in predvido
m a tudi sprejel krovni zakon o 
uravnoteženju javnih financ, po 
katerem  bom o m orali letos v 
državi privarčevati vsaj 800 m il
ijonov evrov. Ta dosežek bi 
odvrnil nevarnost finančne 
nestab ilnosti in  pom enil 
izhodišče za nadaljnje delovanje 
vlade, zlasti kar zadeva vnovični 
zagon gospodarstva in  ustvar
janje nu jno potrebnih  novih de
lovnih mest. Če bo o om enjen
em  zakonu o uravnovešenju

javnih financ dosežen sporazum 
s sindikati, bo vsaj za nekaj časa 
doseženo nekakšno družbeno  
soglasje o tem, kako prem ago
vati doslej največjo vsestransko 
krizo v Sloveniji. Pri tem  je 
pom enljivo, da vlada popušča 
pri zahtevah za zniževanje sred
stev za plače in  druge dejavnos
ti v t. i. javnem sektorju. Ta ob
sega vse tem eljne dejavnosti 
države, od otroških  vrtcev, 
državnih organov do izobraže

valnih  ustanov, 
vključno z u n i
verzami, pa do 
policistov in  
carinske službe. 
V Sloveniji kljub 
vsem u ni 
nekakšnih 
izrednih 
razmer, čeprav 
sta dva sindika
ta policistov s 
svojimi zahteva
m i nastopila 
zoper vlado in  
grozita z refer
endum om  o iz
plačilu dodatka 
k p lačam  po li
cistov, ki so res 

zelo nizke. Kažejo pa se prizade
vanja za odpravo socialnih kriv
ic in za večjo poštenost v državi, 
tako da bi b rem ena krize 
razdelili na vse sloje prebivalst
va. Vlado pri taki politiki podpi
ra tud i opozicijska stranka So
cialnih dem okratov Boruta Pa
horja. Ta stranka je v parlam en
ta rn i postopek vložila predlog 
novele zakona o dohodniki. Po 
tej noveli oziroma dopolnitvi za
kona bi ljudje z letnim i dohodki 
nad  60.000 evrov plačali celo 
50% dohodnine.
Zelo pom em bna pa je napoved 
o večji socialni pravičnosti, ki jo 
je v pogovoru, objavljenem  v 
tedniku Demokracija dal Andrej 
Šircelj iz SDS, predsednik parla
m entarnega odbora za finance.

V prihodnje bodo v Sloveniji na
jvišji dohodki posameznikov ob
davčeni z dodatno  in  višjo 
davčno stopnjo. Poleg tega bo 
bolj obdavčeno kako prem ožen
je, od zelo dragih in  m očnih  av
tom obilov do jaht, velikih hiš, 
luksuznih poslopij, počitniških 
objektov in  podobno. V državi 
potekajo številni pregledi oseb
nega premoženja posameznikov 
in  prim erjave vrednosti p re
moženja s prijavljenimi dohod
ki. Andrej Šircelj je v om enjen
em  intervjuju tudi povedal, "da 
bodo zelo km alu pripravili za
kon o razlastitivi posameznikov, 
m ed njim i so tudi tako im eno
vani tajkuni, ki so v preteklosti 
obogateli na dvomljiv ozirom a 
sporen način". Tem novodobn
im  bogatašem, dodajamo, se po 
sprejem u om enjenega zakona 
ne bo treba več skrivati pred 
običajnim i ljudm i ali se varovati 
z varnostniki. Kot se zdaj dogaja. 
Med pom em bnejšim i dogodki 
iz tekoče kronike navajamo, da 
je Študijski cen ter za narodno  
spravo praznoval štiri leta delo
vanja. Ukvarja se predvsem  s 
preučevanjem  to talitarn ih  siste
mov, torej tud i kom unizm a v 
vseh njegovih razsežnostih. 
Študijski center je izdal številne 
publikacije, m ed njim i delo 
m agistra Renata Podbersiča iz 
Nove Gorice o revolucionarnem  
nasilju na Prim orskem v obdob
ju m ed leti 1941 do 1945.
Kot piše časnik Delo, je državni 
poglavar dr. Danilo Turk nove
m u zunanjem u m inistru  Karlu 
Erjavcu ponovil svoje kapri- 
ciozno stališče, da ustanovitelju 
slovenske diplom acije dr. D im
itriju Ruplu ne bi podpisal 
poverilnice za prevzem nobene
ga veleposlaniškega mesta v tuj i- 
ni. Vlada pa bo dr. Dimitrija Ru
pla dom nevno  im enovala za 
novega generalnega konzula 
Slovenije v Trstu.

Marijan D iobež

I -ff-Ti! Ti'1 B-im ti M

Kratki
U sp eh  SN G  N o v a  G orica na  5 . fe st iv a lu  
o tr o šk e  d ra m e  v  Splitu
SNG Nova Gorica z velikim zadovoljstvom  sp oroča , da je  
č la n  ig r a ls k e g a  a n s a m b la  S lo v e n s k e g a  n a r o d n e g a  
g led a lišča  Nova Gorica P eter Harl prejel na 5 . festiva lu  
hrvaške otroške dram e Mali Marulič, ki je  potekal v Splitu  
od 1 5 . do 1 8 . aprila 2 0 1 2  v organizaciji G radskog kazališta  
lutaka Split, nagrado strokovne žirije za najboljšo m oško  
vlogo za odigrano vlogo A ntontona v isto im ensk i predstavi.

Strokovna kom isija  
je  podala naslednjo  
obrazložitev:
“ P e te r  H arl j e  
izvrsten mlad komik  
in k o m u n ik a to r  z 
otroškim
o b č in s t v o m ,  pri 
č e m e r  p o s e b e j  
n a v d u šu je  n jegova  
s p o s o b n o s t ,  d a  
'razpiha' toploto igre 
z g o lj  s  p o m o č j o  
la s tn e  im a g in a c ije  
in nekaj prem išljeno  

izbranih rekvizitov. Za otroke, ki s e  d a n d a n e s  skorajda ne  
znajo v eč  igrati, je  to  lahko izjem no stim ulativna predstava. 
Č estita m o ”!
Petru Harlu in celotni ustvarjalni ekipi Antontona čestitam o! 
Č estitkam  s e  pridružujem o tudi vsi tisti odrasli g led a lc i, ki 
sm o  uživali na tej svojevrstni otroški predstavi.

S k u p in a  G loria  v  b o ž je p o tn i cerk v i pri 
Fari v  V rem sk i do lin i
Kdo ne pozna g la sb e n e  sk u p in e Gloria, k ije  na m ladinski 
g lasb en i sc e n i pred več  kot dvajsetim i leti v cerkvi m ed  
prvimi ponudila nekaj novega . Na belo nedeljo  so  jim lahko 
prisluhnili v Marijini božjepotni cerkvi pri Fari v Vremski 
dolini. Odzvali so  s e  vabilu prizadevnega župnika Tom aža  
Kodriča, ki je  skupaj s  sodelavci priredil dobrodelni koncert, 
n am en jen  zbiranju darov za obn ovo  teg a  p o m em b n eg a  
rom arskega sred išča  za Kras in Brkine.
Med prepevanjem  bogatih p esm i, ki so  že d ese tle tja  del 
ž e le zn eg a  repertoarja na m ladinski sc e n i, so  p osam ezn i 
člani sk u p in e Gloria pripovedovali svojo življenjsko zgodbo  
in delili drob ce m odrosti o vsakdanjih  življenjskih resnicah. 
Novo jutro, A ngeli, Človek se m , San je  in druge p esm i so  
m arsikaterega ob iskovalca  p o n es le  v m lad ostn a  leta, ko je  
prav ob teh  p esm ih  iskal in s e  d uhovn o  prebujal. Tega  
v ese lja  ni skrivala niti Marija Čajko, ki s e  je  go sto m  na 
koncu prisrčno zahvalila.
M oram o š e  dodati, da je  bila cerkev s icer  dokaj polna, a 
gotovo je  lahko m arsikom u žal, da ni užival v ed in stv en em  
doživetju . Pobliže s o  s e  tak o  ob isk ova lci sreča li s  člani 
sk u p in e  in njegovim  vo d jem , M arjanom  B u n ičem , tudi 
g lasb en im  voditeljem  na Radiu O gnjišče.
Š e  veliko prizadevanj in finančnih  sred stev  je  potrebno, da 
bo M arijina cerk ev  za s ija la  v v se j svoji notranji lep oti. 
Obiskovalci s o  bili pozorni na povsem  prenovljen tlak, sed aj 
p otek a  tudi ob n ova  in šta lacij, na vrata dobrotn ikov pa 
trkajo , da bi lah k o prisk rb eli p rim ern e k lopi, ob n ovili 
s to p n išč e  na kor in m ed  drugim tudi prim erno prebelili 
sv e t išč e . Večji zalogaj pa bo predstavljala š e  obnova orgel. 
Lepo štev ilo  ob iskovalcev, ki nosijo to  sv e t iš č e  v svojem  
sr c u , s e  je  s  h v a ležn im i src i v r a č a lo  d o m o v . B o g a ta  
sp oroč ila  p esm i in zgod b , ki s o  jih delili n a sto p a jo č i iz 
sk u p in e Gloria, pa s o  vtisnili v srce  za lepši vsakdanjik , ki 
je  sled il. /J b a

Slovenija premore podjetje, ki je 
sposobno na tržišču najti svojo 
tržno nišo in  se v tej izpopolniti 
do popolnosti: za dosego teh cil
jev so potrebne vztrajnost, 
kreativnost, volja do dela in  pod
jetniška žilica. Če so vse ses
tavine na mestu, je uspeh zago
tovljen, tudi v današnjih kriznih 
časih.
... in  domače tragedije
Žal pa slovensko gospodarstvo 
niso samo Pipistrelovi poslovni 
uspehi. V Ajdovščini smo v istih 
dneh, ko je Pipistrel slavil novo 
zmago, beležili nov korak, ki vo
di k neizbežnem u žalostnem u 
koncu enega od nekdaj naj
mogočnejših slovenskih podjetij, 
gradbenega podjetja Primorje. 
Odisejada ajdovskega gradbinca 
je 17. aprila doživela nov 
nepričakovan zasuk: M arjana 
Novak, predsednica uprave Pri
morja, ki je to mesto prevzela po 
(prisilnem) odstopu lastnika in 
gospodarja Dušana Črnigoja, je 
skupaj s celotno upravo odstopi
la in  tako pustila na cedilu pod
jetje in  predvsem banke upnice, 
ki so jo nastavile. Kaj se bo zdaj 
zgodilo? Po neuradn ih  ocenah 
naj bi podjetje lahko šlo v stečaj 
že konec tega meseca. Takrat se 
nam reč Prim orju izteče m ora
torij za odplačilo 210 milijonov 
evrov vrednega posojila. Od 
aparatov, ki jo še vzdržujejo pri

življenju, naj bi Primorje najver
jetneje odklopil največji upnik, 
Nova ljubljanska banka. Banke 
so za m oreb itn i potop aj
dovskega podjetja obtožile tudi 
nebančne upnike, ki da ne želijo 
sodelovati pri sanaciji podjetja z 
deln im  odpisom  njegovih dol
gov. Banke so od upnikov še za
htevale, naj sodelujejo pri dokap
italizaciji podjetja, ki naj bi edina 
še lahko rešila nekdanji Črnigo
jev imperij. Banke same naj bi v 
to  bile pripravljene vložiti 55 
milijonov evrov (od tega bi NLB 
prispevala 27,5 milijonov). Brez 
udeležbe ostalih upnikov pa po 
m nenju  največje slovenske 
banke m ožnosti za rešitev Pri
morja ni več. To bi za slovensko 
obubožano gospodarstvo pom e
nilo novo katastrofo: v Vipavski 
dolin i bi izgubili več tisoč de
lovnih mest, Slovenija pa bi izgu
bila podjetje s številnimi izjem n
imi referencami, kar je pri grad
b en ih  poslih nadvse pom em b
no. In to  je prim er gnilobe v 
slovenskem gospodarstvu, v 
katerem sta podjetniško žilico in 
voljo do dela nadomestila objest
nost in  občutek vsemogočnosti 
vodilnih v podjetju. S takimi ses
tavinam i pa je podjetje obsojeno 
na propad (prej ali slej) tudi v ča
su, ko se gospodarstvu piše bolje 
kot danes.

Andrej Černič

Čudna pota ajdovskega gospodarstva

Netopirji v višave, legendarni 
gradbinci v propad

slovenskih 
"blue-chipov", 
podjetij z do
dano vrednos
tjo, ki im a do
ma, a predvsem

pa je postavil ekološki rekord, ker 
m u je uspelo potovanje izpeljati 
z najm anjšo porabo goriva na 
prevoženo pot. Istega dne je bil 
lastnik podjetja Pipistrel Ivo 
Boscarol gost največjega

Medtem  ko se polega 
prvi val protestov in  je 
s stavko eksplodiralo 
tudi nezadovoljstvo javnega sek

torja, se na novih  pogajanjih 
m ed vlado in  sindikati začenja 
kopičiti tudi nova napetost. 
Policisti, ki jih varčevalni ukrepi 
postavljajo posebej na prepih, so 
že napovedali nadaljevanje 
stavke v različnih oblikah (npr. 
tako, da ne bodo izdajali kazni 
voznikom) in so hkrati začeli zbi
rati podpise za referendum (ja, že 
spet!) proti varčevalnim  ukre
pom  Janševe vlade. Logično je, 
da so v tem  obobju v središču po
zornosti javnofinančni ukrepi in 
vladni dialog s socialnimi part
nerji. Tudi v tej rubriki sm o v 
zadnjih tednih  prav tem u nam e
nili največ pozornosti. Zavedati 
pa se moram o, da se v Sloveniji 
tud i v tem  kritičnem  obdobju 
dogaja še marsikaj, čeprav je na 
prvi pogled manj izpostavljeno 
očem javnosti.
Premika se, tako ali drugače, tu 
di realno gospodarstvo, s kater
im  se vlada še ni začela sistem
atično ukvarjati. M edtem ko so 
oči javnosti uperjene v dogovar
janje m ed vlado in  sindikati, se 
pom em bne sprem em bne doga
jajo tudi na področju slovenske 
gospodarske aktivnosti. Med 
pom em bnejšim i spremembami, 
ki so se zgodile v prejšnjih ted
nih, smo bili priča kolektivnemu

odstopu vodstva Mercatorja, 
zaradi nestrinjanja z nači
nom  prodaje in  predvsem s 
predvidenim  kupcem  n a 
jboljšega soseda, hrvaškim  
podjetjem  Agrocor. Zapleta 
se tud i gradnja največje 
državne investicije v sloven
ski zgodovini, 1,3 milijarde 
vredni Termoelektrarni Šoš
tanj (TEŠ6) in  z državnim  
poroštvom v višini 440 m il
ijonov evrov, ki ga potrebuje 
TEŠ6.
Domači "blue chipi"...
Da opazim o razgibano de
javnost v podjetništvu, ni 
po trebno  iskati prim erov 
kdo ve kako daleč. Dovolj je, da 
gremo do Ajdovščine: tam  bom o 
skoraj na kupu našli prim er 
zdrave podjetniške genialnosti, 
ki zna blagovno znamko tržiti tu 
di v teh  h u d ih  časih krize, in  
prim er arogantne menedžerske 
objestnosti, ki je drugo podjetje 
pripeljala na rob prepada in  ga 
vanj tudi "uspešno" porinila. V 
prvem  prim eru govorimo seve
da o že večkrat opevanem  Pip- 
istrelu, v drugem  pa o tud i že 
večkrat kritiziranem Primorju. O 
enem  in drugem  smo v tej rubri
ki že večkrat pisali, a ravno v pre
jšnjem  tednu  sta se obe om en
jeni podjetji spet znašli v središču 
pozornosti, Pipistrel v pozitivni 
luči, Primorje pa v negativni. 
Pipistrel je eden od najvidnejših

v tujini velik uspeh. Skratka, gre 
za eno izm ed pom em bnejših  
slovenskih uspešnih gospo
darskih realnosti, za zgodbo o us
pehu. Svojo uspešnost je podjet
je v prejšnjem  tednu  dokazalo 
pred evropsko javnostjo kar v 
dveh primerih. Najprej gre seve
da om eniti uspeh pilota Matevža 
Lenarčiča, ki je s Pipistrelovim 
V irusom  SW 914 na ljubl
janskem letališču končal trim e
sečno in  sto tisoč kilometrov dol
go potovanje okoli sveta. 
Lenarčič je preletel vse celine in 
najvišje vrhove na vsaki celini 
(vključno z Mt. Everestom), vse 
oceane ter šestkrat prečkal ekva
tor. Njegovo potovanje je imelo 
širši pom en, saj m u je podvig us
pel v ultralahkem  letalu, ob tem

evropskega letalskega sejma v 
Friedrischshafnu. Tam so ga 
nam reč "ovenčali" še z enim  
priznanjem  za Pipistrelove 
dosežke, eno od glavnih nagrad 
za štirisedežni model letala pan- 
thera. Gre za tisto letalo, ki naj bi 
se izdelovalo v Gorici in  ki bi 
tako kot vsa dosedanja Pipistrelo- 
va produkcija temeljil na okolju 
prijazni pogonski energiji v ra
zličicah bencin, elektrika ali h ib
rid. To je samo ena od številnih 
nagrad, ki jih je bil deležen 
Boscarol in  je prišla le nekaj 
mesecev zatem, ko so pipistrelov- 
ci očarali am eriško vesoljsko 
agencijo Nasa in  oktobra lani v 
ZDA osvojili nagrado za energet
sko najbolj učinkovito letalo z 
m odelom  Taurus G4. Skratka,
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Evropejci v prihodnje bolj 
stresirani na delu

Več in a  E vropejcev 
pričaku je , da se b o  v 
p r ih o d n jih  le tih  p o 

večalo število  ljudi, ki n a  d e
lo v n e m  m e stu  trp ijo  zarad i 
stresa, kaže javnom nenjska ra
ziskava, ki jo  je za Evropsko 
agencijo  za v a rn o st in  zdravje 
pri delu  jeseni izvedla agencija 
ipsos-M ori. V E vropi v p o v 
preč ju  rast stresa pričakuje 77 
odsto tkov , v S loveniji pa 85 
odsto tkov  vp rašan ih .
Slovenci so tako nekoliko  bolj 
p e s im is tičn i od  p reo s ta lih  
Evropejcev, ko gre za pričako
vanja glede teženj n a  področju  
d e lo v n eg a  stresa. Kar 58 o d 
sto tkov  v p ra ša n ih  S lovencev 
tako m en i, da se bo  število lju 
di, ki trp ijo  zaradi stresa n a  d e
lo v n e m  m estu , v p r ih o d n je  
m o č n o  povečalo, m ed tem  ko 
je tak ih  v Evropi v povprečju  
49 odstotkov.
P rim erjava odgovorov  p o  36 
evropskih  državah, vk ljučen ih  
v raziskavo, kaže, da so najbolj 
č rn o g le d i g lede povečevan ja  
stresa n a  d e lo v n e m  m estu

Grki, kjer jih  kar 83 odsto tkov 
m e n i, da se b o  stres m o č n o  
povečal, še 10 odsto tkov pa jih  
m en i, da se b o  nekoliko  okre
pil.
G rkom  sledijo  Bolgari (69 in  
18 odstotkov), C iprčan i (69 in  
15 odsto tkov), N em ci (64 in  
21 odstotkov), R om uni (63 in  
17 odsto tkov ) te r  P o rtuga lc i 
(60 in  24 odstotkov). P ortugal
cem  n ato  sledijo  že Slovenci. 
Še najbolj u m irje n i so n a  N or
veškem , kjer jih  nadaljn je  p o 
večanje števila zaposlen ih , ki 
trp ijo  zarad i stresa n a  d e lo v 
n em  m estu , p ričaku je 63 o d 
stotkov, od  tega jih  le 16 o d 
stotkov m eni, da se b o  zelo p o 
večalo. Sledijo D anci (64 in  22 
odsto tkov), Litovci (65 in  26 
odsto tkov) te r Islandci (47 in  
27 odstotkov).
Podatki za Slovenijo kažejo, da 
ženske (87 odstotkov) v večji 
m eri kot m oški (82 odstotkov) 
pričakujejo  krepitev  stresa na 
delovnem  m estu , prav  tako pa 
se tis ti s re d n jih  le t (87 o d 
stotkov) v večji m eri kot m lajši

(79 odsto tkov) bo jijo  p o 
večanja stresa.
Vseevropska raziskava kaže tu 
di, da velika večina Evropejcev 
(86 odstotkov) m en i, da je v i
soka raven v a rn o sti in  zdravja 
p ri d elu  nu jen  pogoj za gospo
darsko konkurenčnost. Zelo se 
s te m  strin ja  56 o d sto tkov  
v p raša n ih . V S loveniji tako  
m e n i n ek o lik o  m an j v p raša 
n ih  (80 ozirom a 35 odsto tkov 
vprašan ih ).
Tako Slovenci kot Evropejci tu 
di v veliki večin i (okoli 90 o d 
stotkov) m en ijo , da so visoki 
s tan d ard i v a rn o s ti in  zdravja 
pri Slovenci pa se od evropske
ga povprečja bolj razlikujejo v 
oceni, ali b i n adre jen i v  p rim e
ru  težav ali pom islekov  glede 
zago tav ljan ja  v a rn o s ti in  
zd rav ja p ri d e lu  u p o štev a li 
n jihove p ripom be.
V S loveniji jih  tako  m e n i 66 
odsto tkov  vp rašan ih , m ed tem  
ko jih  31 o d sto tk o v  n i p re 
p r ič a n ih . P ovprečje v  Evropi 
p a  je p ri 74 o z iro m a 23 o d 
stotkih.

Po mnenju suicidologa Manna

Samomorilne misli je 
mogoče uspešno zdraviti

Sam o m o r n i n o rm alen  od 
ziv n a  stres, sam om orilne  
m isli in  čustva je m ogoče 

zdraviti, opozarja ugledni am e
riški strokovnjak J. Jo h n  M ann, 
ki je p red  n ed a v n im  obiskal 
S lovenijo  in  im el 
tu d i p redavan je  v 
K opru. Kot poroča 
Slovenska tiskovna 
agencija, M an n  
svetuje iskanje 
strokovne pom oči, 
pri čem er naj priza
d e tim  osebam  
sto jijo  ob  s tran i 
d ru ž in a  in  p rija 
telji.
Raziskovalca in  predavatelja na 
U niverzi C o lu m b ia  iz New 
Yorka v ZDA sta ob  so d e lo 
van ju  F akultete za m a te m a 
tiko, naravoslovje in  in fo rm a
cijske tehno log ije  Univerze na 
Prim orskem  in  M estne občine 
K oper p o v ab ila  U niverza na 
Prim orskem  (UP) in  Slovenski 
c e n te r  za raziskovanje sa m o 
m ora, ki deluje kot sam ostojna 
en o ta  znotraj In štitu ta  Andrej 
M arušič.
Glavni razlog za M annov obisk 
Slovenije je tu d i njegovo po z
nanstvo  s p oko jn im  A ndrejem  
M arušičem , ki je b il p o b u d n ik

m,

ustanov itve  o m en jenega  cen 
tra.
Kot navajajo n a  UP, M annovo 
pod ročje  raziskovanja zajem a 
b io n ev ro lo šk i v id ik  p reu č e 
vanja sam om ora. M ed svojim  

obiskom  je v p reda
v an ju  z nas lovom  
"P reprečevan je sa
m o m o ra  s pom očjo  
zn an o sti: u p o š te 
van je  genov  in  
okolja" predstavil iz
sledke raziskav ge
n e tsk ih  dejavnikov

osta lim i dejavniki.
M an n  je ob  ro b u  svojega 
predavanja za STA povedal, 
da sam om or n e  predstavlja 
n o rm a ln e g a  odziva n a  
stres, pač  pa do njega p ri
de, ko je oseba s p sih ično  
bo lezn ijo  oz. nagn jenostjo  

k sa m o m o riln e m u  v ed en ju  
so o čen a  z n e k im  trav m a tič 
n im  dogo d k o m , ki povzroči 
veliko em o cio n a ln o  bolečino . 
Zaradi tega o seba izgubi 
upan je  v p o m o č  ali izboljšanje 
svojega stanja.
O b tem  je p o m e m b n o  vedeti, 
da je sam om orilne  m isli in  ču 
stva m ogoče zdraviti, opozarja 
M ann, seveda ob  predpostavki, 
da je o seba s težavam i p r i
p rav ljen a  ob iska ti strokovno  
p o m o č psih ia tra  ali psihologa. 
K taki rešitvi ga m orajo  spod-

u
tveganja za sa m o m o riln o  ve
denje in  prikazal p rep le t teh  z
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U p r a v a :  P ia z z a  V ittoria-Travnik 2 5 ,  3 4 1 7 0  G o r ic a ,  tel. 0 4 8 1  5 3 3 1 7 7 ,  fak s  0 4 8 1  5 4 8 2 7 6 ,  e-m ail u p ra v a @ n o v ig la s . it

w w w .n o v ig la s .i t

TISK: C e n tro  S ta m p a  d e lle  V e n e z ie  S o c . C o o p .  a .r .l.,  V ia  A u s tria , 1 9 /B  - 3 5 1 2 9  P a d o v a  PD, 

tel. 0 4 9  8 7 0 0 7 1 3  - fak s  0 4 9  8 0 7 3 8 6 8 ;  e -m ail c d a sc v @ lib e ro .it  

LETNA N A R O Č N IN A : Italija  4 5  ev rov , S lo v e n ija  4 8  ev rov , in o z e m s tv o  8 5  ev ro v  - P oštn i te k o č i  r a č u n  1 0 6 4 7 4 9 3  

PO D P O R N A  LETNA N A R O Č N IN A : 1 0 0  evrov 

OGLAŠEVANJE: O g la š e v a ls k a  a g e n c i j a  T m e d ia , ul. M a lta  6  - G o r ic a ,  ul. M o n te c c h i  6  - Trst.

B re z p la č n a  tel. št. 8 0 0  1 2 9 4 5 2 ,  iz  S lo v e n ije  in tu jin e  0 0 3 9  0 4 8 1  3 2 8 7 9 .  E-mail a d v e rt is in g @ tm e d ia .it  

J a m č e n je  z a s e b n ih  p o d a tk o v :  v  sm islu z a k o n s k e g a  o d lo k a  št. 1 9 6 / 0 3  (v ars tv o  o s e b n ih  p o d a tk o v )  jam č im o  n a jv e č jo  

z a s e b n o s t  in ta jn o s t  z a  o s e b n e  p o d a tk e ,  ki s o  jih b ra lc i  p o s re d o v a l i  N o v e m u  g la s u . B ralci la h k o  b r e z p la č n o  z a p ro s i jo  

Tjv z a  s p re m e m b o  ali izb r is  p o d a tk o v , ki jih z a d e v a jo ,  k a k o r  tu d i iz r a z ijo  sv o je  n a s p ro to v a n je  ra b i  le-teh .

N o v i g la s  je č la n  Z d r u ž e n ja  p e r io d i č n e g a  tiska  v Italiji USPI in Z v e z e  k a to lišk ih  te d n ik o v  v Italiji FISC

I z d a ja n je  n a š e g a  te d n ik a  N o v i g la s  p o d p i r a  tu d i U ra d  V la d e  R ep u b lik e  S lo v e n ije  z a  S lo v e n c e v  v  z a m e js tv u  in p o  svetu  

T ed n ik  N o v i g l a s  p re je m a  n e p o s re d n i  d rž a v n i  p r is p e v e k  v  sk la d u  z  z a k o n o m  7 .8 .1 9 9 0  št. 2 5 0

To š te v ilk o  s m o  p o s la l i  v  tisk  v  p o n e d e l j e k ,  2 3 .  a p r i l a ,  o b  1 4 . uri.
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Pomemben, a 
predvsem ...

K l ju č n o  v lo g o  p r i s n o 
v a n ju  te g a  v e lik eg a  
u m e tn išk e g a  n a č r ta  je 

im e la  F in a n č n a  d ru ž b a

ne  sod ijo  v  geografsk i d o m e t 
n aše  b a n č n e  u s tan o v e , so pa 
v  n je n i  la s ti, d e l im o  s p o 
d ro č jem , v  k a te rem  so nasta-

KB1909. Srčiko razs tav e  oz. 
n je n  p re te ž n i d e l sestav ljajo  
slike, ki so d ijo  v  n je n o  last. 
J e d ro  n je n e  p in a k o te k e  so 
u m e tn in e ,  ki jih  je d ru ž b a  
p o d ed o v a la  p o  d ru g i svetov
n i v o jn i o d  n e k a te r ih  s lo v en 
sk ih  in s titu c ij  s te g a  o b 
m o č ja . T em  so se p r id ru ž ila  
de la , ki jih  je d ru ž b a  n e p o 
sred n o  k u p ila  o d  galerij, za
se b n ih  zb ira te ljev  in  n a  d raž
b a h . O d  sk u p n o  172 del, ki 
sega jo  o d  p rv ih  d o  z a d n jih  
le t  20 . s to le tja , je 37 u m e t
n in , ki so v  lasti b an k e  M on- 
te  d e i P asch i d i S iena . Te 
u m e tn in e  so  b ile  d e l p re 
m o ž en ja  n e k d a n je  TKB, ki jo 
je le ta  1999 p re v z e la  B anca 
A n to n v e n e ta  in  n a to  b a n k a  
M o n te  d e i P asch i d i S iena . 
Le-ta si o d  n ek d a j p rizadeva  
za o h ra n ja n je  in  o v re d n o 
te n je  svo jega p o m e m b n e g a  
k u ltu rn e g a  p rem o žen ja  in  za
to  se je o d lo č ila , d a  te  u m e t
n in e  v rn e  sk u p n o sti, k i ji p r i
p ad a jo . Po n e k a jle tn e m  p o 
gajan ju  je KB1909 z b a n č n o  
u s ta n o v o  sk len ila  d o g o v o r za 
b re z p la č n o  k o ris ten je  te h  del 
v  d o lg e m  razd o b ju . "K u ltu r
n a  p o litik a  b a n k e  M o n te  dei 
P asch i d i S ien a  te m e lji  n a  
p rep riča n ju , da u m e tn in e , ki

le in  ki m u  z 'd u h o v n e g a  v i
d ik a ' p r ip a d a jo " , je n o v i
n a r je m  v  im e n u  b an k e  dejala  
D o n a te lla  C apresi in  p o ja sn i
la, d a  je b a n k a  iz S iene  p o 
d o b n e  rešitve že v ečk ra t n u 
d ila  tu d i  d ru g o d  p o  I ta liji. 
"N e sm ise ln o  in  n e s p a m e tn o  
je, da h ra n im o  take b ise re  v 
sk lad iščih . U m etn o s t rad i d e 
lim o  z d ru g im i" , je še p o ja 
sn ila .
S lav n o stn o  o d p r tje  v  p e tek  je 
b ilo  res m n o ž ič n o  o b isk an o . 
P razn ika so se u d e lež ili lju b i
te lji u m e tn o s ti ,  rad o v ed n eži, 
p red stav n ik i jav n ih  ob lasti in  
n e k a te r i  u m e tn ik i ,  k a te r ih  
d e la  so b ila  n a  og led . P riso t
n e  je u v o d o m a  p o z d ra v il 
tržaški ž u p a n  R oberto  Cosoli- 
ni, ki je d o g o d e k  n a  p o d lag i 
p o k ro v ite ljev  n a č r ta  o zn a č il 
za d e jan sk i izraz p rija te ljstva  
m e d  T rs to m  in  L ju b ljan o . 
S p o m n il je n a  sestrsko razsta
vo s p o d o b n o  v se b in o , ki so 
jo p re d  n eka j te d n i o d p rli v 
C a n k a r je v e m  d o m u  v  L ju
b lja n i. "Taka d ru ž e n ja  k re 
p ijo  m ostove  m e d  o b e m a  n a 
ro d o m a: n i p a  nak lju č je , da 
se te  naveze do g aja jo  n a  pro- 
d ro č ju  k u ltu re . K u ltu ra  je 
n a m re č  o m o g o č ila  T rstu  p o 
m e m b n o  p re tek lo st, o b  njej

se b o  n e d v o m n o  p isa la  n je 
gova p r ih o d n o s t.  S am o tak o  
b o m o  la h k o  p reb ro d ili krizo  
se d a n je g a  časa" , je d e ja l. V 
im e n u  p r ire d ite lje v  je p re d 
s e d n ik  F in a n č n e  d e ln išk e  
d ru ž b e  KB1909 Boris Peric  
p o u d a r il p red v sem  v zpored je  
m e d  p re te k lo s tjo  KB1909 in  
n je n e  p re d h o d n ic e , K m ečke 
banke , in  u s tv a rja ln im  razpo 
n o m  p re d s ta v lje n ih  u m e t 
n ikov . G o sp o d a rsk o  za led je  
slovenske n a ro d n e  sk u p n o sti 

je n a  p o d la g i 
o d k u p a  v e 
likega štev ila  
de l o m o g o č i
lo  u m e t 
n ik o m  p re ž i
v e tje . P ri
vo ljen je  
b a n k e  M o n ti 
d e i P asch i d i 
S ien a  n a  
za č a se n  o d 
s to p  u m e t
n in , ki so v 
n je n i lasti, pa 
je o z n a č il  za 
s im b o ln o  
v rač ilo  u m e t
n iškega  e tosa  
o z e m lju , k a 
te re m u  p r i 
pada. S klepni 
d e l svo jega 
po seg a  je Pe

ric  n a m e n il  m ed ijsk im  p a r t
n e r je m  dogodka , ljub ljanske
m u  D elu, trža šk em u  II Picco- 
lo  in  P rim o rsk e m u  d n e v 
n ik u , n o v in a rje m  k a tereg a  je 
iz raz il s o l id a rn o s t  v  te m  
k o č ljiv e m  tr e n u tk u .  P oleg  
p re d s ta v n ik a  b a n k e  iz S iene 
C arla  G arav ag lie , ki je m e d  
d ru g im  za u p a l, d a  n je g o v a  
b a n č n a  u s ta n o v a  h ra n i 27 t i 
soč  u m e tn in ,  lju b lja n sk e g a  
p o d ž u p a n a  A leša Č erina , s lo 
venskega v e lep o s lan ik a  v  Ri
m u  Iz toka M irošiča, ki je raz
stavo v  S a lo n u  čudes o zn ač il 
za n a d g ra d n jo  k o n c e rta  m iru  
izp red  d v eh  let, je m n o ž ic o  v 
im e n u  u m e tn iš k e g a  sve ta  
p o z d ra v il tu d i Joško  V etrih . 
P o u d a r il je p re d v se m  
p o k o n čn o s t, s katero  so p re d 
stav ljen i u m e tn ik i k ljubova li 
večkrat n e n a k lo n je n im  silam  
oko lišč in . M ed 172 deli je Ve
tr ih  o p o zo ril n a  m a li akvarel 
C vetka Ščuke: gre za p re p ro 
s to  m o rsk o  v e d u to  
b a rk o v lja n sk e g a  za liva , "k i 
o ča ra  z lasti za rad i razp rteg a  
o b zo rja  ..."
Razstavo, ki b o  o d p r ta  d o  17. 
ju n ija , b o d o  sp rem lja li tu d i  
v o d en i ob isk i in  likovn i la b o 
ra to riji za šo le v  režiji D ru š t
va Kons in  Slovika.

Foto IG

bujati tu d i prijatelji in  družina, 
dodaja M ann.

POTOVANJE Z OKUSOM Slavica Radinja

Prawn vindaloo (Indija)

Priznati moram, da mi je ta jed zelo pri srcu. Gre 
za tipično jed iz Goe, državice, ki je postala del In
dije šele leta 1961, dotlej je pripadala Portugalski. 
Dobra hrana, ki jo poješ ob plaži v večernih urah, 
medtem  ko nežna sapica pihlja okoli tebe, ostane 
zapisana v spominu tudi zaradi čudovitih 
pokrajin. Potrudila sem se, da bi poiskala 
recept, a sem našla toliko variant, da nisem 
vedela, za katero naj se odločim. Nazadnje 
sem združila več receptov, rezultat ni bil pa 
enak temu, kar sem poskusila v Goi, vendar 
pa je bila jed zelo dobrega okusa.

Sestavine:
Mešanica začimb:
1 žlica in  1/2 vinskega kisa 
1 žlička soli 
1 žlička črnega popra 
1 žlička rdečih paprik 
1 žlička semen koriandra v  prahu  
1/2 žličke rum ine  
1/2 žličke gorčice v  prahu  
1/2 žličke cimeta v  prahu  
1/2 žličke ingverja v  prahu  
1/4 žličke kardamona 
1/4 žličke klinčkov

500 gramov kozic

225 gram ov kuhanega krompirja
225gramov paradižnika (lahko tudi v  pločevinki)
1 čebula
2 stroka česna 
2 žlici olja
1 žlica limoninega soka

Zmlete začimbe zmešamo v kisu. V ponvi popraži
mo sesekljano čebulo in  česen. Dodamo m ešani
co začimb in premešamo. Dodamo paradižnik in 
na zelo m ajhne kocke narezan krompir. Kuhamo 
15 m inut na zm ernem  ognju. Nazadnje dodamo 
kozice in  kuham o približno 3 minute. Dodamo li
m onin sok in  premešamo. Postrežemo z belim ba- 
smatim rižem ali chapatijem.
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Sesljan, kraj mladostnih sanj in srečanj

Na prvi pogled je 
vse po starem

Turoben deževen dan je, 
tak, da bi človek ne šel n i
kamor. A sem se že zjutraj 
zbudila z občutkom , da je pred 

menoj nešteto opravkov. Pošta, 
obisk pri mami, pisanje članka, 
nekaj osnovnih nakupov, da h la
dilnik konec tedna ne bo ostal 
prazen.
In grem, kljub tem u da je jutro za 
moje pričakovanje pom ladi ne
prijetno mrzlo in  se nekje na za
hodu, m ed m orjem in Furlansko 
nižino, tam, kjer se izteka razgled 
z mojega balkona, kopičijo oblaki 
in  prepredajo strele. V takem je, 
tudi za ljubitelja pešačenja in  dol
gih pohodov, v avtu kar prijetno, 
saj me jeklena škatla varuje pred 
nalivom, pa še prijetno toplo je, 
ko vključiš gretje. In vsakodnev
no domače.
Najprej grem do Sesljana. Seljan 
mi je za nakupe in  razna opravila 
še vedno najbližji. Ali pa se mi 
tako samo zdi, kajti Sesljan je ne
kako moj prvi dom, tja sem se od
selila, ko sem bila še študent, tam 
sem prvič zaspala popolnom a sa
ma, v popolni tišini s prvimi ob
čutki samostojnosti. Tam sem se 
naučila skrbeti zase in  za svoje pr
vo stanovanje. Tam sem nekako 
odrasla ob potrpežljivi pom oči 
sosedov, ki so me tolažili, ko se 
jim je dozdevalo, da mi manjkajo 
starši in  družina, prihiteli na po
moč, ko avto ni vžgal ali ko sem v 
njem  pozabila ključe in  zaprla 
vrata. Tam so se začeli moje sanje, 
moji načrti in  moje iskanje. In iz 
izkušnje vemo, da je življenje naj- 
lepše, ko je še nepopisano in  se 
šele začenja.
Rojena sredi mesta v neprijaznih 
ljudskih stanovanjih, ki jim Trža
čani pravijo "case popolari". Že 
zaradi tega sem človek, ki ni n i
kjer doma, ki je povsod tujec ali v

najboljšem  prim eru povsod za
časen gost. Trst im am  nekako v 
krvi, čeprav ga ne maram. Prav
zaprav ne m aram  mesta, njego
vih ozkih, onesnaženih ulic, raz
padanja, smradu in umazanije in 
njegovega životarjenja brez zgo
dovine in  brez prihodnosti. Trža
čane pa im am  rada, taki so kot 
jaz, veseljaki, ki radi uživajo življe
nje, nekoliko površni in  predv
sem ljubitelji živali. In dolgih 
večerov ob pesmi in vinu.
Kljub tem u da me na Trst vežejo 
predvsem otroštvo, mišljenje in 
kultura, to pravzaprav, čemur pri 
živalih pravim o im printing, ne 
m orem  reči, da sem v Trstu do
ma.
Za Sesljan je drugače. Najlepši 
spomini ostajajo v naselju nad za
livom, tam, kjer sem pravzaprav 
začela živeti in  sanjati. Sesljan je 
bil moj prvi polet in  nebo je bilo 
modro, ker se je v njem zrcalilo 
morje.
Pa še nekaj im am  rada pri Seslja- 
nu. Predvsem to, da vsakomur, ki 
me vpraša, ali je to mesto ali vas, 
nikoli ne vem, kako naj odgovo
rim. Sesljan ni mesto, kjer je člo
vek človeku tujec. Pa niti vas ni, 
kjer bi vsi imeli tvoje življenje na 
dlani in  vedeli za vsak tvoj korak. 
Sesljan je kraj, kjer se ljudje poz
najo in  pozdravljajo, a obenem  
spoštujejo, ker cenijo zasebnost in 
samoto. Da bi bil nekaj več kot 
trg, je Sesljan premajhen. Je pa pi
san kot velemesto. V njem živijo 
Slovenci, prvotni naseljenci, pa 
italijanski priseljenci, poleg tega 
pa je lepota zaliva in  morja prite
gnila v te kraje veliko tujcev: tu 
živijo Angleži, Američani, Irci, 
Arabci, skratka svet v malem. Sa
ma sem imela lepo priložnost, da 
sem vse te ljudi spoznala, ko sem 
pod okriljem občine sodelovala

pri vsedržavnem ljudskem štetju. 
Ce se ne m otim  daljnega leta 
2000 .

In prav ta pisanost narodnosti in 
jezikov, prav ti številni priseljenci, 
v glavnem gre za intelektualce, saj 
jih je veliko zaposlenih v m edna
rodnih izobraževalnih in  razisko
valnih institucijah, je Sesljanu 
vdihnila tudi pečat odprtosti, na
prednosti. Seljan je namreč dru
gačen. Po mišljenju, po kulturi, 
po duhu. Sesljan ni več slovenska 
vas, ni pa niti italijanski, morda 
m i je ravno v tem  podoben: v is
kanju neke drugačnosti in  lastne 
identitete je prem ostil te stare 
predsodke in  mejnike. In nekako 
zaživel.
V času, ko sem prebivala v Seslja
nu, sem bila vsak dan v stiku z 
ljudmi, za katere so mi v mlado
sti govorili, da so to fašisti. Dejan
sko so pripadniki desnice ali de
sne sredine. In z njimi sem se ved
no srečevala kot Slovenka. In kot 
ostali prebivalci tega kraja, ne gle
de na politično prepričanje, žive
la v prijateljskem vzdušju. Kajti 
prepričana sem, in  to vsak dan 
bolj, da niso jezik, narodna pri
padnost ali politična opredelitev, 
ki nas ločujejo, temveč zaprtost, 
om ejenost, predsodki in  strah 
pred drugačnostjo.
Moj prvi prijatelj, pripadnik skraj
ne desnice, je bil m lad fant iz bo
gate devinske družine, ki se je vo
zil s Porshejem, drugače pa, po
dobno kot jaz, oboževal morje in 
naravo. Še danes se spominjam, 
kako me je nekega dne, ko sem 
'štopala' na obalni cesti, povabil 
v svojega rdečega jeklenega konji
čka. Priznam, da me je bilo neko
liko strah. Predsodki, v katerih so 
m e vzgajali, in  včasih celo prepo
vedali, da bi se družila z Italijani, 
kaj šele z desničarji, so v m eni vz
budili nezaupanje in  previdnost. 
A sva se km alu ujela, nekoliko 
plašen je bil sicer tudi on, saj sem 
bila prva Slovenka, s katero se je 
spoprijateljil. Pozneje sva se sku
paj borila proti požaru na Vejni, 
reševala borovce in  ježke; zdaj so 
m i povedali, da je aktiven v le
vičarskem okoljevarstvenem gi
banju in da je postal Slovencem

Redni občni zbor ZSŠDI v Gabrjah

Kufersin napovedal umik

Združenje slovenskih šport
n ih  društev v Italiji je im e
lo v petek, 20. aprila, v pro

storih društva Skala v Gabrjah 41. 
redni občni zbor. Vsakoletna 
skupščina tokrat ni bila volilnega 
značaja, saj sedanji odbor šele 
stopa v zadnje leto štiriletnega 
m andata. Vodstvo krovne orga
nizacije slovenskega športa v Ita
liji bodo članice (športna društva

nogom etašu doberdobske Mla
dosti Sandru Kobalu (1965). 
Nekoč so te nagrade izročali ob 
Našem športniku, ker so decem
brsko prireditev z zadnjo izved
bo malce prevetrili, pa so pri ZSŠ
DI sklenili priznanja za športno 
kariero podeliti ob občnem  zbo
ru, nagrade zaslužnim športnim  
delavcem pa so razdelili že v ja
nuarju ob im enovanju športnih

iz treh pokrajin) obnovile čez le
to dni. Organizaciji že po ln ih  
dvajset let predseduje Jure Kufer
sin, ki je na OZ napovedal, da se 
ob koncu m andata spom ladi 
2013 umika.
O bčni zbor, ki ga je pozdravila 
sovodenjska županja Alenka Flo- 
renin, sta poleg točk, ki so for
m alno obvezne po obstoječi za
konodaji in  statu tu  ustanove, 
obogatila dva posebna trenutka. 
Podelili so nam reč priznanje za 
bogato kariero nam iznoteniški 
igralki zgoniškega Krasa Katji Mi
lič (letnik 1979) in  zimzelenemu

Oskarjev Primorskega dnevnika. 
Dogodek je oplem enitila še raz
prava o vlogi naših medijev v za
mejskem športu. Moderator je bil 
Ivan Peterlin, sodelovali pa so od
govorni uredniki naših m edij
skih hiš, ki nam enjajo največ po
zornosti našem u športu: Marij 
Čuk (RAI), Aleksander Koren 
(Primorski dnevnik), Branko La
kovič (Slosport) in  Igor Malalan 
(koprski Športel). Izmenjavo 
m nenj o tej temi od časa do časa 
nedvom no tudi potrebujemo. V 
tem  okviru je uprava ZSSDI pri
pravila izjavo v podporo Primor-

prijatelj.
Pozneje, morda dvajset, trideset 
let pozneje, sem se, vedno v Se
sljanu, trudila za dobrobit bloka, 
v katerem sem živela, skupaj z Ita
lijanko iz Kalabrije, ki je bila sicer 
nekdanja aktivistka komunistič
ne partije, in  z inženirjem iz To
skane. Ta mi je najraje pripovedo
val o svoji papigi, ki je znala zaž
vižgati tisto zlogalsno pesem, Fa- 
cetta nera. In priznam, da smo se 
vsi trije odlično razumeli in sku
paj veliko naredili. In ob kozarcu

vina smo si priznali, da im am o 
tudi marsikaj skupnega.
Sesljan p a č ... Včasih im am  obču
tek, da se da tam  živeti drugače. 
Tudi moj prijatelj, ki je sicer Ljub
ljančan, se čudi, da so nekateri 
italijanski desničarji sprejeli dvo
jezičnost in  celo s spoštovanjem 
spregovorijo nekaj slovenskih be
sed. Omenja mi, da bi bilo to v 
Sloveniji nemogoče. Z žalostjo v 
srcu priznavam, da ima prav, da 
sta ravno togost in  zaprtost to, kar 
nam  Slovencem ne da rasti. In

dozoreti. In se še vedno, kot za ča
sa Prešerna, koljemo med brati. 
Na seljanskem glavnem trgu de
žuje, turobno je in  ne vem, zakaj 
mi vse te misli rojijo po glavi. 
M orda zato, ker bodo čez manj 
kot mesec dni tu  spet volitve, ka
terih se bom  z veseljem udeležila 
tudi sama. Pa čeprav sedaj živim 
onkraj meje. Moji spomini pa so 
tu, prikovani na mladostne sanje 
in  na m odrino tega zaliva, ki gle
da proti jugu. Vstopim v knjigar
no, kjer me poznajo že dolgo, 
dolgo let. Nekaj stvari najdem  po 
polovični ceni. Kako to, vprašam. 
Punca, ki ima pravzaprav že sive 
lase in  je bila dekletce, ko sem bi
la jaz še študent, zaskrbljeno sko
migne z ra m e n i... ne prodaja se 
več, denarja ni, zanim anja tudi 
ne. Ljudje imajo prenizke pokoj
nine, bojijo se za plačo. Kriza pač. 
In v deževnem, premrzlem jutru, 
da bi ga im enovala pom ladno, 
spoznam, da tudi v nasmejanem 
mestecu, ki ni niti vas niti trg, ni 
več vse tako, kot je bilo.

Sxm Pertot
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skemu dnevniku, ki jo je obč
ni zbor osvojil. Odločno so v 
Gabrjah poudarili, da Primor
ski dnevnik m ora živeti, saj je 
za vso našo narodno skupno

st in tudi zaradi poročanja o za
mejskem športu nenadomestljiv 
organ.
Poročilo predsednika Kufersina je 
bilo naravnano na temo sodelo
vanja, ne le m ed športnim i dru
štvi, ki včasih uporabljajo finanč
na sredstva in človeške moči ne
smotrno, pač pa tudi v manjšini 
nasploh. V medijih je predsednik 
tudi že omenil velik vprašaj glede 
denarja, ki ga bo preko javnih pri
spevkov imelo Združenje na raz
polago v tem  letu. V zadnjih letih 
je ZSŠDI v bistvu že m oralo 
omejiti obseg svojega delovanja 
in  oklestiti določene pobude, 
tako da v odboru upajo, da do
datni boleči rezi ne bodo potreb
ni. Ko smo že pri prisilno črtanih 
postavkah, športniki in  ča
snikarji, ki spremljamo delokrog 
članic Združenja slovenskih 
športnih društev v Italiji, zelo po
grešamo zlasti Zbornik slovenske
ga športa v Italiji, ki ga je celo de
setletje vzorno urejeval kolega 
Branko Lakovič. Za tekmovalce je 
bila to izjemno privlačna knjiži
ca, v kateri so m alodane vsi za
mejski športniki našli svojo foto
grafijo. Naš šport se je s to pu 
blikacijo najbolj nazorno predsta
vil bodisi italijanski javnosti bodi
si v Sloveniji, za novinarje pa je 
bil alm anah (ob spletni strani slo
sport) prava biblija za iskanje po
datkov in  kot arhivsko gradivo. 
Kot so ugotavljali ob njegovi uki
nitvi, je bilo v stiski pač treba vze
ti nekatere proračunske izbire, 
vendar o ponovni uvedbi Zbor
nika bi le kazalo spet razmisliti.

HC

M inuli konec tedna sem prebil v Gradežu in 
Ogleju, kjer je bil cerkveni zbor italijanskih seve
rovzhodnih krajevnih Cerkva Oglej 2. V bistvu je 
delo časnikarja zelo lepo, še posebej, ko srečuješ 
ljudi, včasih pa prav tako m ukotrpno, kot so vsa 
ostala dela. Za razliko od televizijcev in  radijcev, ki 
posvetov ne poslušajo, ampak o njih pripravijo sa
mo kakšen neobvezujoč pogovorček z enim  od or
ganizatorjev, še to naredijo navadno v največ pol 
ure časa, smo dolžni časnikarji, ki delamo za tiska
ne medije, posvete spremljati, če hočem o kaj do
stojnega potem  o posvetu napisati za svoj časopis. 
Razlika je seveda očitna, tisti, ki gleda ali posluša 
poročilce o nekem posvetu, seveda dobi občutek, 
da je nekaj izvedel o zadevi, m edtem  ko tisti, ki 
prebere daljši zapis o nekem posvetu, nekaj zares 
izve.
Sam nerad sedim na dolgih posvetih, predvsem 
zaradi tega, ker sem motoričen tip človeka, sicer pa 
najbolj zato ne, ker se na posvetih ponavadi zbere 
veliko ljudi, ki tja pridejo samo zato, da se dogovo
rijo, kdaj bodo organizirali naslednji posvet; po
navadi je m ed govorci na posvetih veliko takih, ki 
prodajajo izum tople vode za izum stoletja, še več 
pa takih, ki prodajajo meglo v skrbno pripravljenih 
in  visokodonečih, a praznih govorih. S kolegi vča
sih za take vrste govorov rabimo italijanski poved
ni izraz "vuoto spinto", kar bi poslovenil z manj iz
razitim, a tudi povednim "visoki vakuum".
Velika žalost je to sedenje in  posedanje na posve
tih, česar se še najbolj zaveš, če moraš pisati o vse
binah, ki naj bi na posvetu prišle do izraza, in  si to
rej skrbno delaš zapiske. Včasih počneš to avtoma
tično, včasih pa se ob koncu le vprašaš, kaj so sploh 
povedali, če se seveda ne vprašaš, kaj sploh počneš 
tam, kakšen smisel ima vse tvoje početje.
Tudi na zborovanju Oglej 2 je bilo veliko visokole
tečih besed, še posebej moteči so bili tisti govorci, 
ki so svoje posege pripravili z nam enom , da bi 
ugajali visokim cerkvenim dostojanstvenikom. 
Taki gvoori so polni citatov iz papeževih poslanic 
in  iz apostolskih pisem raznih škofov in  kardina
lov, pristne vsebine pa nimajo in  se zato pri njih ne 
gre veliko ustavljati, napisani so s točnim  nam e
nom  ugajanja in  "nabiranja točk" za lastno karie
ro, vrednosti pa nimajo nobene, še manj pa vero
dostojnosti in  iskrenosti. Da pa ne bi mislili, da to 
počno samo duhovniki, škofje, kardinali, naj po
vem, da v takih osladnih, neiskrenih in  zato neve
rodostojnih, predvsem pa obupno praznih govo
rih prednjačijo laiki, če seveda ne om enim  očit
n ih  karieristov, ki jih tudi v cerkveni hierarhiji ne 
manjka, kar je seveda na očeh vsem.
Pa vendar lahko rečem, da je na tridnevnem  zbo
rovanju v Gradežu in  Ogleju le prišla na dan tista 
živa Cerkev, o kateri se danes prem alo govori, 
predvsem pa ima v današnji družbi premalo vid
nosti, jo premala slišimo, kaj šele poslušamo. Na
vedel bom  samo dejstvo, da se je na zborovanju več 
govorcev odkrito, iskreno, brez nepotrebnega 
ovinkarjenja vprašalo, kako je mogoče, da smo v 
Italiji zadnje čase priče vrsti samomorov podjet
nikov in  ljudi, ki so izgubili delovna mesta, kako 
je mogoče, da so nekateri izmed nas zaradi izgube 
službe zašli v navidez brezizhodni položaj, iz kate
rega so našli izhod le v odvzemu lastnega življenja. 
Predvsem mi je bilo všeč, da niti en sam govorec 
pri tem  ni uporabljal prazne retorike, ki je sicer na 
posvetih tako značilna, ampak so o nesrečnežih, ki 
so izbrali samomor, ko so se znašli v navidez ne
premostljivih ekonomskih težavah, govorili s spoš
tovanjem, predvsem pa smo na glas slišali vrsto 
vprašanj, zakaj Cerkev ni bolj prepričljiva z oz
nanjenjem evangelija, kot smo slišali tudi neizpod
bitno dejstvo, da smo kristjani Kristusovi pričeval
ci le takrat, ko stojimo za besedami z dejanji, kar je 
seveda bistvo krščanstva.

Vprašanje, ki sem ga večkrat slišal na tridnevnem  
zborovanju, zakaj se Cerkve danes ne sliši, zakaj 
Cerkev v naši družbi ne dvigne svojega glasu in  ni 
bolj prepričljiva v današnji razvrednoteni družbi, 
ki prisega izključno samo na kapital, na prosluli fi
nančni trg torej, je na izjemno lep, tehten in  pre
pričljiv način ponovila v začetku tedna v izjemno 
poslušani italijanski radijski oddaji Zapping ita
lijanska antropologinja Ida Magli, ki je pri svojih 
častitljivih 87 letih jasno povedala, da je Evropa 
danes sredi globoke krize vrednot, v družbeni, go
spodarski, čisto človeški stiski predvsem zato, ker 
se odpoveduje vsej svoji zgodovini, kulturi, last
n im  koreninam, solidarnosti, tudi krščanstvu, in 
to le v zameno za skupni finančni trg, ki ne more 
in ne sme biti temeljni kam en družbe. Jasno, lucid
no, preprosto in  obenem  izjemno podkovano je 
Ida Magli analizirala tudi dobesedno razpadanje 
družbe, v kateri živimo, ter pronicljivo dodala, da 
pogreša prisotnost Cerkve, pogreša slišnost in  pri
sotnost besede iz evangelija.
"Saj vem, da Cerkev izdaja dokumente, da pove na 
glas svoja stališča o pogubnosti sedanjega prise
ganja samo na kapital, a vendar se zdi, kot da Cerk
ve in  njenega zavzemanja ter nauka o solidarnosti 
ni več. Preprosto: ne slišimo jih, ne slišimo potreb
nega ogorčenja nad vsakodnevnimi izjavami fi
nančnikov in  politikov, ki v zameno za finančno 
stabilizacijo Evropske unije, države ter vse naše 
družbe pozabljajo na vse korenine, na vsakega po
sameznika” ! je bila odločna Ida Magli, ki jo je vo
ditelj posrečene oddaje Zapping Aldo Forbice po
vabil v  studio zato, ker je te dni izšla njena knjiga 
Dopo L'Occidente (Po Zahodu). Že sam poudarek 
knjige, ki jo bom  te dni kupil in  prebral, je pove
den, saj na spletni strani zbirke BUR Ida Magli za
piše dobesedno takole: "Odprl boš bančni račun. 
To je enajsta zapoved, ne boš imel drugega Boga ra
zen mene... V svojo banko boš hodil vsako jutro, 
tvoja banka je tvoja cerkev in  tistih nekaj denarcev 
boš položil na račun tam, tako, da bo vlada lahko 
vedela, ali jih rabiš zares samo za prehrano".
Ida Magli jasno kaže, da gre pri sedanjem prise
ganju na kapital za propad naše kulture, omike, da 
gre za pasivno sprejemanje lažnih vrednot, ki se sk
rivajo za kultom oblike in  za številkami, vse skupaj 
pa skrbno prikriva nezmožnost predstave resnične 
prihodnosti. Gre za avtentičen in  prepričljiv, resni
coljuben "j'accuse" avtorice, ki v svojem raz
mišljanju ne prizanaša niti Cerkvi niti Vatikanu ni
ti duhovnikom, katerim očita, da so sokrivi za na
stalo stanje, ker ne branijo zgodovine, umetnosti 
in  ne tradicije, ki so edina resnična bogastva posa
m eznih narodov in  držav, ker ne branijo vseh nas 
pred "progresivnim opustošenjem  omike in  ne 
znajo učinkovito preprečevati tehnokratske reli
gije dobička, ki sloni na dogmi neprestane rasti in 
nas vse terorizira z zavajajočim strahom  pred 
bankorotom  (deffault) ". Ida Magli odločno za
trjuje, da "noben narod ne banrkotira, noben na
rod ne propade in  vsaka kultura, vsaka omika je ži
va vse dotelj, dokler veruje sama vase in v svojo 
zgodovino"!
Isti večer, ko sem poslušal bistro antropologinjo, je 
sin Luka povedal, da m ora najti nove knjige za 
branje, šla sva torej h  knjižni omari na podstrešje, 
kjer ležijo knjige, ki so tam  že nekaj let, med 
iskanjem knjig za Luko, mi je padla z neke police 
drobna knjižica, ki sem jo kupil leta 1994, tako 
sem namreč zapisal vanjo, naslov je zgovoren: Spo
ročilo gora, napisal jo je nekdanji škof iz Inn
sbrucka, gornik in izjemen pisec občutij v gorah. 
Odlično ga je poslovenil Alojzij Štrubelj. Naključ
no sem odprl knjižico in  prebral: "Poleg lepe poti 
in  razgleda je pri plezanju še nekaj: trdna, 
oprijemljiva skala".
Prav to, kar danes manjka nam  vsem.
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51 . občni zbor ZVEZE SLOVENSKE
Um T O U S K t PROSVETE

Letošnji 51. redni občni zbor Zve
ze slovenske katoliškeprosvete je  
bil v četrtek, 29. marca 2012, v 
komorni dvorani Kulturnega 
centra Lojze Bratuž v Gorici. V 
celoti objavljamo predsedniško 
in tajniško poročilo ter po ročila 
članic o delovanju od prejšnjega 
občnega zbora Zveze.

PREDSEDNIŠKO 
POROČILO

Spoštovani člani in  članice, 
cenjeni gostje!

Vsem želim dober večer. 
Delovanje Zveze in  njenih članic 
je v preteklem letu potekalo po 
norm alnih tirih. Izpeljane so bi
le načrtovane dejavnosti. Zveza 
je, poleg dejavnosti om enjenih v 
izčrpnem tajniškem poročilu, so
delovala tudi pri drugih skupnih 
pobudah, kot je bil seminar o vo
denju dokumentarnega in arhiv
skega gradiva kulturnih, prosvet
n ih  in  športn ih  društev. Semi
narja, ki ga je omogočil Pokrajin
ski arhiv iz Nove Gorice, se je 
udeležilo več predstavnikov kul
tu rn ih  društev in  organizacij, ki 
so včlanjeni v SSO. Poudarjena je 
bila pom em bnost arhivskega 
gradiva, ki ga ne gre nikakor iz
gubiti. Glavna težava je prostor
ska stiska, saj obstoječi prostori 
postajajo pretesni za hranjenje 
raznega gradiva. Zato bo v 
prihodnosti glavna skrb določi
tev novih lokacij za arhive.
Glede prispevkov je Dežela FJk 
pred kratkim  nakazala za leto 
2011 še preostali del državnih 
prispevkov, ki nam  pritičejo. Gle
de tega smo trenutno lahko v mi
ru. Seveda naša želja bi bila, da se 
enkrat za vselej uredi problem fi
nanciranja tako, da ne bi prihaja
lo več do zamude z nakazili za fi
nanciranje redne dejavnosti 
naših organizacij. Dejstvo je, da

po desetih letih, odkar je bil 
sprejet zaščitni zakon, se m o
ramo še boriti in  truditi, da 
se om enjeni zakon tudi 
dejansko izvaja.
Naša društva, kot boste lahko 
slišali iz poročil, so tudi v pre
teklem letu s prostovoljnim 
delom in m inim alnim i sred
stvi lepo delovala in  izpeljala 
svoje načrte. Ob tej priložno
sti bi rada poudarila pom en 
ljubiteljske kulture in izrazila 
pohvalo članicam za drago
ceno delo, ki ga opravljajo na 
terenu in  ker si vsakodnevno 

prizadevajo za rast in  razvoj ljubi
teljske kulture. Zveza bo svojim 
članicam stala vedno ob strani in 
jih podpirala. Društva so naša 
gonilna sila, brez n jih  bi višje 
oblike naše kulture ne imele smi
sla. Zato bodo imela tudi v 
prihodnosti vodilno vlogo pri 
promociji kulturne dejavnosti. 
Naši pevski zbori in  dramske 
družine nastopajo tudi izven do
m ačih meja. Na raznih tekm o
vanjih dosegajo tudi prestižne 
nagrade in  pohvale. To nam  je v 
ponos in  v spodbudo, da n a 
daljujemo po tej poti. Naloga 
naše organizacije je ohranjanje 
slovenstva in  slovenske kulture, 
h  kateri spada tudi petje. Le-to je 
pri nas izredno priljubljeno. Šte
vilne revije in  koncerti, ki se vr
stijo skozi vse leto in  so tudi 
m nožično obiskani, so živ 
dokaz, da je petje močno zasidra
no v naši skupnosti. To velja bo
disi za pevske revije, na katerih 
nastopajo odrasli zbori, kot za re
vije, na katerih nastopajo otroški 
in mladinski zbori. Kot konkre
ten prim er lahko navedem, da je 
na zadnji Mali Cecilijanki nasto
pilo 400 m ladih pevcev, na reviji 
Zlata grla 500 otrok in  m ladih 
članov in  še bi lahko naštevala. 
To so številke, ki dokazujejo, da 
se tradicija petja nadaljuje in  pre
naša tudi na mlade rodove. Pred 
kratkim je prišlo preko časopi-
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snih člankov do omalovaževanja 
zborovske in  glasbene kulture. 
Nekateri so nam reč mnenja, da 
se pri nas preveč poje. Te izjave 
ostro odklanjam, ker menim, da 
so neutemeljene in  nesprejemlji
ve. Zborovska dejavnost nam  ne 
pom eni samo peti na neki reviji 
ali prireditvi. Pomeni še nekaj 
več. Je tudi oblika kulturnega 
udejstvovanja, je priložnost za 
m edsebojno spoznavanje in 
druženje, saj m ed vloge zborov
skega petja sodi tudi posredo
vanje slovenske pevske kulture 
neslovenskemu okolju in  seveda 
to pripomore k zbližanju različ
n ih  narodnosti in  kultur. Petje je 
namreč govorica, ki jo lahko vsak 
razume: s petjem  se razvijata 
prijateljstvo in  sodelovanje. Po
meni tudi prenašati na mlajše ro
dove vrednote, kot sta narodno
stna identiteta in  jezik. Zaradi 
vsega tega je nujno in  potrebno, 
da se glasbena kultura razvija in  
ohrani. Delavni smo in uspešni 
in  zato podčrtujem , da dokler 
bom  predsednica te organizacije, 
ne bom  dopustila, da bi si kdo 
drug prilastil ali uničil vse, kar 
smo z velikim trudom  in požrt
vovalnostjo dosegli. Vsekakor 
društva pozivam, naj svoje delo
vanje sm otrno programirajo in

naj delujejo v m ejah svojih fi
nančnih zmogljivosti, kajti raču
nati je treba na vedno manjši do
prinos finančnih  sredstev. Ob 
gospodarski krizi sta besedi ra
cionalizacija in  varčevanje na 
dnevnem  redu. S tem  se bom o 
morali sprijazniti in  biti p ri
pravljeni sprejeti nove izzive. Za
vedati pa se moramo, da je le v 
skupnem prizadevanju in  napo
ru moč, da se kot skupnost ohra
nim o in preživimo.
Pred kratkim je Republika Slove
nija dobila novo vlado. Z velikim 
veseljem in  zadovoljstvom smo 
sprejeli novico, da je prišlo do 
ohranitve Ministrstva za Sloven
ce v zamejstvu in  po svetu. Sami 
smo se v m inulih  letih prepriča
li o pom enu te ustanove, ki nam  
je s podporo svojih predstav
nikov pomagala premagati ovire 
in  prebroditi najrazličnejše za
pletene problem e. Resor je bil 
dodeljen gospe Ljudmili Novak. 
Ob tej priložnosti novopečeni 
ministrici želim dobro in uspeš
no delo ter, da bi se njeno m ini
strstvo še naprej prizadevalo za 
slovensko m anjšino v Italiji. 
Glede sodelovanja z ostalimi or
ganizacijami Zveza nam enja po
sebno pozornost stikom s ko
roškimi Slovenci. Skupaj s Slo

vensko prosveto iz Trsta in  
Krščansko kulturno zvezo iz Ce
lovca organiziram o vsakoletno 
srečanje Primorskih in  Koroških 
zamejskih Slovencev, na katerem 
se vrstijo razni kulturni dogodki. 
Srečanja so izmenično eno leto 
na Primorskem in eno na Ko
roškem. Prihodnjo jesen bodo 
potekali 15. Koroški kulturni 
dnevi na Primorskem.
Odlično sodelujem o s Kultur
n im  centrom  Lojze Bratuž in  z 
Združenjem cerkvenih pevskih 
zborov, s katerimi snujemo razne 
skupne pobude in  gojimo tesno 
sodelovanje.
Glede programskega dela nove 
sezone vas seznanjam, da smo 
skupaj s Kulturnim centrom  Loj
ze Bratuž v februarju in  marcu 
priredili niz Iskrivi smeh na ustih 
vseh. V začetku marca se je zače
la zborovska revija Primorska 
poje. Zvem  je soorganizator te re
vije. V skrbi im a pripravo dveh 
koncertov, in  sicer enega v Štan- 
drežu, v domači cerkvi, drugega 
pa v Gorici, tukaj v Kulturnem 
centru. Prihodnji mesec pa bo
m o s Kulturnim centrom  Lojze 
Bratuž in  Združenjem cerkvenih 
pevskih zborov podelili 8. Priz
nanje Kazmir Humar.
Zveza ostaja vsekakor odprta in

pripravljena za sodelovanje z 
ostalimi sorodnimi organizacija
mi, ki delujejo v našem skupnem 
prostoru.
V torek, 31. januarja, je naša Zve
za sklicala izredni občni zbor. Na 
dnevnem  redu je bila spremem
ba statuta. Po novem statutu bo
do tako predsednik kot člani 
nadzornega odbora lahko iz
voljeni za dobo treh let in  največ 
za tri zaporedne m andatne dobe. 
Pri Zvezi m enim o, da je to po
m em ben korak, saj vodi k rota
ciji, prenovi vodstvenih organov 
in  večjemu vključevanju mladih 
pri vodenju Zveze.
Dovolite, da se na koncu, ob iz
teku svojega mandata, zahvalim 
posebno vsem našim  članicam 
in njihovim odbornikom, našim 
kulturnim  sodelavcem in seveda 
vsem ustanovam, ki finančno ali 
na kakršenkoli način podpirajo 
naše delovanje in  zagotavljajo 
ohranjanje in  rast ljubiteljske 
kulture in  tako neposredno 
om ogočajo Zvezi obstoj in  n a
daljnji razvoj. Osebno bi se še 
zahvalila svojim najožjim sode
lavcem, ki so mi v oporo in  ob 
strani pri vodenju tako pom em b
ne in  zahtevne organizacije, kot 
je naša Zveza.
Hvala!

TAJNIŠKO POROČILO

Zadnji občni zbor Zveze je 
bil 25. januarja 2011. Od
bor Zveze se je redno se
stajal na mesečnih sejah. Udelež

ba je bila zadovoljiva. Seje so bile 
vedno sklepčne.
DELOVANJE ZSKP V LETU 2011 
Zborovska in glasbena dejavnost 
V soboto, 19., in  v nedeljo, 20. 
novem bra, se je v Kulturnem 
centru Lojze Bratuž odvijala 53. 
Cecilijanka. Priljubljena pevska 
revija je bila posvečena sklada
telju Radu Simonitiju ob 30-let- 
nici smrti. V soboto je pred 
pričetkom programa spregovoril 
Mirko Ferlan, v nedeljo pa je pu
bliko nagovorila predsednica 
Zveze Franca Padovan. Program 
53. Cecilijanke se je začel z eno
m inutnim  molkom v spomin na 
dr. Andreja Bratuža, ki je nenado
ma prem inil v soboto, 19. n o 
vembra. Zbora Lojze Bratuž v so
boto in Mirko Filej v nedeljo sta 
pred pričetkom programa zapela 
pesem Kraguljčki. V soboto je na
stopilo devet zborov, v nedeljo pa 
deset.
Druga pom em bna revija pevskih 
zborov je Primorska poje. Zveza 
je soorganizator te revije, ki je bi
la 42. po vrsti in  se je začela 27. fe
bruarja pri Sv. Petru in  končala
17. aprila v Trenti. Skupno je so
delovalo več kot 200 zborov na 
33 koncertih. Zveza je sodelovala 
pri organizaciji koncertov, ki so 
se zvrstili 18. marca v cerkvi sv. 
Andreja v Štandrežu, 20. marca v 
Kulturnem centru Lojze Bratuž v 
Gorici in v Kulturnem centru v

Ukvah. Na om enjenih koncertih 
je sodelovalo osemnajst zborov iz 
Italije, Slovenije, Koroške in  Hr
vaške. 42. Primorska poje je bila 
posvečena 20-letnici osam o
svojitve Slovenije.
Med pevskimi um etniškimi do
sežki v letu 2011 naj omenimo, 
da je Mešani pevski zbor F. B. Se
dej iz Števerjana na 6. Natečaju 
cerkvenega zborovskega petja Bo
gomir in  Mirko Špacapan osvojil 
prvo mesto, na regijskem pev
skem tekmovanju v Postojni pa je 
zbor prejel srebrno priznanje. 
Dekliška vokalna skupina Bodeča 
neža z Vrha Sv. Mihaela je na 45. 
izvedbi zborovskega državnega 
tekmovanja v Vittorio Veneto 
osvojila dve prvi mesti, in sicer v 
kategoriji za ljudsko pesem in v 
kategoriji m ladinskih zborov. 
Zborovodkinja omenjene vokal
ne skupine, Mateja Čemic, je me
seca junija prejela nagrado Zlato 
zrno 2011, ki jo je četrtič podelil 
Sklad Sergij Tončič mladim  slo
venskim ustvarjalcem iz Furlanije 
Julijske krajine.
Gledališka dejavnost 
Zveza slovenske katoliške prosve
te in Kulturni center Lojze Bratuž 
sta priredila trinajsto izvedbo ni
za veseloiger ljubiteljskih odrov 
Iskrivi smeh na ustih vseh. V ne
deljo, 23. januarja, je nastopila 
dramska družina SKPD F. B. Se
dej iz Števerjana z novo igro Har- 
vey  ameriške pisateljice Mary 
Chase. Števerjanske igralce je vo
dil režiser Franko Žerjal, za pre
vod je poskrbel France Zupan. V

četrtek, 3. februarja, je bilo na vr
sti nagrajevanje natečaja Mladi 
oder, ki ga že vrsto let razpisujeta 
Zveza slovenske katoliške prosve
te in  Slovenska prosveta iz Trsta. 
Nagrade so prejeli štiri otroške 
skupine, tri mladinske skupine 
ter dramski odsek PD Štandrež. 
Pozdrav prirediteljev je prinesla 
Karen Ulian, nato pa so člani 
mladinskega dramskega odseka 
Prosvetnega društva Štandrež 
prikazali predstavo Borisa Atana- 
skoviča Veter in  Verica, ki so jo 
pripravili pod mentorstvom Da
niele Puja in  v režiji Ane Facchini. 
O gledališki kulturi je na svoj iz
virni način spregovoril član 
dramskega odseka PD Štandrež 
Božidar Tabaj. Gledališki niz je v 
nedeljo, 13. februarja, sklenila 
štandreška dramska skupina s ko
medijo Zbeži od žene  angleškega 
avtorja Rayja Cooneyja v režiji 
Jožeta Hrovata. Na obm očnem  
Linhartovem srečanju gledaliških 
skupin Severne Primorske je član 
dramskega odseka PD Štandrež 
Marko Brajnik za vlogo detektiva 
v komediji Zbeži od žene  prejel 
nagrado za najboljšo stransko 
moško vlogo. Predstava je bila tu 
di uvrščena v finalni del jubilej
nega, 50. Linhartovega srečanja, 
festivala slovenskih ljubiteljskih 
gledaliških skupin, ki je bilo m e
seca oktobra v Postojni. Na 
srečanju je Božidar Tabaj za vlogo 
Porterhousa v omenjeni predsta
vi prejel posebno priznanje, in  si
cer diplom o za moško vlogo. Z 
isto predstavo so gledališčniki iz 
Štandreža meseca junija nastopi
li na 9. Zamejskem festivalu ama
terskih dramskih skupin v

Mavhinjah in  si priborili, ex ae- 
quo z dramsko družino SKPD F. 
B. Sedej iz Števerjana, prvo nagra
do v kategoriji odraslih skupin ter 
nagrado publike; posebne nagra
de je bil deležen igralec Matej 
Klanjšček.
Sodelovanje s Koroško
Od 7. do 17. oktobra so v raznih 
krajih Koroške nastopale kultur
ne skupine iz Primorske in  
oblikovale 15. Primorske kultur
ne dneve na Koroškem v organi
zaciji Krščanske kulturne zveze iz 
Celovca, Slovenske prosvete iz Tr
sta in Zveze slovenske katoliške 
prosvete iz Gorice. Ocena teh kul
tu rnih  srečanj je zelo pozitivna, 
saj so bile skupine deležne lepega 
sprejema in navdušenja številnih 
udeležencev. Nam en teh večd
nevnih srečanj je utrjevanje kul
tu rnih  stikov med koroškimi in  
primorskimi Slovenci. Predsedni
ca Krščanske kulturne zveze So
nja Kert-Wakounig je na zadnjem 
dnevu za slovensko radijsko od
dajo avstrijske postaje povedala, 
da so pri KKZ zelo zadovoljni s 
programom, ki so ga nudili Pri
morci. Dobra je bila tudi odmev
nost v javnosti, predvsem pa pri 
udeležencih raznih prireditev. 
Primorske dneve je uvedla mla
dinska gledališka predstava Mala 
Princeska v  priredbi in  režiji 
Lučke Peterlin Susič. Srečanje 
Mladih Primorcev in Koroščev, ki 
je potekalo dne 8. oktobra v Ce
lovcu, je bilo zelo uspešno. Ob 
prisotnosti pom em bnih osebno
sti, predsednika NSKS Inzka 
Finka, predstavnikov EL, pred
stavnice Zelenih in  seveda orga
nizatorjev, so Mladi Slovenske

skupnosti predstavili svoj izdelek 
o dvojezičnosti v tržaški pokraji
ni in  prejeli pohvale prisotnih. 
Koncert MePZ Lojze Bratuž iz Go
rice je privabil številne poslušalce 
iz vse Ziljske doline, kjer je slo
venska prisotnost zelo omejena. 
Sami soorganizatorji prireditve, 
domače društvo Zilja, so se čudi
li, da se je v Ziljski Bistrici zbralo 
toliko poslušalcev, ki so navduše
no sprejeli goriške pevke in  pev
ce. V pozdrav zboru sta sodelova
li tudi tamburaška skupina Zilja 
in  vokalna skupina Lipa iz Ve
likovca.
Tudi razstava likovnih del mlade
ga tržaškega umetnika Mateja Su- 
siča je naletela na odmeven od
ziv in  na številne prisotne, med 
katerimi so bili pevci MePZ Bilka 
iz Bilčovsa, ki so poskrbeli za gla
sbeni okvir.
V petek, 14. oktobra, je bila v ju
tranjih urah v Celovcu lutkovna 
predstava Življenjepis igrač, ki so 
jo uprizorili lutkarji iz Devina v 
režiji Jelene Sitar pod mentorst
vom Marje Feinig Tavčar. V večer
n ih  urah pa sta bila v Kulturnem 
dom u v Pliberku srečanje in gla
sbeni nastop gojencev Glasbene 
matice iz Trsta, Šlovenskega cen
tra za glasbeno vzgojo Emil Ko
mel iz Gorice in  Glasbene šole na 
Koroškem.
Kulturne dneve na Koroškem so 
sooblikovali tudi člani gledališke 
skupine SKPD F. B. Sedej iz Šte
verjana, ki so se v Selah predstavi
li s komedijo Harvey v  režiji 
Franka Žerjala.
Kulturne izmenjave med Primor
ci in  Korošci so se končale 17. ok
tobra s predstavitvijo treh pu 

blikacij, ki so jih izdali Mladika iz 
Trsta, Goriška Mohorjeva družba 
in  društvo Planika iz Ukev. Marij 
Maver je predstavil knjigo Vilme 
Purič Pesniki pod lečo, Damjan 
Paulin Dnevniške zapise 1943- 
1945 msgr. Rudolfa Klinca, Rudi 
Bartaloth pa Slovarski prispevek k 
poimenovanju oblačilne kulture 
v Kanalski dolini Shranili smo jih 
v bančah.
Za obračun Primorskih dnevov je 
bila tudi oddaja Lepa ura na slo
venskem sporedu ORF v Celovcu. 
Skupne proslave in prireditve 
Skupna proslava slovenskih kul
turnih  organizacij ob Dnevu slo
venske kulture je bila tudi v letu 
2011 ena sama, in  sicer 6. fe
bruarja v Kulturnem domu v Tr
stu. Program je oblikoval ansam
bel Big Band RTV Slovenija. Slav
nostni govornik je bil beneški 
rojak Ezio Gosgnach. Priznanje je 
prejel novinar Dimitrij Volčič. 
Priznanja
Podelitev sedmega priznanja Ka
zimir Humar je potekala v torek, 
19. aprila, v dvorani Kulturnega 
centra Lojze Bratuž v Gorici. Po
budniki priznanja, Zveza sloven
ske katoliške prosvete, Kulturni 
center Lojze Bratuž in  Združenje 
cerkvenih pevskih zborov, so 
priznanje podelili m ešanem u 
pevskemu zboru Lojze Bratuž ob 
60-letnici delovanja. Na slove
snem večeru je slavljencu v čast 
zapel čezmejni goriški mešani 
mladinski zbor Primož Trubar, ki 
ga vodi David Bandelj. Član zbo
ra MePZ L. Bratuž Niko Klanjšček 
je na velikem platnu prikazal s fo
tografijami prehojeno pot zbora. 
Nagovor je imel David Bandelj.
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SKPD F.B. SEDEJ
SKPD F. B. Sedej iz Števerjana je 
zelo delavno in  aktivno n a  več 
p odročjih . V d ruštvu  delujejo 
m ešani pevski zbor, otroški in  
m ladinski pevski zbor, m lad in 
ski krožek ter dram ska družina. 
Redno izhaja glasilo Števerjan- 
ski vestn ik; z novo številko v le
tu  2012 je postal njegov glavni 
u redn ik  D am jan Klanjšček. Ju 
lija je potekal že 41. Festival na- 
rodno-zabavne  g lasbe Šte- 
verjan 2011.
M ešani pevski zbor 
šteje kar 40 pevcev in  
več kot polovica je m la
d ih . Pod taktirko  Alek
sandre Pertot se je zbor 
v le tu  2011 udeležil 
dveh tekm ovanj s cerk
ven im  program om , za
to  je n am en il tu d i ve
liko časa in  in tenzivn ih  
vaj prav  tem a dvem a 
obveznostim a. 15. 
m aja, n a  tekm ovan ju  
cerkvenega zborovske
ga petja  B ogom ir in  
M irko Špacapan v  Pod- 
gori, je zbor zasedel p r
vo m esto . Na te k m o 
van ju  P rim orsk ih  pev 
skih zborov  in  m a lih  
skup in  v Postojni, 26. 
novem bra, pa si je p ri
dobil srebrno priznanje 
z 79 točkam i. V m esecu 
m arcu se je udeležil re
vije Prim orska p o je  v  Štan- 
drežu. 21. m aja je zbor odšel na 
dvodnevni izlet n a  H ajdino in  
Ptuj, kjer je im el dva koncerta. 
Sezona pa se s tem  n i še konča
la, kajti 18. junija je zbor pel v 
D oberdobu, 28. junija pa je so
deloval p ri slovesni proslavi v 
Ljubljani, ob 20. ob le tn ic i osa
mosvojitve Slovenije, na sedežu 
Svetovnega slovenskega k o n 
gresa. Zbor redno  sodeluje pri 
m ašn i daritv i ob  cerkvenih  
p razn ik ih , n a  Veliko noč, za 
"V ahte", n a  Božič, in  seveda 
vsako nedeljo. Na orgle pevce 
sprem ljata M artina Valentinčič 
in  M artina Hlede. Po novem  le
tu  je zbor pel n a  dom ači božič
nici, 6. januarja. V gosteh sm o 
im eli MePZ O bal'ca  iz Kopra. 
N aslednjega dn e  pa sm o se m i 
odpravili n a  koncert v Koper. V 
soboto, 25. februarja, je MePZ 
sodeloval n a  prireditv i ob  50- 
le tn ici K ulturnega centra Lojze 
Bratuž te r z MePZ H rast in  
MePZ Lojze Bratuž izoblikoval

slovesno k an ta to  Teh naših  
petdeset. V nedeljo, 11. marca, 
so se pevci in  n jihov i zvesti 
sprem ljevalci odpeljali p ro ti 
Celovcu, kjer je zbor pel na ju 
b ile jn i 40-letn ice revije Ko
roška poje. V dveh priložnostih 
se je izkazal le m oški del zbora: 
n a  k u ltu rn em  večeru, ki ga je 
organiziralo KD Briški grič, ter 
na prazn iku  sv. V alentina v Št- 
m avru.
8. m arca je potekala v Sedeje-

r
u

K atia Dorni

vem  do m u  Prešernova prosla
va Sveta si, zem lja . K ulturn i 
večer je povezovala Lučana Bu
dal; v n jen ih  m islih  je prevla
dovala tem atika navezanosti na 
lastno zem ljo in  slovensko b e
sedo. Recitatorja sta bila Stefa- 
nia Beretta in  Nikolaj Pintar, ob 
klavirski sprem ljavi M artine  
Valentinčič. Vsak je šop obsež
n ih  poezij doživel n a  svojstven 
način, m isli pa so se konkretizi
rale v  kratkom etražnem  film u 
goriškega režiserja M arca Deve
taka La terra degli o sp iti - 
Zem lja  gostov . V le tu  2012 
zbor slavi 60. o b le tn ico  delo 
vanja. P raznovanja naj bi p o 
tekala 11. in  13. maja.
D ram ska d ru ž in a  uprizarja  
vsako leto eno  predstavo in  so
deluje p ri razn ih  d ru štv en ih  
p o b u d ah . 15. jan u arja  2011 
sm o im eli prem iero  celovečer
ne igre H arvey  M ary Chase, ki 
sm o jo ponovili enajstkrat. Sep
tem bra so člani Dramske druži
n e  začeli vaje za predstavo Li

m on a d a  slovenica  V inka Mo- 
dendorferja. Režiser je Franko 
Žerjal. Prem iera je bila 18. fe
b ruarja  2012. Igro je Dramska 
družina ponovila v nedeljo, 4. 
marca, v K ulturnem  centru  Loj
ze Bratuž, 17. m arca v Šem pa
su, 22. m arca pa v Idriji, kjer si 
je igro ogledala tud i državna se- 
lektorka, te r 25. m arca v  Slo
venskem  n aro d n em  gledališču 
v Novi Gorici na svečanem  sk
lepnem  delu Srečanja ljubitelj
sk ih  gledaliških sku p in  Sever
n e  Primorske. M arinka Černič 
je dobila priznanje za najboljšo 
žensko stransko vlogo Srečanja 
gledaliških skup in  Severne Pri
m o rsk e  -  L inhartovega  

srečanja 2012.
Mala dram ska d ružina je 
za M iklavževanje 6. de
cem bra pripravila igrico 
Na p rv i zvezd ic i se p r i
pe lje  sv. M iklavž. Igrico 
je napisala Franka Ferle- 
tič. O digrali so jo ob 20. 
o b le tn ic i n jene  sm rti. 
Režirale so Liza Terčič, 
Stefania Beretta in  Nikol 
D orni.
O troški zbor je pel n a  re
vijah Zlata grla, Mala Ce- 
cilijanka in  končal sezo
no  s petjem  pri sv. m aši 
n a  Plešivem.
V d ru štv u  delu je tu d i 
M ladinski krožek, ki im a 
nalogo združevanja m la
d ih . O rganiziral je izlet 
n a  sneg, pustn i sprevod 
po  vasi, postavljanje 
m laja in  sodeloval je p ri 
p ro jek tu  Spaesam enti. 

V n o v em b ru  je organiziral 
Š portn i v ikend. Letos sm o se 
č lan i m lad inskega krožka o d 
ločili, da bom o natečaj M oje ja
slice organizirali m alo drugače. 
Z otroki sm o se dvakrat dobili 
in  izdelali kipce, ki so b ili v 
b o žičn em  času razstavljeni 
p red  cerkvijo. Kipci so bili izde
lan i iz odpadnega m ateriala: iz 
steklenic, k a rto n a  in  starega 
blaga. V božičnem  času so p ri
pravili in  poskrbeli za božično 
loterijo.
Člani društva so tu d i letos p ri
redili prvo nedeljo  v m aju, na 
p razn ik  farnega zavetn ika sv. 
Florijana, p ikn ik  ter sodelovali 
n a  vaškem u p razn iku  Likof. 
Skupaj z društvom  Briški grič, 
V inoteko Števerjanski griči in  z 
lovskim a družinam a Števerjan- 
Jazbine so v novem bru  o rgani
zirali m artinovanje za celotno 
vaško skupnost.
Društvo F. B. Sedej se zahvaljuje 
Zvezi slovenske katoliške p ro 
svete za pom oč.

RONKE

SKRDJADRO

Tudi v letu 2011 je društvo 
Jadro organiziralo razne 
prireditve. Nekatere so po
stale že tradicionalne, ena izmed 

teh je Božični koncert, ki je bil 9. 
januarja v cerkvi sv. Lovrenca v 
Ronkah. Obogatili so ga pevci 
MePZ Slovenec-Slavec in  MePZ F. 
Venturini. Prešernova p ro
slava je bila 11. februarja v 
občinskem  gledališču v 
Tržiču, svetoivansko kreso
vanje z nagrajevanjem naj
lepšega venčka pa je bilo v 
Selcah 22. junija v sodelo
vanju z društvom Staršev iz 
Ronk in  Društvom Tržič. 
Društvo Jadro je priredilo tu 
di tečaj slovenščine za odra
sle in  tečaj klekljanja. Imeli 
smo tudi tradicionalno no 
vembrsko mašo za rajne, ki 
je bila 4. novembra, pri njej 
je sodeloval MePZ iz Bilj pri 
Mirnu. Seveda niso manjka
li niti m artinovanje, orgel
ska koncerta v avgustu in 
novem bru, razstavi kle- 
kljarskih izdelkov na sedežu 
društva in  v bližnjem šoto
ru. SKRDJadro jev letu  2011

im elo še predstavitvi knjig čla
nov, in  sicer Slovarja elektronike 
Karla Muccija v občinski knjižni
ci v Tržiču ter knjigo Slovenci in  
Graal Iva Petkovška v Ronkah. 
Mladi Slovenske skupnosti so na 
sedežu v Ronkah predstavili 
zgoščenko Nevidna dvoježičnost

na Tržaškem. Društvo je izdalo 
knjigo Dei n o m i dei luoghi, o 
zgodovinski toponom astiki tr- 
žiškega območja skupaj z društ
vom Tržič, ter 14. glasilo/alm a
nah Jadro 2011 s pomočjo ZSKP. 
Z društvom Tržič in  Centrom za 
glasbeno vzgojo Emil Komel je 
bil 3. junija v gledališču San Nico- 
lo ' v Tržiču koncert Missa Gori- 
tiensis za mešani zbor in trobilni 
kv in te t Arsatelier. Članice kle- 
kljarskega krožka so 19. junija 

obiskale festival idrijskih 
čipk. Društvo je sodelovalo 
z občino Škocjan ob Soči 
ob pobratenju z Divačo, z 
občino Ronke pri stikih z 
občino Metlika ter s sku
pnostjo iz Selc pri Ronkah 
pri izvedbi 15. srečanja vasi, 
ki nosijo ime Selo-Sela-Sel- 
ce v Račjem selu (Trebnje). 
Organiziralo je tudi dva vo
dena izleta po Ljubljani in 
okolici ter po Vipavski doli
ni. SKRD Jadro sodeluje tu 
di z občinsko komisijo za 
kulturo in s šolo ter vrtcem 
s slovenskim učnim  je
zikom iz Romjana, tudi pri 
tradicionalni "kostanjadi". 
V ronškem avditorju je bila 
tudi predstavitev gledališke 
sezone Slovenskega stalne
ga gledališča iz Trsta.

GORICA

MePZ LOJZE BRATUŽ

N a lanskem občnem  zbo
ru  naše Zveze, ki je po
tekal v mesecu januarju, 

smo napovedali vstopanje v slo
vesno leto ob 60-letnici delo
vanja našega društva. Letno po
ročilo sm o končali z željo in  
upanjem, "da vam  bom o lahko 
poročali o dobro uspelem  in bo
gatem delovanju". Leto, ki je za 
nam i, je bilo še posebno pestro 
in  zahtevno tako s pevskega kot 
organizacijskega vidika. Ob po
m em bni obletn ici delovanja 
smo si nam reč zadali kar precej 
zahtevne naloge, ki so poleg pro
stovoljnega dela zahtevale tu 
di znatno  finančno  brem e. 
Tako smo 20. m aja priredili 
nekoliko drugačen samostoj
n i koncert. Slavnostno akade
mijo z naslovom S pesm ijo po  
slovenski deželi... z  Goriško v  
srcu je vodil dirigent Bogdan 
Kralj, režirala pa jo je Jasm in 
Kovic. Poleg zbora so pri iz
vedbi projekta sodelovali še 
kvartet godal (Ambra Cossut- 
ta, N ina Klaut, Petra Rusjan, 
Anže Ličen), harm onika (Ma- 
nuel Figheli) in  igralec Nejc 
Cijan. Ta je z gledališkim pri
stopom  povezoval točke ob 
spom inih na prehojeno pev
sko pot. Med tekstom  in pe
smijo so se v ozadju prikazo
vali fotografski u trinki iz bo
gatega arhiva 60-letne zgodo
vine zbora. Kot je napovedo
valo že samo ime večera, smo 
s pesmijo popeljali poslušalce 
na virtualni izlet po različnih 
slovenskih deželah. Ljudske pe
smi, v priredbi različnih sklada
teljev, je za to priložnost instru
m entalno povezal Patrick Quag- 
giato. Glasbeni dogodek je imel 
dober odziv publike, kot je bil 
lep tudi medijski odm ev na do
godek. Ob tej priložnosti smo iz
dali tudi zajetno brošuro, ki jo je 
napisala dr. Verena Koršič Zorn. 
Delo zaobjem a vso zgodovino 
zbora; v njej so m ed drugim  za
beležena pričevanja nekaterih  
pevcev, ki so bili prvi člani zbo
ra, nekdanjih  dirigentov, da
našnjega vodje Bogdana Kralja in 
seznam vseh nastopov, ki jih je 
imel zbor doslej. Publikacijo bo
gati tudi lep izbor fotografij s po
m em bnejših  koncertov in  tek

movanj, ki jih je zbor imel doma 
in po svetu. Isti večer smo v raz
stavnih prostorih  Kulturnega 
centra Lojze Bratuž odprli razsta
vo arhivskih plakatov, koncert
n ih  listov in  številnih pom em b
n ih  priznanj in nagrad, ki si jih 
je zbor prislužil v šestih dese
tletjih. Zbor je ob 60-letnici delo
vanja prejel tudi Priznanje Kazi
m ir Humar, ki ga vsako leto po
deljujejo zaslužnim  posam ez
n ikom  ali društvom  Kulturni 
center Lojze Bratuž, Združenje 
cerkvenih pevskih zborov in 
Zveza slovenske katoliške prosve

te. Priznanje so nam  organiza
torji podelili na slavnostnem  
večeru 19. aprila.
Po jubilejni pevski akadem iji 
smo nadaljevali delo, saj nas je 
do konca sezone čakalo še nekaj 
nastopov. 18. junija sm o se z 
zborom  odpravili na tridnevni 
obisk Rima, kjer smo peli v cerk
vi Chiesa del G esu', 24. junija 
smo s petjem sodelovali pri maši 
in  praznovanjih  farnega zavet
nika v domači cerkvi sv. Ivana v 
Gorici, 28. junija pa smo spet pe
li v Kulturnem centru Lojze Bra
tuž, tokrat v spominskem parku 
ob odkritju kipa dr. Antona Kaci
na.
Po kratkem  po le tnem  počitku 
smo novo sezono začeli po

ustaljeni navadi zadnjih  let s 
tridnevnim  pevskim letovanjem 
v koči sv. Jožefa v Žabnicah. Od 
tod smo v nedeljo, 19. septem 
bra, rom ali na Sv. Višarje, kjer 
smo peli pri opoldanski sv. maši. 
9. oktobra smo peli v Ziljski Bi
strici na 15. Primorskih dnevih 
na Koroškem, 16. oktobra pa v 
Reziji s program om  rezijanskih 
pesmi.
Med že ustaljenim i nastopi m o
ram  om eniti še revijo Primorska 
poje, nastop 9. aprila na Proseku 
in  Cecilijanko 19. novem bra v 
Gorici. Dva dni kasneje, 21. no 
vembra, smo s pesmijo sodelo
vali pri žalni seji v spom in na 
pokojnega prof. Andreja Bratuža, 
ki je bil tudi naš nekdanji pevec, 
odbornik in vse do zadnjega ve

stni spremljevalec 
našega delovanja. 
Novo sončno leto 
sm o pričeli v kraju 
Auronzo di Cadore, 
kjer smo peli pri ne
deljski maši. Božični 
čas smo končali z 
nastopom  na božič
nem  koncertu v žu
pnijski cerkvi v 
Renčah 21. januarja 
2012. Nato smo 
pričeli s študijem  
kantate, ki sm o jo 
pripravili skupaj z 
mešanima pevskima 
zborom a Hrast iz 
D oberdoba in  F. B. 
Sedej iz Števerjana 
ter orkestrom ob 50- 
letnici Kulturnega 
centra Lojze Bratuž. 
Akademija je poteka
la 25. februarja ob 
prisotnosti številnih 

visokih gostov. Zadnji nastop 
pred današnjim  občnim  zborom 
smo imeli 16. marca v cerkvi sv. 
Andreja v Štandrežu na koncertu 
revije Primorska poje 2012.
Kot zanimivost naj še om enim , 
da je bil m ešani pevski zbor Loj
ze Bratuž na italijanskem m ini
strstvu za kulturo vpisan v no 
voustanovljeni državni seznam 
zborov in  skupin, ki gojijo ljud
sko pesem.
Ob koncu se prisrčno zah
valjujem  vsem  poslušalcem , 
prijateljem, podpornikom , orga
nizacijam in javnim  ustanovam , 
ki so nas podpirali pri delu, 
predvsem  ob praznovanjih  60- 
letnice neprekinjenega delo
vanja.
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Pro sv e tn o  d ruštvo  Štan- 
d rež je tu d i v tej sezoni 
red n o  delovalo.

V sklopu dram ske dejavnosti je 
b ila  ce lovečerna p redstava 
Zbeži o d  žene v režiji Jožeta 
H rovata (p rem ierno  uprizorje
n a  januarja  2011) uprizorjena 
41. krat in  sicer: 3. v  Štandrežu, 
Biljah, KCLB v Gorici, Selah na 
Koroškem , Vrbju, Bukovici, 
Idriji, Polzeli, M ačkovljah, Vi
soko p ri K ranju, Sovodnje, 
M avhinje, Drežnici, Kromberg, 
Š tanjel, Kanal, Šem peter, Po
stojna, Bohinjska Bela, Lig, D o
b rova p ri L jubljani, P irn iče, 
Vransko, Kranjska Gora, SNG v 
N ovi Gorici, Šm artno  ob Paki, 
Log pri Brezovici, 2-krat v Vr
to jb i, Č epovan , T rnovo, Sv. 
Ivan p ri Trstu, Šem pas, Aj
dovščina, v Pekrah pri M aribo
ru  n a  8. Festivalu kom edije, Za
log p ri L jubljani in  K am nica 
p ri M ariboru . Za to  predstavo 
je b ila  sk u p in a  d e ležn a  tu d i 
nekaj nagrad: n a  L inhartovem  
srečanju severne Prim orske je 
M arko Brajnik prejel nagrado  
za najbo ljšo  stransko  v logo  v 
predstavi Zbeži od žene. Na 8. 
Festivalu am atersk ih  skup in  v 
M av h in jah  je b ila  kom edija  
Zbeži od  Žene izbrana ex-equo 
za najboljšo predstavo festiva
la. P rejela je tu d i nag rad o  
občin stv a  te r  je M atej 
K lanjšček preje l n ag rad o  za 
na jbo ljšo  g lavno  vlogo. Na 
istem  festivalu je sodelovala tu 
di m lad in ska  skup ina s p red 
stavo Veter in  Verica. Na 50. 
L inhartovem e srečan ju  v Po
stojni, kjer so izbrane najboljše 
am aterske skupine iz Slovenoje 
in  izven, je Božidar Tabaj prejel 
L inhartovo  d ip lo m o  za n a j
boljšo stransko vlogo v kom e
diji Zbeži od  žene Na 8. Festiva
lu  kom edije v Pekrah pri M ari
b o ru  je predstava Zbeži od  že
n e  prejela nagrado za najboljšo

Slovensko ku lturno društvo 
H rast iz D oberdoba je v 
pretekli sezoni im elo  p e

stro delovanje: 3. februarja so
delovanje otroške gledališke 
skupine z igrico Čarovnica, k i n i 
mogla biti zlobna  v  režiji Jasm in 
Podveršič n a  nagrajevanju Mali 
oder v  K ulturnem  cen tru  Lojze 
Bratuž v Gorici; 19. m arca sode
lovanje m ešanega pev
skega zbora n a  reviji 
Primorska p o je  na 
Reki; 2. aprila je MePZ 
Hrast pel ob 100-letni- 
ci planinskega društva 
Gorica s priložnostnim  
program om  n a  jubilej
nem  večeru. 8. aprila je 
b ilo  odprtje  razstave 
m ladega vaškega 
um etn ika Cristiana La
vrenčiča -  Arhitekture 
neznanega Kraške gla
ve. Razstava je b ila  v 
prostorih  društvenega 
sedeža. 21. m aja je bil 
g ledališki večer z n a 
slovom M ladi na odru. 
Sodelovala sta otroški 
pevski zbor Veseljaki iz 
D oberdoba in  m lad in 
ska gledališka skupina H rast z 
igrico Butalci v  režiji Jasm in  
Podveršič. 11. junija je društvo 
organiziralo Igre brez meja, n a
m en jene o trokom  do 13. leta 
starosti. 16. junija je prired ilo  
glasbeni utrinek, pri katerem sta 
nastop ila  m lad i v io lin ist Aleš 
Lavrenčič in  v io lončelist Jurij 
Lavrenčič. 18. junija je bil 
zaključni zborovski koncert. Po
leg zbora Hrast sm o im eli v go
steh še MePZ Sedej iz Števerjana

režijo ter nagrado  za najboljšo 
p redstavo  p o  izb o ru  publike . 
28. jan u arja  2012 je b ila  p re 
m ie rn o  u p rizo rje n a  v režiji 
Jožeta  H rovata, kom edija  
Cvetje hvaležno  odk lan jam o. 
Sledile so p o n o v itv e  v: Štan- 
drežu. Biljah in  KCLB v Gorici. 
M atej K lanjšček p a  je na 
L inhartovem  srečanju severne 
Prim orske 
p reje l nag rad o  
za na jbo ljšo  
g lavno  m oško  
v logo  v p re d 
stavi Cvetje
h v aležn o  o d k 
lanjam o. P ono
v itve e n o 
dejank , Č udna 
bolezen  v: Rob- 
nišču, Pečinah,
Č epovanu , Kal 
n a d  K analom ,
Lipi. Na trim u:
K rom berg in  
Osek. G rem o v 
teater v Postoj
n i in  Stari grehi 
v  jam ljah . Eno
dejan k a  O h  te 
pravljice v režiji 
Jožeta Hrovata, 
je bila p rem ier
n o  up rizo rjena 
n a  lanskem  Prazniku Špargljev, 
p o n o v itv e  p a  so sled ile  v: 
K rom bergu in  Oseku. Skupina 
je sodelovala tu d i z d ruštvom  
Stanko Vuk iz Orehovlji, s kate
rim  je b ila  v m esecu  m aju , 
predstavitev špargljev v sloven
skem para lm en tu  ter igri Gre
m o v London in  O h ti kavaliriji 
v  režiji Božidarja Tabaja. Tudi v 
tej sezoni so naši zvesti gledal
ci im eli n a  razpolago abonm a, 
predstave pa so bile:
M arkolfa -  KD R ibno p ri Ble
du, Pelikan ali o troci po  želji -  
KUD Svoboda Zalog, - Charlye- 
va te ta  G ledališče p o d  Kozol
cem  Š m artno  ob Paki, Vsega je

in  otroški pevski zbor Veseljaki 
s sodelovanjem  m ladinske gle
dališke skupine. Od 13. do 23. 
avgusta so po tekali študijski 
dnevi v Žabnicah v koči sv. Jože
fa in  H rast kam p za otroke in  
m lade do 16. le ta  starosti. 17. 
sep tem bra je b ila  rekreacijska 
tekm a z gorskim i kolesi za 
otroke in  m lade Hrast bike sla

lo m . 17. sep tem bra je MePZ 
Hrast sodeloval n a  pevski reviji 
v Farri d 'Isonzo. 20. oktobra je 
b ila  predstavitev  abonm ajske 
sezone SSG na sedežu društva.
22. oktobra je MePZ Hrast sode
loval na reviji ljudskih pesm i v 
Prevalju (slovenska Koroška).
23. ok tobra je bil celovečerni 
koncert zbora v Škednju pri Tr
stu. 9. novem bra je b il spom in
ski večer ob 20. obletnici sm rti 
Franke Ferletič; večer je izo-

kriva država -  KD D om ovina 
Osp, Cvetje hvaležno odklanja
m o  -  PD Štandrež.
Pevska dejavnost v lanski sezo
n i je vodstvo  zbo ra  p revzela 
M ojca Sirk. Zbor je nastop il na 
vsakoletn i Ceciljanki V KCLB v 
Gorici in  n a  Prim orska poje na 
O pčinah . V p o m la d n em  času 
pa je im el sam ostojni koncert 
n a  G o tardovem  k o n ce rtu  n a  
Vogrskem. Na dan  Sv. Štefana 
p a  je n as to p a l n a  božičn ic i v 
goriški stolnici.
V m esecu  feb ru arju  je b ila

P rešernova proslava z n as lo 
vom  Sem dolgo upal in  se bal 
v sodelovan ju  z d ru štv o m  
Stanko Vuk iz M irna  in  
Orehovlj. Poleg recitatorjev  je 
n as to p a l M ešan i pevski zbo r 
Š tandrež in  zbor iz M irna. Sle
dile so ponov itve v Š tandrežu 
in  v M irnu.
V sp o m lad an sk em  času je 
d ruštvo organiziralo  večdnev
n i izlet v Južno  Italijo in  D al
m acijo. V m esecu m aju  pa že 
trad icionaln i Praznik špargljev.
V m esecu sep tem bru  pa je bil 
n a  vrsti dvodnevi izlet po  Sla
voniji in  O kusi ob  m eji v  G ori
ci, kjer sm o sodelovali s kioski.

blikovala Luciana Budal v sode
lovanju  m ladinske gledališke 
skupine. 12. novem bra je zbor 
pel n a  pevski reviji v Boljuncu 
n a  povabilo  skupine Stu ledi.
18. novem bra je b il nastop  
MePZ Hrast n a  italijanski pevski 
reviji v cerkvi sv. Ignacija v Go
rici. 20. novem bra je zbor nasto
pil n a  pevski reviji Cecilijanka v 
Gorici. 5. decem bra je potekalo 
m iklavževanje z uprizoritv ijo  
igrice Čarobni trenutek.
26. decem bra je zbor pel na 
Božičnem  koncertu  v  organiza

ciji ZCPZ v stolni cerkvi 
v  Gorici. 8. januarja  je 
MePZ sodeloval n a  d o 
b ro d eln em  k oncertu  v 
Podgori na povabilo do
m ačega društva v spo
m in  n a  M irka Špacapa
na. 9. februarja  je b ilo  
nagrajevanje m ladinske 
gledališke skupine društ
va n a  natečaju  M ladi 
oder  z igrico Čarobni 
trenu tek  po  zapisu 
Franke Ferletič in  v režiji 
Jasm in  in  Tam are Pod
veršič ter Mateje Jarc. 21. 
februarja je bilo  pustno  
rajanje za otroke iz vrtca 
in  osnovne šole skupaj z 
ostalim i vaškimi društvi. 
25. februarja je zbor so
deloval pri prireditvi ob 

50-letnici ku ltu rnega  centra 
Lojze Bratuž Teh naših 50 let.
4. m arca je b ilo  s skupnim  so
delovanjem vaških društev Jeze
ro in  Kras gostovanje dram ske 
skupine Prosvetnega društva 
Štandrež z igro Zbeži od  žene. 
14. m arca je zbor sodeloval na 
sprejem u p redsedn ika Repu
blike Slovenije Danila Turka ob 
obisku v D oberdobu. 16. m arca 
je zbor pel na Primorski po je  v 
Štandrežu.

N ajveč delovanja PD Pod- 
gora sloni na MePZ Pod- 
gora, kateri poje pri 

vsaki nedeljski maši in  v celot
nem  sestavu približno dvajsetih 
pevcev in  pevk na raznih revijah 
in  praznovanjih. Tako je v teku 
leta 2011 zbor pel: 9. januarja v 
Podgori pri maši ob zlati poroki, 
11. m arca v Boljuncu na reviji 
Prim orska poje, 17. aprila pri 
procesiji in  maši na Oljčno ne
deljo, na Veliki četrtek, na Veliko 
soboto, pri Vstajenski procesiji 
in  maši ob 5.30 zjutraj, pri Ve
likonočni dnevn i m aši in  pri 
m aši na Velikonočni p o n e
deljek, nato še 25. aprila pri spo
m eniku  padlim  v Podgori, 12. 
junija na Binkoštno nedeljo pri 
sv. maši na Sveti Gori, 23. junija 
pri sv. maši in  procesiji Svetega 
Rešnjega Telesa v Podgori. Za 
zaključek sezone 2010/11 je zbor 
pel 16. julija na poročni maši v 
Pevmi. Z novim  zagonom  je po 
po le tn ih  počitnicah MePZ Pod- 
gora pel: 1. novem bra pri maši, 
nato pred spom enikom  padlim  
ter na pokopališču v Podgori, 19. 
novem bra v župnijski cerkvi v 
Podgori, pri m aši v spom in na 
rojstni dan Mirka Špacapana, 20. 
novem bra na Cecilijanki. Zbor 
je pel še kratek uvod in  nato ob 
polnočnici ter za Božič v župnij
ski cerkvi v Podgori, 26. decem 
bra na Božičnem koncertu v Go
riški stolnici, v nedeljo  5. fe
bruarja  pri pogrebni m aši Iva 
Kovica, v petek 2. marca v Pod
gori na Dnevu slovenske kulture 
ter v soboto 3. marca na gradu 
Krom berk na reviji Prim orska 
poje.
Vse te nastope je vodil dr. Peter 
Pirih, ki si je prevzel tako težko 
nalogo kot naslednik prem inu
lega dr. M irka Špacapana. 
Vprašala sem ga, če m i pove kaj 
o njem  in kako, da sedaj vodi naš 
zbor. Odgovor je bil pozitiven in 
tu  naj vam  ga le delček prebe
rem: »Povsem specifična vloga 
je vloga cerkvenega pevca, orga
nista, ali zborovodje. M nogi ji 
pripisujejo status poklica. Če to 
povežem s pojm om  »biti pokli
can«, potem  to zagotovo drži! Bi
ti zgolj poklican je najbrž pre
prosto, to udejaniti in  biti zvest 
ter iskreno pripaden in  neom aj
no vztrajen, pa je zagotovo težje. 
Od vedno trdim , da je petje v 
cerkvi povsem  enakovredno 
petju  nasploh. Gre sicer za iz
vajanje nam enske glasbe, uok
virjene v jasna in  stroga liturgič
na merila, kar pa za pevca, ki ve 
kaj in  zakaj poje, nikakor ne sme 
biti problem . Žal se na tem  po

dročju dogaja veliko odsto
pajoče prakse...Pred štirim i leti 
sem bil s strani organizatorjev 
Natečaja cerkvene zborovske gla
sbe v Podgori naprošen za sode
lovanje v strokovni komisiji, kar 
sem po prem isleku sprejel in  bil 
ravno na dan Natečaja dodatno 
izzvan, če bi bil pripravljen 
sprejeti vlogo zborovodje pri 
podgorskem zboru. Vzel sem si 
čas za premislek, se pogovoril s 
pristojnim i v zboru in  se odločil 
za! Naletel sem na odprto, prijet
no  razpoloženo pevsko skupno
st, se postopom a vživljal v d ru
gačnost am bienta, navad in  pro
gramsko usmerjenost, predvsem 
pa ugotovil precej p odobn ih  
problem ov in težav, ki tarejo tu 
di druge amaterske pevske zbo
re. Z vsakim  novim  zboro

vodjem se zgodijo tudi novosti, 
ki so različno sprejete in na kate
re m ora človek vedno računati. 
Tako je tudi v Podgori. Moj na
m en in  cilj je, ponovno vključi
ti v sodelovanje nekatere bivše 
pevke in  pevce, skušati anim ira
ti mlade, da nadaljujejo s tradi
cijo in  seveda ohranjati dostojen 
nivo poustvarjanja slovenske 
cerkvene in  narodne pesmi. Pri 
tem  seveda najprej računam  na 
pom oč Podgorcev, ki odlično 
poznajo ne samo razm ere am 
pak tud i vse, ki bi lahko pom a
gali in  okrepili podgorski zbor. 
Pevke in  pevci v Podgori vedo, 
da je predvsem od njihove m oti
vacije in  rednega udeleževanja 
vaj odvisna usoda podgorskega 
zbora. Dobro pa tud i vedo, da 
sem iskreno p ripaden  njihovi 
skupnosti in  da od bistvenih  
načel, ki zagotavljajo dostojno

petje nisem  pripravljen odstopi
ti. «
Presenečenje nam  je napravila 
MoPS Akord, ki je zapela 31. ok
tobra ob grobu Lojzeta Bratuža 
ob polaganju vencev SSO. V so
boto, 5. novem bra je skupina 
ponovno zapela ob istem grobu 
ob p rihodu  žare prof. Andreja 
Bratuža. Pevci Akorda so pod 
vodstvom Daria Bertinazzi-ja za
peli tud i 3. decem bra na celo
večernem  Božičnem koncertu  
italijanskih m anjšin v Bocnu na 
povabilo tam kajšnjega društva 
Častelflavon.
Delovanje: z velikim  naporom  
in hvale vredno pom očjo Alber
ta  Devetaka od ZCPZ je 15. maja, 
naše društvo uspešno izvedlo 6. 
Natečaj Bogomir in  Mirko Špa
capan, pri katerem  je prvo n a
grado prejel MePZ F. B. Sedej iz 
Števerjana. 5. decem bra je društ
vo v sodelovanju s Circolo Ri- 
creativo del Calvario pripravilo 
Miklavževanje. V nedeljo, 8. ja

nuarja smo imeli 
v Podgori 3. Do
brodelni božični 
koncert v spo
m in  na dr. Mirka 
Špacapana. Pri iz
vedbi koncerta 
so sodelovali: 
Zveza slovenske 
katoliške prosve
te, - Združenje 
cerkvenih pev
skih zborov, - PD 
Podgora, - AŠD 
01ympia, - Slo
venska zamejska 
skavtska organi
zacija, - Krožek 
Anton Gregorčič 
- SSK -  Slovenska 
skupnost. Nasto
pili so: D am ijan 
Terpin, M arjan 
Terpin, Gabrijela 
Vidmar, Aleš La

vrenčič z očetom  Hilarijem, 
Nikolaj Pintar, M artina Valen
tinčič, MePZ Hrast, Bine M atoh 
in  9-letna Angelica Špacapan. V 
petek 2. marca sta PD Podgora, 
skupno z društvom  Paglavec pri
redila na istoim enskem  sedežu 
Dan slovenske kulture. Glavni 
govornik je bila novinarka Erika 
Jazbar. Nastopili so tud i otroci iz 
pevmske šole, zbor Sraka ter že 
om enjeni MePZ Podgora.
Tako kot sem  pri delovanju 
MePZ Podgora om enila dirigen
ta Petra Piriha, naj tu  pri delo
vanju društva om en im  pevca 
Darija Brainija, ki skupaj s svojo 
ženo Klavdijo sta stebra v našem 
društvu za tisto delo, ki se ne vi
di a če ni narejeno, delovanje ne 
poteka. To je priprava nastopnih 
prostorov, zakusk, čiščenja po 
zaključku raznih prireditev in  še 
bi lahko naštevala... Hvala!

DOBERDOB

SKD HRAST

M auriz io  Peric

A lb ina P in tar

Svoboda iz M aribora, koncert 
je po tekal v cerkvi sv. Petra v 
M alečniku; 30. n ovem bra  je 
im el nastop  n a  k oncertu  
p rija teljsk ih  zborov  v 
K u ltu rnem  ce n tru  Lojze 
Bratuž v G orici v sodelovanju  
z zborom  iz Krope; 20.

no vem bra  je 
nastop il n a  reviji 
Cecilijanka  v 
Gorici; 27. 
no vem bra  p a  je 
sodeloval na 
Jesenskem  
ko n cer tu  v 
p ro sto rih  
spom en ika 
Braniteljem  
zah o d n e  m eje na 
Cer j ah  pri 
O patjem  selu, v 
sodelovanju  z 
zbo rom  iz M irna 
in  Ronk; 5. 
decem bra je pel 
p ri m aši v  spom in  
ra jn ih  pevcev na 
Jazb inah ; 26. 
d ecem bra  je 

sodeloval n a  božičnem  
k o n ce rtu  v goriški stolnici.

GORICA

MoPZ MIRKO FILEJ

V le tu  2011 se je MoPZ 
M irko Filej udeležil 
teh  koncertov  in  

prireditev: 2. 
januarja  božičnega 
ko n certa  v cerkvi n a  
Subidi v  K rm inu; 9. 
januarja  je 
sodeloval p ri sveti 
m aši za rajne pevce 
zbora v cerkvi n a  
Sv. V išarjah; 30. 
januarja  p ri m aši 
v zh odnega  ob reda  v 
cerkvi v  Sovodnjah 
ob  Soči; 4. m arca je 
im el nas to p  na 
reviji Prim orska  
p o je  n a  g radu  
D obrovo; 29. m aja 
je im el k o n ce rt v 
Š m artn em  p ri Litiji 
v g radu
Bogenšperk, na 
povabilo  
tam kajšn jega d ruštva  Zvon, v 
ju tra n jih  u ra h  pa je sodeloval

p ri m aši, n am en jen i 
zakonskim  parom ; 22. 
ok tob ra  je sodeloval na

koncertu  v M aribo ru  ob  90- 
le tn ic i u stanov itve  DPD



2 6 .  aprila 2 0 1 2 Občni zbor ZSKP N O V I

GLAS

VRH SV. MIHAELA

PD VRH SV. MIHAELA
RUPA-PEČ

PD RUPA-PEČ

Januar 2011 smo začeli z m la
dinsko mašo v domači cerkvi 
in z igrico Božična misel v iz
vedbi OPZ ter z nagraje

vanjem 2. izvedbe tekmovanj a/a- 
slice pri nas doma. 24. januarja 
smo se na rednem občnem zboru 
v prostorih sovodenjske hranilni
ce srečali s člani in  jim predstavi
li finančno stanje društva in  pred
videne dejavnosti za leto 
2011. V velikonočnem 
času so se otroci OPZ raz
veselili ob tekmovanju v 
barvanju pirhov. Aprila 
je bila na vrsti 11. izved
ba revije Zlata grla. Na 
sobotnem revijskem de
lu v Kulturnem dom u v 
Sovodnjah je nastopilo 
kar deset otroških in 
mladinskih zborov. Ne
deljski tekm ovalni del 
smo morali zaradi večje
ga števila zborov izvesti 
v KCLB v Gorici tudi v ju
tranjih urah; tu so se po
merili štirje mladinski 
zbori. Popoldne pa se je 
pred žirijo predstavilo še 
osem otroških zborov.
Skupno je nastopilo nad 
450 otrok. Junija je bilo 
delovanje našega društ
va zelo pestro. Začeli 
smo s praznovanjem v Rubijah, 
kjer smo se člani in prijatelji vese
lili uspehov DVS Bodeča neža na 
tekmovanju v Vittoriu Venetu, de
setletnice ustanovitve PD Vrh Sv. 
Mihaela in dvajset let uspešnega 
delovanja našega društva. OPZ je 
z velikim veseljem nastopil na 
koncertu cerkvenih pesmi v orga
nizaciji Združenja cerkvenih pev
skih zborov. Tudi letos smo sode
lovali na občinskem prazniku z 
nastopom  OPZ in DVSBN, z 
otroškim kotičkom so naša dekle
ta zabavala otroke v večerih praz
novanja in nekateri člani smo nu 
dili pomoč pri upravljanju bogato 
založenih kioskov. Letošnja novo
st je bila prva izvedba gledališke
ga tedna. Od 20. do 28. junija je 
petnajst otrok iz domačega društ
va, okoliških vasi in Gorice prid
no vadilo gledališke tehnike pod 
vodstvom režiserke Jasmin Kovic. 
Igrico Čisto navadna Rdeča kapi
ca? Nekoliko drugačna pravljica 
so z velikim uspehom predstavili 
na Kresovanju na Largi, kjer je 
nad 150 ljudi prisostvovalo pred
stavi. Letošnji svetoivanski kres je 
bil še posebno prazničen, saj so 
organizatorji pogostili prisotne z 
raznim i kulinaričnim i dobrota
mi. Septembra smo svoje člane in 
zveste prijatelje odpeljali v Ljublja

no, kjer smo si ogledali parlament 
in  z ladjico pluli po Ljubljanici. 
Odkrivali smo še druge lepote slo
venske prestolnice. Otroci so priš
li na svoj račun v živalskem vrtu, 
kjer so si ogledali že poznane in še 
nepoznane živali.
Decembra se je delovanje društva 
ponovno popestrilo. Otroci OPZ 
so nastopili na Mali Cecilijanki in

se skupaj s skavti udeležili raz
našanja Betlehemske lučke m iru 
po vrhovskih domovih, predsta
vili pa so se tudi na prazniku sv. 
Štefana župljanom v gabrski cerk
vi z igrico Jezuščkov dar in ogreli 
marsikatero srce. Letošnja 3. iz
vedba tekmovanja Jaslice pri nas 
doma je bila posebna, saj so sami 
otroci bili žiranti. Ob raznašanju 
betlehemskega plam ena vašča
nom  so sami presodili, katere ja
slice so najlepše.
V društvu deluje Dekliška vokalna 
skupina Bodeča neža.
Z dirigentko Matejo Černič smo 
nastopile na božičnem koncertu v 
Miljah, skupaj s skupino harfistk 
Girotondo d'Arpe, na dobrodel
nem  večeru v Podgori, na novo
letnem srečanju SSk, v Škofji Loki 
na povabilo občine, na revijah 
Koroška po j e v  Celovcu in na Pri
morska po/evUkvah. Mlajša sku
pina pevk Bodeče neže se je 
preizkusila na tekmovanju Zlata 
grla in  prejela zlato priznanje. 
Maja smo imele vokalne vaje z Ni
no Kompare; nad tem smo bile ze
lo navdušene in zadovoljne z vad
bo. Udeležile smo se tekmovanja 
v Vittorio Veneto: tekmovale smo 
v dveh kategorijah: ljudske pesmi 
in mladinski zbori. Za oba nasto
pa smo si izborile prvo mesto in

prejele zlato priznanje. Teden 
pred tekmovanjem pa smo se 
odpravile na Nizozemsko. Pele 
smo na festivalu Singing To- 
ghetherv  Haagu, kamor so nas 
povabili po velikem uspehu v 

Belgiji. Ob praznovanju 20-letni- 
ce Republike Slovenije smo nasto
pile v KC L. Bratuž in na vseslo
venskem srečanju v parlamentu v 
Ljubljani.
Junija je dirigentka Mateja Černič 
prejela nagrado Zlato zrno  za 
svoje kulturno udejstvovanje, za 
študij na področju glasbe in za šte
vilna priznanja, ki jih je na držav

n ih  in  m ednarodnih 
tekm ovanjih dosegla z 
vokalno skupino Bo
deča neža. Pele smo pri 
sv. maši v Rojanu, na 
kongresu mladinske 
sekcije Slovenske sku
pnosti, na Cecilijanki v 
KC L. Bratuž, na dobro
delnem  večeru krvo
dajalcev iz Sovodenj na 
Vrhu Sv. Mihaela, na 
občnem zboru Sveta slo
venskih organizacij in 
na božičnem koncertu v 
Pordenonu na povabilo 
Usci-ja. Ob predstavitvi 
CD-ja Stabat Mater (G. 
Pergolesi) smo decem 
bra trikrat nastopile s 
Filharm oničnim  orke
strom Alpe Adria pod 
vodstvom prof. Luigija 
Pistoreja, in  sicer v dvo
rani Fundacije Goriške 

hranilnice v Gorici, v Štarancanu 
in v goriškem Avditoriju. V KC L. 
Bratuž smo s harfistko Jasno Cor- 
rado Merlak, s solistkama Marti
no Kocina in Natašo Jakopič ter z 
orkestrom Arsatelier izoblikovale 
Božični koncert. Oktobra smo 
predstavile našo prvo zgoščenko: 
Bodečenežno, ki predstavlja raz
voj in sad našega truda. Izobliko
vale smo tri koncerte: najprej smo 
zgoščenko predstavile v rojstni va
si, na Vrhu Sv. Mihaela v Lokandi 
Devetak, nato v KC L. Bratuž v Go
rici in v cerkvi sv. Janeza Krstnika 
v Štivanu. Posebna zahvala naj 
gre Mirku Ferlanu za strokovno 
predstavitev CD-ja in  vsem, ki so 
nam  finančno priskočili na po 
moč, da je lahko izšla naša 
zgoščenka.
Februarja 2012 smo nastopile na 
Prešernovi proslavi liceja France 
Prešeren v Trstu, imele smo inten
zivne vaje za vokalno tehniko s 
Katarino Lenarčič v Števerjanu in 
pele pri nedeljski sv. maši. Nasto
pile smo tudi na reviji Primorska 
poje v Škofijah in pod vodstvom 
Davida Bandlja pele na Sovodenj- 
ski poje v Sovodnjah. Aprila se bo
mo udeležile tekmovanja sloven
skih zborov Naša pesem  v  Mari
boru, na katerega se intenzivno 
pripravljamo.

V Prosvetnem društvu Ru- 
pa-Peč delujejo m ešani 
pevski zbor, otroški in  

m ladinski pevski zbor. Vse tri 
zbore vodi Zulejka Devetak, 
m ešanem u pevskemu zboru pa 
nam enja ta  veliko svojega časa 
korepetitorki Tanja Kovic in  
M artina Gereon. V času m ed 
lanskim  januarjem  in letošnjim  
m arcem  je zbor pel na raznih 
koncertih. Marca je nastopil 
na reviji Primorska po je  v 
Briščikih in  na koncertu treh 
pobraten ih  zborov (iz Rupe- 
Peči, Vrtojbe in  Dobove); ju 
nija je pel ob 60-letnici usta
novitve sovodenjske občine, 
novem bra na 53. izvedbi re
vije Cecilijanka, februarja le
tos pa na Sovodenjski poje; 
Zbor je pel tudi 25. aprila in  1. 
novem bra pri spom enikih  v 
Rupi in  na Peči ter pri raznih 
cerkvenih svečanostih, kot je 
bila npr. zahvalna nedelja v 
m esecu novem bru.
Otroški zbor in  m ladinski 
zbor sta nastopala februarja 
na Praznovanju sv. Valentina 
v Štmavru, 9. aprila na reviji 
Zlata grla, 25. aprila na do 
m ačem  Prazniku frtalje. V ju
niju so otroci in  m ladi zapeli na 
Žbogarjevi domačiji v Samator- 
ci, ob koncu sezone 2010/11, na
to še 19. junija na proslavi ob 60-

K u ltu rn o  delovanje v Št
m avru  je b ilo  pestro  tu 
di v  m in u le m  le tu . V 

m esecu januarju  sm o izvedli v 
d ru š tv e n ih  p ro s to r ih  16. n a 
tečaj Jaslice pri nas dom a in  pri 
sosed ih  s p rikazom  d iapoziti
vov in  s postav itv ijo  razstave 
slik vseh jaslic, ki so sodelova
le n a  natečaju . D ruštvo je so
delovalo tu d i p ri organizaciji 9. 
m ed n aro d n e  razstave jaslic na 
Sveti Gori. Ob lanskem  prazno
vanju  sv. V alentina je bil p ro 
gram  p o d o b en  prejšn jem u le
tu. Na sedežu društva sm o p o 
stavili ogrevan šotor in  'šagra' 
je trajala tri dn i. V četrtek, 18. 
februarja, sm o im eli k u ltu rn i 
večer z o d rtjem  razstave M oja 
m am a ku h a  ka fe  in  nastopom  
dom ačega m oškega pevskega 
zbora in  p lesne skupine Ajda iz 
Solkana ob sprem ljavi citer in  
h arm onike. V petek, soboto  in  
nedeljo  je p raznovanje po teka
lo v pokritem  šo toru  ob  zvokih 
glasbe. Na sedežu  d ru štv a  so 
član i vse d n i skrbeli za p rim er
n o  pogostitev  gostov s pijačo, 
jedačo in  tip ičn im i štm avrski- 
m i štruklji. Tudi lan i je društvo 
sodelovalo kot skupina z naslo
vom  Kaj se kuha  v  loncu  na p u 
stn ih  sprevodih v Gorici (27. fe- 
br.), n a  O b č in a h  (5. m ar.), v 
Sovodnjah (6. m ar.) in  v Tržiču 
(8. m ar.). Vsekakor n i m an jka
lo  n iti  tra d ic io n a ln o  p u s tn o  
rajanje o trok po  dom ači vasi. V 
p ostnem  času so član i m la d in 
skega odseka p riprav ili križev 
p o t po  vasi te r  za Veliko no č  
pritrkovali v d o m ači vasi, p ri 
svetem  Ivanu v Gorici in  v  Ru
pi. D ruštvo  je sodelovalo  n a  
Sveti Gori n a  o d p rtju  6. razsta
ve ve liko n o čn ih  p irhov . M e
seca aprila so se član i društva s 
svojimi ženam i, sim patizerji in  
prijatelji pom erili n a  ribiškem  
tekm ovanju  Ona -  on  in  istega 
m eseca odšli n a  tridnevn i izlet 
v Rim. M eseca m aja sm o sode
lovali p ri natečaju  Naj, naj, naj 
m a j in  p ri o rgan izac iji 12. 
p o h o d a  treh m o sto v . 9. m aja 
je d ruštvo skupaj z župnijo  sv. 
M avra in  Silvestra ter z župnijo  
iz S o lkana o rgan iz ira lo  ro 
m anje n a  Sveto Goro. V jun iju

letnici občine Sovodnje ob Soči. 
Mladinski sestav je nastopil tudi 
24. marca ob M aterinskem  dne
vu, ki ga je organiziralo v M irnu 
KD Stanko Vuk. V novi sezoni 
sta zbora nastopila novem bra, 
na zahvalni nedelji ob lepo ok
rašenem  vozu, decem bra ob 
prihodu svetega Miklavža v Ru
pi in  na reviji Mala Cecilij anka.

V lanski sezoni je društvo ure
sničilo še nekaj prireditev, m ed 
katere spada predvsem tridnevni 
tradicionalni Praznik frtalje, 42.

je d ruštvo im elo  občn i zbor. 1. 
julija se je predstavilo  s sto jn i
co v Ljubljani n a  prireditv i D o
brodošli dom a, zbor je zvečer 
pel pri Trubarjevem  antikvaria
tu  n a  R ibjem  trgu . V m esecu  
avgustu sm o sodelovali p ri o r
ganizaciji šeste kolesarske dirke 
na Sabotin. Istega m eseca je bil 
v cerkvi v Š tm avru koncert N o 
te v  m estu . 22., 23., 24., in  25. 
sep tem bra  se je naše d ruštvo  
predstavilo  s svojim i kulinarič
n im i d o b ro tam i n a  trad ic io 
na ln i p rired itv i v Gorici O kusi 
na m eji. V m esecu  o k to b ru  
sm o o rgan iz ira li n a  sedežu 
društva, v sodelovanju s krajev

n im  sve tom  in  d o m ačo  žu 
pnijo, 22. p o h o d  na Sabotin. V 
sobo to  je n as to p il dom ači 
zbor, sledila sta odprtje  razsta
ve Stara o b rt košarja F lorjana 
Vogriča in  p redstav itev  p u 
b likacije  O sim o  in  Goriška, 
večer je sklenil m ešan i pevski 
zbor iz Ravnice. V nedeljo  sm o 
izvedli trad ic iona ln i p o h o d  na 
Sabotin, po  m aši sm o se vrn ili 
n a  sedež, kjer je sledila d ružab
nost. N ovem bra sm o p riprav i
li m a rtin o v an je  s kosilom  za 
č lane  in  prija telje  d ruštva . V 
m esecu decem bru  sm o izvedli 
sedem najsti natečaj Jaslice pri 
nas dom a in  sosedih. Letos se

po vrsti. Poleg tega so 30. aprila 
sredi vasi m oški dvignili mlaj, 
zraven katerega so, kot že po 
nekajle tn i tradiciji, otroci dvi
gnili še svojega. Pri tem  so sode
lovali tu d i o troci iz vseh so
sednjih vasi. V mesecu juniju je 
društvo sodelovalo in pom aga
lo pri pripravi in  izvedbi občin
skega praznika v Sovodnjah, tok
rat posebno bogatega, saj je po
tekala 60. obletnica občine. Pr
vega julija se je društvo skupaj s 
KD Sabotin predstavilo s stojni
co v Ljubljani na prireditvi Do

brodošli doma.
V mesecu marcu so si 
člani društva ogledali 
znam enitosti dežele 
Veneto; avgusta je po
tekal večdnevni izlet 
(Nemčija in  Danska), 
nad katerim  so bili 
udeleženci kot vsako 
leto zelo navdušeni. 
Skupina si je novem 
bra s prijatelji ogledala 
posnete fotografije. Ob 
tej priložnosti smo še 
skupno nazdravili sv. 
M artinu. Pri pripravi 
zahvalne nedelje je 
društvo tako kot vsako 
leto sodelovalo z žu
pnijo.
V novem bru  in  de
cem bru so ženske vseh 
starosti, tudi iz okolice,

v lepem  številu obiskale tečaj 
božičnih izdelkov, ki ga je vodi
la že drugo leto goriška u m etn i
ca Patricija Bottaz.

je natečaja udeležilo  šestin tri
deset udeležencev, nekaj tu d i 
iz Slovenije, istočasno pa sm o 
b ili soorganizatorji 10. sloven 
ske razstave jaslic z m ed n aro d 
n o  udeležbo n a  Sveti Gori. Pro
ti koncu  m eseca je naše d ru š t
vo organiziralo  n a  nekdan jem  
m ejn em  p reh o d u  Podsabotin , 
ob  ob le tn ic i vstopa Slovenije v 
Schengen, srečanje s sosednji
m i Podsabotinci. Za miklavže- 
van je sm o im eli ig rico  v d o 
m ači priredbi. V letošnjem  letu 
sm o izvedli trad ic iona lno  ’ ša- 
g ro ' svetega V alentina, a tokrat 
brez ogrevanega šotora. V p e
tek , 10. februarja , sm o  im eli 
tekm ovanje v briškoli, v sobo
to sm o odprli razstavo u m e tn i
ce Ashe Past N otranje kraljest
vo, n as to p ala  sta dom ači 
m oški zbor in  m oška zasedba 

zbora  Sedej iz 
Š teverjana. V 
nede ljo  sm o 
im eli dopo ldne 
slovesno  sveto 
m ašo, p o p o ld 
ne  pa šagro. V 
le to šn jem  le tu  
se je štm avrski 
p o d m lad ek  p o 
n o v n o  ogrel za 
p u s tn i voz in  
tako  so p r ip ra 
vili voz z naslo 
vom  Transgen- 
ska revolucija  
in  se udelež ili 
sp revodov na 
O p č in a h  in  v 
Sovodnjah, kjer 
so dosegli tretje 
m esto.
M oški pevski 
zbor Š tm aver je 
p o d  vodstvom  

N adje Kovic pel n a  revijah Ce- 
cilijanka, dvakrat na Prim orski 
p o je  v  Knežaku in  v Tržiču pri 
Kranju, ob  20. o b le tn ic i o sa
m osvojitve Slovenije v Ravni
ci, p ri sp o m e n ik u  p ad lim  v 
Pevmi, Solkanu, R im u in  Lju
bljani. V m esecu decem bru  so 
p eli ob  p reda ji B etlehem ske 
luči s stran i Solkancev n a  d o 
m ačiji G rad v Š tm avru in  26. 
decem bra v stolnici.
O troški pevski zbor je nastopil 
n a  reviji Mala Cecilijanka  pod  
v odstvom  Lare Feri, v Š tan- 
drežu, n a  božičnici v Pevmi, na 
Sveti G ori in  n a  razn ih  p rire 
d itvah  v vasi.

K aren  Ulian

ŠTMAVER

KD SABOTIN

M atjaž  P in ta r

RADIO SPAZIO 103 
SLOVENSKI ODSEK

V letu, ki je za nami, so slo
venske oddaje na Radiu 
Spazio 103 nem oteno po

tekale. Radijska postaja, ki 
im a sedež v Vidmu, krije z 
desetimi frekvencami skoraj 
celotno deželno ozemlje, sliši 
pa se tudi v obm ejnih krajih 
Slovenije. Programi so na raz
polago tudi na internetu pod 
naslovom www. radiospa- 
ziol03. it. Oddaje snemam o 
v goriškem studiu, ki nam  ga 
dobrohotno  nudi Kulturni 
center Lojze Bratuž: takega 
snemalnega studia, kjer bi bi
li popolnom a v m iru in  brez 
skrbi, nism o imeli še nikoli v 
35 letih  delovanja. Oddaje 
pošiljamo v Videm preko in 
terneta. Sodelavci smo že 
nekaj let le štirje in  pričakuje
mo, da bom o na dolgi poti 
prej ali slej srečali kakega 
mladega prostovoljca. Od

daje so razporejene kot v pretek
lih letih: novosti v svetu narod- 
ne-zabavne in  lahke glasbe, zvoč

ni zapisi skoraj vseh glasbenih 
prireditev na Goriškem, pre
mišljevanja o družbenih in  ver
skih vprašanjih, zanimivosti iz 
narave in  s področja znanosti, 
spominske oddaje o pom em bnih 
osebnostih in  dogodkih iz naše 
zgodovine. Poslušalce redno opo
zarjamo in obveščamo o kultur
n ih  prireditvah. Urnika ne spre

minjamo več in  oddaja po
teka vse leto med 21.30 in 
22.30. Našega sporeda ni 
ob sobotah in  v zimskem 
času odpade tudi ob če
trtk ih  zaradi prenosa 
hokejskih tekem. Oddaja 
O kno v  Benečijo, ki jo pri
pravlja Ezio Gosgnach v 
benečanskem  in  rezijan
skem narečju, je na spore
du na nedeljo ob 14.30. 
Časniku Novi glas gre isk
rena hvala za tedensko 
objavo naših sporedov. 
Skoraj vsako leto sem po
ročal o raznih nevšečno
stih, ki so se nam  pripetile 
in  nas spremljale kot stal
nica. Zadnje leto je za čuda 
m inilo brez nezgod. Zdi se 
neverjetno, pa vendar.


